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چرا »نات کوین« و »همستر کامبت« طرفداران زیادی 
پیدا کردند؟

 تایید تصویب توافقنامه  تجارت آزاد 
میان اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ایران

مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق:
 مصرف بیش از ۳ برابر برق مبلغ قبض

 را ۲۰ برابر می کند

 بازار ملک و املاک در رکود نسبی
نسخه جدید وام میلیاردی مسکن
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عملکرد دولت سیزدهم در موضوع امنیت غذایی
سید طه حسین مدنی، رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند  با وجود اهمیت زیاد 
موضوع امنیت غذایی در ایران، اما تا پیش از دولت ســیزدهم هیچ ســند بالادســتی 
درباره این موضوع در کشــور تدوین نشده بود.در اردیبهشــت سال ۱۴۰۲ »سند ملی 
دانش بنیان امنیت غذایی« به تصویب رسید که در آن بر »فرهنگ سازی اهمیت امنیت 
غذایی، ارتقای دانش و مهارت های روز در سیاست گذاران و مدیران به منظور لحاظ آن 
در سیاست ها، راهبردها و برنامه ریزی های کلان کشور و ثبات در تصمیمات و اجتناب 
از تغییرات مکرر سیاست ها و مدیریت ها به عنوان یکی از ارکان مهم توسعه و حکمرانی 

کشور« تأکید شده است.

یادداشت

سفره غذا در حال تثبیت و گسترش

صفحه 3

رئیس ســندیکای صنعت برق ایران عرضه برق 
در بازار بورس را دارای مزیت های زیاد برشمرد 
و گفت: توسعه صنعت برق یکی از این مزیت ها 
است.پیام باقری افزود: برای اینکه بتوان اقتصاد 
برق را اصلاح کرده و از ناترازی خارج کرد راهی 

به غیــراز اینکه ایــن اقتصاد مبتنی بــر فرایند 
عرضه و تقاضا ندارد.

وی ادامه داد: و بهترین بســتر برای این فرایند 
بورس انرژی اســت که در آنجــا تولیدکننده و 
مصرف کننده بتوانند مراوده خود را شکل دهند 

تا یک بازار شفاف و رقابتی شکل بگیرد.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: 
و در چنین شــرایطی به نوعی ایــن می تواند در 
جهت توسعه اقتصاد برق و در جهت ایجاد منابع 

و سرمایه گذاری بیشتر در صنعت برق باشد.

عرضه برق در بورس انرژی توسعه این صنعت را به دنبال دارد

  اداره مناقصات و قراردادهای شرکت توزيع نيروی برق آذربايجانغربی

 فراخوان تجدید مناقصات عمومی  فراخوان تجدید مناقصات عمومی 
یک مرحله اي  یک مرحله اي  

شرکت توزيع نيروی برق آذربايجانغربی در نظر دارد مناقصات عمومی یک مرحله اي  به شرح جدول ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
 توضيح: فقط شركتهایي مجاز به شركت در مناقصه خواهند بود كه داراي تاییدیه صلاحیت از سازمان برنامه و بودجه  در رشته نیرو  و تاییدیه صلاحیت 

ایمنی  از اداره کار و رفاه اجتماعی باشند.
 تاريخ انتشار مناقصات در سايت : روز  شنبه  مورخ 1403/03/19

 آخرين مهلت  زمانی دريافت اسناد مناقصات از سايت : ساعت 19 روز  شنبه مورخ 1403/03/26
 مهلت زمانی ارائه پيشنهاد : ساعت 19 روز چهار شنبه  مورخ 1403/04/06

 زمان بازگشايی پاکت های الف و ب و ج:  روز شنبه  مورخ 1403/04/09 و  به شرح جدول ذیل خواهد بود.
 توضيح : پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده شرکت در مناقصه ، تضمینهای معتبر ) بر اساس شرایط مندرج در اسناد مناقصه ( تهیه و تسلیم 
نماید و به پیشنهاد های فاقد امضا ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.

 شماره تجدید
مبلغ  کل تضمین شرکت موضوع مناقصه و شماره فراخوانمناقصه

نوع اعتباردر مناقصه) به ریال(

206-1402
تجدید سوم

اجراء پروژه های بی نام تبدیل شبکه سیم مسی به کابل خودنگهدار در حوزه 
فعالیت شهری مدیریت  توزیع نیروی برقباروق و چهار برج بصورت ترکیبی و 
بر اساس فهرست بهاء توسعه و احداث ،برکناری و جابجایی 1402/1 شرکت  

توزیع نیروی برق آذربایجان غربی 
)شماره فراخوان )2003009003000050

منابع داخلی3.780.000.000

229-1402
تجدید سوم

اجراء پروژه های بی نام طرحهای ظرفیت سازی و رفع ضعف ولتاژ  در حوزه 
فعالیت مدیریت  توزیع نیروی برق ولیعصر-باکری-باهنر بصورت ترکیبی و 

بر اساس فهرست بهاء توسعه و احداث ،برکناری و جابجایی 1402/1 شرکت  
توزیع نیروی برق آذربایجان غربی 

شماره فراخوان)2003009003000049  (

منابع داخلی2.685.000.000

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: 
 آدرس : ارومیه – بلوار ارتش-سربازان گمنام-ارتش.شرکت توزیع نیروی برق استان ،  تلفنخانه 31104500-044 – تلفن کارشناس مناقصات 

  044-31104322
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :

 مرکزتماس : 1456دفترثبت نام : 88969737-021و85193768-021                        دفتر ثبت نام ارومیه : - 04432232113
اطلاعات تماس دفاترثبت نام سایر استانها در سایت سامانه www.setadiran.ir  “بخش ثبت نام /پروفایل تامین کننده /مناقصه گر “ موجود است.

ضمنا” فراخوان مناقصه در سایت هاي اطلاع رسانی معاملات صنعت برق ) شرکت توانیر ( وسایت شرکت توزیع نیروی برق آذربایجانغربی و سایت ملی 
مناقصات  به ترتیب به آدرس هاي : Iets.Mporg.ir   ,WWW.Waepd.ir     ,WWW.tavanir. org.ir  قابل مشاهده است. 

 توضيح : سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه  مندرج است.

شناسه آگهی: 1727525

نوبت اول

شرکت توزيع نيروی برق آذربايجانغربی

شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت 
برگزاری مناقصه عمومی )خرید 500 عدد آند منیزیمی فداشونده بکفیل دار( به 
شماره )2003093228000094( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت و تحویل اسناد 
استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام 
در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 
باشد. اطلاعات و  انتشار فراخواندرسامانه 1403/03/12می  تاریخ  محقق سازند. 
اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از 
طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتیاز ارزیابی کیفی 

50 امتیازمی باشد. 

تاریخ  صبح   8:00 ازساعت  کيفی:  ارزيابی  اسناداستعلام  دريافت  مهلت 
1403/03/12 الی ساعت 14:00تاریخ 1403/03/24

14:00تاریخ  ساعت  :تا  کيفی  ارزيابی  استعلام  پاسخ  ارسال  مهلت 
1403/04/09

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 
 آدرس: استان خوزستان - شهرستان امیدیه- بلوار نفت- شركت بهره برداري نفت 

و گاز آغاجاري/اداره تداركات و امور كالا فكس: 06152622683               
  تلفكس : 06152620897

تلفن : 06152622273 داخلي23170
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :

مرکز تماس :  41934-021 دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/03/19 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/03/20

 فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي تأمين كالا فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي تأمين كالا
  013013/ت ک آ ج//ت ک آ ج/14031403

روابط عمومی شركت بهره برداري نفت وگاز آغاجاري

 شناسه آگهی: 1727785

نوبت اول
شرکت ملی نفت ايران

شرکت ملی مناطق نفتخيز جنوب
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری)سهامی خاص(

رئیس صندوق توسعه ملی:

نامزدهای ریاست جمهوری بر مبنای منابع خیالی وعده ندهند

خریدار   مهدی غضنفــری رئیس هیأت 
عامل صندوق توســعه ملی با انتشــار یک 
رشــته توئیت در شــبکه اجتماعی ایکس 
از نامزدهــای انتخابات ریاســت جمهوری 
خواست بر مبنای آمار و شاخص های واقعی 
ســخن گفته و از محل منابع خیالی به مردم 

وعده ندهند.
مهدی غضنفری رئیس هیــأت عامل صندوق 
توسعه ملی با انتشار یک رشته توئیت در شبکه 
اجتماعی ایکس از نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری خواســت بر مبنای آمار و شــاخص 
های واقعی سخن گفته و از محل منابع خیالی 

به مردم وعده ندهند.
مهدی غضنفری رئیس صندوق توســعه ملی 

که پیش تر قرار بود با دعوت گروه های سیاسی 
به عنوان نامزد مســتقل در انتخابات ریاســت 
جمهوری ثبت نــام کند با انتشــار توئیتی در 
شــبکه اجتماعی ایکس خطاب به نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری نوشته است:
»با منابع خیالی حرف نزنیم

بی شک نامزدهای محترم قول بهبود وضعیت 
اقشار مختلف را خواهند داد. لطفا:

۱. به هر گروهــی قول بهبود دادیــد، در قالب 
اعداد، ارزش ریالی یا ارزی آنرا بگویید.

۲. جمــع منبع مالی مــورد نیاز بــرای بهبود 
وضعیت همه اقشــار با هم را به صورت سالانه 

بیان کنید.
۳. بــه طور واضــح بگوییــد با بودجــه ای که 

متاسفانه هر ســال کســری دارد، این اضافه 
برداشتها از کجا تامین می شود؟

عدالت، توزیع فقر نیســت، خلــق ثروت برای 
همه است.

رئیس صندوق توســعه ملــی در توئیتی دیگر 
با عنوان با شــاخص ها حرف بزنیم  به ضرورت 
توجه به شاخص های آماری واقعی و مستند در 
سنجش عملکرد نامزدهای ریاست جمهوری 

پرداخته و نوشته است:
 ۱. خوبســت مرکز آمار وضعیــت حداقل ۲۰ 
شاخص مهم بویژه شاخصهای اقتصادی کشور 
را در تاریخ ۰۳/۰۳/۰۳ )روز شــهادت رئیسی( 

منتشر کند.
 ۲. نامزدهای رقیب بگویند ظرف ۴ ســال آتی، 
هر شاخص را چگونه، و هر ســال تا چه مقدار، 

رشد می دهند.
 ۳. و نیز عهــد کنند در ســقف دو ســال، اگر 
حداکثر ۲۵ درصد شــاخصها در مقدار ادعایی 

قرار نگرفت از سمت خود استعفا می دهند.
 ۴.مردم شریف ایران، اگر نمره دستیابی دولت 
مستاجر پاستور به شــاخصهای مذکور را زیر 
۱۷ از ۲۰ دیدند او - و البته حــزب او - را رفوزه 

بدانند.
 چشم انداز ۱۴۰۴، عبرت باشد نه الگو

 رای از ما، توسعه از شما «
این توئیت نیز همانند توئیت های قبلی مهدی 
غضنفری رئیس صندوق توسعه ملی با هشتگ 
های حکمرانی متعالی و توسعه فراگیر منتشر 
شده و در شــبکه های اجتماعی مورد استقبال 

کاربران قرار گرفته و بازنشر شده است.

شرط روند صعودی بورس در دولت چهاردهم

واز در می آید؟ واز در می آید؟ بازار سهام دوباره به پر  بازار سهام دوباره به پر



امام جمعه موقت تهران:

رئیس جمهور بعدی باید در تراز آیت الله رئیسی باشد

 مأموریتی مهم در کنار تداوم خدمت رسانی

ویداد سیاسی دولت در تدارک برگزاری یک ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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یادداشت

خریدار  امام جمعه موقــت تهران گفت: 
باید فردی رئیس جمهور شــود که در تراز 
خدمتگزاری آیت الله رئیســی باشد و تحت 
پرچم نایب امام زمان و در کنار و در خدمت 

مردم باشد.
حجــت الاســلام کاظــم صدیقــی در 
خطبه های این هفته نمــاز جمعه تهران با 
تسلیت شــهادت امام جواد )ع(، گفت: امام 
امت ریل تاریخ را تغییــر داد و ولایت ائمه را 
در ریل ولایت فقیه تثبیت کرد و بشــر را به 

راه سعادت متوجه کرد.
وی ادامــه داد: امام)ره( شــخصیتی دارای 
ابعاد مختلــف و ممتاز بود. امــام خمینی 
نزدیک ترین فــرد از نظر صفات و خصلت ها 
و ارزش هــا و دانش و بینش هــا و حکمت و 
رافت و مهربانی و  راه بلــدی و ویژگی هایی 
که جاذبــه دارد، بــه پیامبــر)ص( و ائمه 
معصومین)ع( بــود. ویژگی هــای امام در 
تاریخ، غیر از ائمه معصومین)ع( منحصر به 
فرد است. امام به مردم ایمان و اعتقاد و آنان 

را دوست داشت. امام آینده نگر بود.
خطیب نماز جمعه امروز تهــران ادامه داد: 
جمهوری اســلامی از بصیرت های امام)ره( 
بود. امام بســتر تحکیم اسلام و پیاده کردن 
احکام الهی را فقط با خواســت و اراده مردم 
می دانســت. اگر نظام از مردم جدا شــود یا 

مردم را از نظام جدا کننــد، نه امام می تواند 
امامت کند و نه امتی باقی می ماند.

صدیقــی همچنیــن خاطرنشــان کــرد: 
امــام)ره( کارشــناس دین بــود. بمباران 
تبلیغاتــی دشــمن برای زشــت نشــان 
دادن مســئولان، شــب و روز نــدارد. آنان  

تخریب هایشان علمی است.
خطیب جمعه تهــران در ادامه تصریح کرد: 
آیــت الله العظمی بهجت دربــاره امام )ره(

گفته بــود امام را در زمــان رحلت دیدم که 
بسیار زیبا و خوشــحال بود و گفته بود چرا 
چنین نباشــد، وقتی فردی بــرای خدا کار 

کرد.
صدیقــی ادامــه داد: آیــت الله العظمــی 
خامنه ای »تالی تلو« ائمــه معصومین )ع(
اســت. حضرت آقا در حرم امام)ره( دو نکته 
بســیار مهم را بیان کردنــد؛ یکی هجمه به 
سلطنت و مقابله با استبداد توسط امام)ره( 
بود. امام صهیونیستها را مورد حمله قرار داد 
و با استثمار و آمریکا مبارزه کرد و فلسطین 

را مسئله اول اسلام عنوان کرد.
وی ادامه داد: ایران شاهنشــاهی که پایگاه 
صهیونیســت ها و آمریکا بود توسط امام از 
این حالت خارج شــد، اما به این اکتفا نکرد، 
بلکه سفارت اســرائیل را در ایران بست و به 
جای آن ســفارت فلســطین را در ایران باز 

کرد. امام)ره( حصار عربیت را به اســلامیت 
تبدیل کرد. آن روز امام شروع کردند و امروز 
امام خامنه ای از دل فرهنگسازی و حرکت 
حساب شــده امام، شــرایط امروز را علیه 
اســرائیل به وجود آوردند. طوفان الاقصی و 
جبهه مقاومت موجب آب شــدن اسرائیل 

شده است.
وی ادامــه داد: طوفان الاقصــی در بهترین 
زمان انجام شد. اگر این عملیات انجام نشده 
بود، رژیم صهیونیســتی بنای عادی سازی 
با کشورهای اســلامی و کشورهای منطقه 
را داشــت که اگر این اتفاق افتــاده بود هم 
اســتثمار اســرائیل نهادینه می شد و هم 
استحمارشــان بیمه می شــد، اما امامِ بعد 
از امام خمینــی چنان جبهــه مقاومت را 

هوشــیار به بار آورد که هیمنه اســرائیل به 
وضعیت امروز تنــزل یافتــه و دیگر هرگز 

احیاء نخواهد شد.
امــام جمعه موقــت تهران افــزود: طوفان 
الاقصی ضعــف اساســی قوی ترین ارتش 
جهان را نشــان داد. یک تحلیلگر اسرائیلی 
گفت صهیونیسم در حال آب شدن و از بین 
رفتن است. شاهکار فرزندان امام و انقلاب و 
پاسداران غیور و کارشــناس و زمانشناس و 
ولایتمدار ما با فرماندهی فرماندهی شجاع 
و به روز، این حرکــت بازدارنده تدافعی را به 
حرکت باز دارنده تهاجمــی تبدیل کردند. 
آنان با موشــک های دوربــرد و پهپادهای 

هجومی نفس صهیونیست ها را گرفتند.
وی در ادامــه ســخنانش با ابراز تاســف از 
شــهادت آیت الله رئیســی گفت: دومین 
مســئله ای کــه امــام خامنــه ای در روز 
رحلت امام)ره( در حرم ایشــان بیان کرد، 
مظلومیــت آیت الله شــهید رئیســی بود. 
هر کدام از مطالب بیان شــده از رهبری در 
این باب، یک درس اســت. رئیسی مرد کار 
، عمــل ، خدمت ، صفا و صداقــت بود. او در 
خدمتگزاری به کشــور نصــاب جدیدی را 
به وجود آورد. در گذشــته هم مســئولانی 
بودند که خدمات زیادی انجــام دادند، اما 
آقای رئیســی نصــاب جدیــدی را در باب 

خدمتگزاری به ملت ایجاد کرد.
صدیقی خطاب بــه مردم تاکیــد کرد: در 
انتخاب رئیــس جمهور بعــدی باید به این 
مســئله توجه داشته باشــید. مردم بدانند 
که اگر رئیس جمهور در عشــق به خدمت 
به مردم و ایمان و در تراز نظــام ولایی بود، 
نباید کم بگذارنــد، همانطور که در برخورد 
با مصیبت رئیســی رفتار کردند و حماسه 

آفریدند.
وی اضافه کــرد: مردم ایــران همانطور که 
ســردار ســلیمانی گفت» ملت مــا ملت 
اباعبدالله الحسین و ملت شــهادت و ملت 
امام حسین است« .اگرچه آیت الله رئیسی 
دوره ریاســت جمهوریش را نتوانســت به 
پایان برســاند، اما خدمتاتش به ملت، خون 

بهشتی را زنده کرد.
امام جمعه موقت تهــران ادامه داد: آیت الله 
رئیســی با نائب امام زمان)عج( بیعت کرد و 

سر بیعتش ماند تا شربت شهادت را نوشید.
وی ادامه داد: همانطور که رهبری فرمودند 
ملت ایران برای اینکــه بتوانند در معادلات 
پیچیــده بین المللــی منافــع اش و عمق 
راهبردی اش را حفظ کند و ظرفیت هایش 
را به مرحلــه ظهور و بروز برســاند، احتیاج 
به یک رئیس جمهور فعال، پــرکار ، آگاه و 

معتقد به مبانی انقلاب دارد. 

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفــت: تهدیدات جدید، 
نیازمند پاســخ های جدید هســتند؛ به همین دلیل 
نیروی زمینی ارتش، با تکیه بر تــوان داخلی، در ارائه 
پاســخ های درخور و همه جانبه به تهدیدات علیه نظام 
اسلامی و تمامیت ارضی کشــور، کوشش و مجاهدت 
توقف ناپذیری از خود به نمایش گذاشته است. به نقل از 
روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ کیومرث حیدری، 
فرمانده نیروی زمینی ارتش، در حاشیه بازدید از تیپ 

۱۲۳ متحرک هجومی نزاجا مستقر در منطقه عمومی 
پرندک و در حاشــیه آیین افتتــاح و بهره برداری از دو 
طرح »سالن شبیه ســاز توپ ۲۳م.م« و »موشک انداز 
ســهند ۳«، گفت: این دو طرح، در راســتای افزایش 
آمادگــی رزمی و بهبــود کیفیت آموزشــی کارکنان 
نیروی زمینی ارتش، افتتاح و بهره برداری شد.فرمانده 
نیروی زمینی ارتش، اظهار کرد: نیروی زمینی ارتش، 
به عنوان یکی از نیروهــای چهارگانه پا در رکاب ارتش 

نظام جمهوری اســلامی و بخشــی از بدنــه نیروهای 
مسلح کشــور، با تأســی و پیروی از فرمایشات مطاع و 
فرامیــن حکیمانه فرمانده معظم کل قــوا ، همواره در 
تلاش است تا ضمن ســرمایه گذاری بر روی قابلیت ها، 
ظرفیت ها و دســتاوردهای داخلی، در زمینه پیشبرد 
برنامه های سازمانی و نیز مأموریت های ذاتی و محوله، 
به نحو مطلوبــی به ایفای نقش بپــردازد.وی افزود: به 
همین دلیل نیــروی زمینی ارتش، از یک  ســو ضمن 

اجرای طرح هایی نظیر احداث و افتتاح منازل سازمانی 
و شخصی، در پی ســرمایه گذاری و چاره اندیشی برای 
رفاه معیشــت و بهبود وضعیت اسکان کارکنان خود از 
طریق پیگیری نهضت خانه دار کردن کارکنان نیروی 
زمینی ارتش است و از ســوی دیگر، در راستای بهبود 
توان رزمــی و دفاعی خود، به افتتــاح و بهره برداری از 
طرح های متعدد رزمی - دفاعی نظیر سالن شبیه ساز 

توپ ۲۳ م.م و موشک انداز سهند ۳ مبادرت می ورزد.

ارتش

برای پاسخ  به تهدیدات علیه نظام و تمامیت ارضی کشور، بی وقفه تلاش می کنیم

خریــدار  بــا وجــود انتخاباتی شــدن 
فضای کشــور و ارتقای انتخابــات به صدر 
اولویت های جریان های سیاســی، اما این 
موضــوع تأثیــری در جهت گیــری دولت 
نداشــته و اهتمــام دولــت تداوم مســیر 
خدمت رســانی در درجه نخســت و سپس 
برگــزاری انتخابــات در نهایــت امنیت و 
سلامت است، تا همان گونه که رهبر معظم 
انقلاب در مراسم سالگرد ارتحال امام راحل 
)ره( فرمودند این انتخابات به »پدیده ای پر 

دستاورد« برای کشور مبدل شود.
 پس از شــهادت رئیس جمهور در ســانحه 
سقوط بالگرد و ضرورت برگزاری انتخابات 
زودهنگام ریاست جمهوری، همه جریان ها 
و چهره هــای سیاســی حتــی آن هــا که 
انتخابات مجلس دوازدهــم را تحریم کرده 
و به باد انتقاد گرفته بودنــد، برای تصاحب 
کرســی ریاســت جمهوری خیز برداشته 
و انتخابات ۸ تیر را وجهــه همت خود قرار 
دادند. بــه گونه ای که در همیــن بازه کوتاه 
فضای کشــور به شــدت انتخاباتی شده و 
کنش انتخاباتی جریان های سیاسی به نحو 

مشهودی به چشم می آید.
دولــت اما بی توجــه به هیاهوی سیاســی 
موجود عزم خود را بر ادامه راه و آرمان رئیس 
جمهور شــهید جزم کرده و بر آن است که 
با تلاش مضاعف تا آخرین روز وظایف خود 
را به انجام برساند. از این رو مسئولین دولت 
نیز با آن که دل هاشــان از شــهادت رئیس 
جمهور خون بود و با چشــمانی اشکبار آن 
روزها را می گذراندند، اما از همان بدو حادثه 
با نصب العین قرار دادن توصیه مقام معظم 
رهبری »کارهــای خودشــان را با جدیت 
چندبرابری« به پیش بردند تا »اختلالی در 
کار کشــور به وجود نیاید« و مــردم از بابت 
خالی شــدن جایگاه مهم ریاست جمهوری 

»نگرانی و دلواپسی« به خود راه ندهند.
در همین راســتا انجام امور اجرایی کشور 
مطابــق برنامه در دســتورکار هیأت دولت 
قرار گرفت؛ هم ســفرهای اســتانی طبق 
روال انجام شــد، هم طرح های عمرانی در 
موعد مقرر به بهره برداری رســید. از افتتاح 
پژوهشگاه علوم پزشــکی »شهید جمهور« 
در مشــهد به عنوان بزرگترین پژوهشگاه 
حوزه سلامت شــرق کشور توســط وزیر 
بهداشــت تنها یک روز پس از خاکسپاری 
پیکر رئیــس جمهور شــهید گرفتــه، تا 
افتتاح های دیروز در اســتان سیســتان و 
بلوچســتان که ضمن آن ۲۸ طــرح مهم 
آبرســانی و برق رســانی در راســتای رفع 
محرومیت های اســتان کــه دغدغه رهبر 
انقــلاب و رئیس جمهور شــهید بــود، به 
بهره برداری رســید. افتتاح ۲۵ هزار و ۸۴۱ 
واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در 

سیستان و بلوچســتان، با حضور وزیر راه و 
شهرســازی، آغاز عملیات اجرایی احداث 
۲۰۰ هزار واحد مسکونی در تهران با حضور 
سرپرست ریاســت جمهوری و افتتاح ۲۳ 
طرح مهم در حوزه نفــت و گاز طی هفته ای 

که گذشت نیز از این جمله اند.
همه این موارد گواه آن اســت کــه با وجود 
انتخاباتی شــدن فضای کشــور، و ارتقای 
انتخابات به صــدر اولویت های جریان های 
سیاســی، امــا این موضــوع تأثیــری در 
جهت گیری دولت نداشــته و اهتمام دولت 
تــداوم مســیر خدمت رســانی در درجه 
نخســت، و ســپس برگزاری انتخابات در 
نهایت امنیت و سلامت است، تا همان گونه 
که رهبر معظم انقلاب در مراســم سالگرد 
ارتحــال امــام راحــل )ره( فرمودند این 
انتخابات به »پدیده ای پر دســتاورد« برای 

کشور مبدل شود.
از این رو بــا وجود  گمانه زنی هــا، و نیز موج 
درخواســت ها از محمــد مخبــر به عنوان 
عضــو ارشــد کابینــه در شــرایط فعلی و 
سرپرست ریاست جمهوری، وی از ثبت نام 
در انتخابــات خــودداری کــرد تــا مبادا 
توجهش بــه امر انتخابــات و اقتضائات آن، 
او را از مســئولیت خطیری کــه در فقدان 
رئیس جمهور شــهید متوجه او اســت، باز 

دارد.
در همین راستا رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت در تشریح دلایل خودداری سرپرست 
ریاست جمهوری از ورود به عرصه انتخابات، 
گفت: به رغــم مراجعات مکرر قشــرهای 
مختلف مــردم، اعضای دولت، بســیاری 
از دانشــگاهیان، علمــا، روحانیون و برخی 
دلســوزان نظام، وی به ایــن دلیل که خود 

را متعهد می دانســت بار مســئولیتی که با 
فقدان آیت الله رئیســی بــه دوش گرفته به 
انتها برساند و درگیر شدن در جریان رقابت، 
او را از ادای تکلیف نســبت به مردم بزرگوار 
ایران اسلامی و روح شهید خدمت باز ندارد، 
حاضر به ثبت نــام در انتخابات نشــد. زیرا 
ورود به رقابت های انتخاباتی و بگومگوهای 
سیاسی می توانست به اداره بی طرفانه دولت 
و نیز برگزاری انتخابات آســیب  زده و باعث 
کندی یا توقف انجام امور کشــور و خدمت 

به مردم شود.
خلجی افزود: از سوی دیگر او در این ۵۰ روز 
بر اســاس حکم رهبر معظم انقلاب امانتدار 
دولت اســت و ضروری بود ایــن امانت را با 
دقت و حساسیت تمام به سرمنزل برساند. 
او تکلیف خود را اجــرای دقیق و بدون کم و 
کاست دســتور رهبر انقلاب و انجام وظیفه 

قانونی دانست.
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت با اشاره 
به این که مخبر از روز اول که بنا به خواست 
و تاکید شهید رئیسی به دولت آمد به رئیس 
جمهور شــهید وعده کرده بود که این راه پر 
مشقت را با تمام توان، همراه با رئیسی عزیز 
تا انتها طی کند، اظهار داشــت: او هیچگاه 
تصور اداره دولت بدون رئیســی را در ذهن 
نداشت و نتوانســت به خود بقبولاند که در 
فقدان شهید رئیسی جانشین او و عهده دار 

مسئولیت وی گردد.
مخبر در جایگاه سرپرست ریاست جمهوری 
نه تنها خود به دلایل مذکور از ورود به عرصه 
انتخابات اجتناب کرد، با صدور بخشنامه ای 
همه اجــزاء و اعضــاء دولــت را از هرگونه 
فعالیت انتخاباتی له یا علیــه جریان یا فرد 
خاصی و نیــز به کارگیــری امکانات دولتی 

به این منظور برحذر داشــت و نسبت به آن 
هشدار داد. در این بخشــنامه آمده است: با 
توجه به اینکه بر اســاس مــاده )۶۸( قانون 
انتخابات ریاست جمهوری، مصوب ۱۳۶۴ 
با اصلاحات بعدی، انجــام هرگونه فعالیت 
تبلیغاتی بــه نفع یا بــه ضــرر نامزدهای 
انتخابات به هر وســیله ای که جنبه رسمی 
و دولتی داشته باشد و اســتفاده از امکانات 
دولتی و دســتگاه های اجرایی و در اختیار 
گذاشتن وســایل و امکانات مزبور برای این 
کار و فعالیــت انتخاباتــی کارمندان دولت 
در ســاعات اداری ممنوعیت داشته و جرم 
محســوب می شــود و همچنین با توجه به 
ممنوعیت فعالیت انتخاباتی دســتگاه های 
اجرایی و مدیران و کارکنان آنها با اســتفاده 
از جایــگاه خود به نفــع یا ضرر هــر یک از 
نامزدهای انتخاباتی، مقتضی اســت تمامی 
دستگاه های اجرایی اقدامات و مراقبت لازم 
را در جهت پیشگیری از وقوع هرگونه جرم 
و تخلف به عمل آورنــد و در صورت بروز آن 
با خاطیان برخورد قانونی مناســب را انجام 

دهند.
وی هم چنین در جلســه دیروز سران قوا که 
به منظور تمهید مقدمات اجرای مفاد اصل 
۱۳۱ قانون اساسی و اتخاذ تصمیم های لازم 
جهت برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار شــد، با تصریح به اینکــه مقامات، 
مدیران و کارکنان دولت و مؤسسات دولتی 
و عمومی غیردولتی، حق استفاده از جایگاه 
خود برای تبلیغ له یا علیه نامزدها را ندارند، 
بر ضــرورت مراقبــت در عدم اســتفاده از 
امکانات بیت المال به نفع یا به ضرر نامزدها 

تأکید کرد.
محمد مخبر در این جلســه با بیان اینکه ما 

وظیفه و شــأنی جز خدمت به مردم برای 
خود قائل نیستیم، اظهار داشت: برای بنده 
و همکارانم در دولت بســیار مهم است که 
در این دوران گذار بتوانیم امانت دار اعتماد 
مقام معظم رهبری و ملت عزیز ایران باشیم 
و همه اعضــای دولت نیز بــا حداکثر توان 
خود در تلاش هســتند تــا حرکت دولت 
و جریان خدمت رســانی به مــردم دچار 

اختلال نشود.
سرپرست ریاســت جمهوری در جلسه روز 
چهارشــنبه هیأت دولت نیز با بیان اینکه ما 
به عنوان یاران رئیس جمهور شــهید، برای 
حفظ میراث ایشان باید در دو عرصه تلاش 
کنیم، گفت: عرصه اول برگزاری سالم، امن 
و مشــارکتی انتخابات و عرصه بعدی تداوم 
فعالیت های دولت به شکل جهادی و بدون 

هیچ گونه خلل و کندی است.
وی با اشــاره به تاکید رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی مبنــی بــر زمینه ســازی برای 
مشــارکت پرشــور مــردم در انتخابات و 
برگزاری انتخابــات در امنیت و ســلامت 
کامل افزود: در انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شــورای اســلامی نیز که از سوی 
دولــت مردمی برگزار شــد، رئیس جمهور 
شهید تاکید جدی بر سلامت کامل فرآیند 
برگزاری انتخابات و عــدم هرگونه فعالیتی 
له یا علیه نامزدها از سوی مسئولان اجرایی 
داشــتند که این تاکیدات بــه حمدالله به 

بهترین نحو رعایت شد.
مخبر در این جلســه تأکید کرد: این دولت 
تا روز و ســاعت آخر که کار به دولت بعدی 
ســپرده شــود، کارها را با همــان روحیه 
جهادی رئیس جمهور شــهید ادامه خواهد 
داد و با هر مدیر یا فــردی که در کارها تعلل 
ورزیده یا اخلال ایجاد کند، برخورد خواهد 

شد.
بنابراین عنایت به عملکــرد دولت در چند 
هفته گذشــته حکایت از آن دارد که به رغم 
در پیش بودن انتخابــات، اما جهت گیری 
دولت در ایــن مــدت معطوف بــه انجام 
وظایف و برنامه هــای از پیش مقــرر بوده 
و موضــوع انتخابــات تأثیری بر ســمت و 
ســوی فعالیت های دولت نداشــته است. 
به خصــوص پرهیز عضــو ارشــد کابینه 
در شــرایط فعلــی از ورود بــه رقابت های 
انتخاباتی، اهتمام دولــت را به امور معمول 
اجرایی کشــور و نیز خدمت رسانی تا لحظه 

آخر، بیش از پیش به اثبات می رساند.
ثبت نام چند تن از اعضاء دولت در انتخابات 
نیز امری کاملا طبیعی و مســبوق به سابقه 
اســت که بنا به تصریح همه آن افراد با نیت 
تداوم راه رئیس جمهور شهید انجام گرفته 
و تأثیری بــر فعالیت های دولت نداشــته و 

نخواهد داشت.

 عملکرد دولت سیزدهم در موضوع
 امنیت غذایی

 سید طه حســین مدنی، رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند  
با وجود اهمیت زیاد موضوع امنیت غذایی در ایران، اما تا پیش از دولت 
سیزدهم هیچ سند بالادستی درباره این موضوع در کشور تدوین نشده 
بود.در اردیبهشت سال ۱۴۰۲ »سند ملی دانش بنیان امنیت غذایی« 
به تصویب رســید که در آن بر »فرهنگ ســازی اهمیت امنیت غذایی، 
ارتقای دانش و مهارت های روز در سیاســت گذاران و مدیران به منظور 
لحاظ آن در سیاست ها، راهبردها و برنامه ریزی های کلان کشور و ثبات 
در تصمیمات و اجتنــاب از تغییرات مکرر سیاســت ها و مدیریت ها به 

عنوان یکی از ارکان مهم توسعه و حکمرانی کشور« تأکید شده است.

ارقام درخشان تولید غلات
دولت سیزدهم در موضوع تولید محصولات اساسی کشاورزی هم طبق 
آمار جهانی اعداد و ارقام خوبی از خود بر جا گذاشــته اســت. به عنوان 
نمونه، رشــد اقتصادی حوزه کشاورزی طبق اســناد بانک جهانی در 
دولت سیزدهم صعودی بوده و در ســال ۲۰۲۲ میلادی به عدد ۱۲.۸ 

درصد رسید که نسبت به گذشته رشد خوبی داشت.
بر اساس آمار فائو در این ســال ایران به سیزدهمین تولیدکننده بزرگ 
گندم جهان تبدیل شد و این رتبه را در سال ۲۰۲۳ نیز حفظ کرد؛ علاوه 
بر گندم، تولید برنج نیز در این دوره وضعیت خوبی داشــت و ایران را در 

جایگاه سیزدهم جهان قرار داد.
همچنین فائو اعلام کرد، ایــران در تولید گوشــت در جایگاه یازدهم 
جهان قــرار دارد. در حــوزه لبنیات و تولید شــیر هم کشــور در زمره 

صادرکنندگان این محصولات است.

تبدیل ایران به چهارمین دارنده ذخایر غلات آسیا
آمار فائو نشــان می دهد، تولید ۴ محصول گندم، جــو، برنج و ذرت در 
ســال ۲۰۲۳ نســبت به ۲۰۲۲ با رشــد ۲ درصدی همراه بود و به ۲۱ 
میلیون تن رســید. این عدد در ابتدای دولت ســیزدهم ۱۷.۳ میلیون 
تن بود و امسال با رشد ۲۸ درصدی نسبت به ســال ابتدایی به بیش از 
۲۶ میلیون تن می رسد تا ایران از نظر ذخیره سازی غلات به چهارمین 

دارنده ذخایر غلات آسیا تبدیل شود.
یکی از اعداد درخشان دولت ســیزدهم در موضوع امنیت غذایی تغییر 
معکوس کردن نســبت واردات و خرید تضمینی گنــدم بود؛ به طوری 
که ســال ۱۴۰۰ واردات گندم کشــور ۷ میلیون تن و خرید تضمینی 
این محصول ۴ میلیون تن بود اما یک ســال بعد خرید واردات گندم به 
۴.۵ میلیون تن کاهش و خرید تضمینــی از ۴ میلیون تن به ۷ میلیون 

تن افزایش یافت. دولت با این اقدام تا حد زیادی از فشار ارزی کم کرد.
با ادامه این روند امسال کشــور می تواند تقریباً به خودکفایی در تولید 
گندم چه در بخــش نانوایی ها و چه صنعتی برســد و از ۱۲ میلیون تن 
گندم مورد نیاز کشور، تا پایان امسال ۱۱.۵ میلیون تن در داخل تولید 

و بیش از ۹۵ درصد نیاز گندم تأمین خواهد شد.
دولت سیزدهم در تولید دانه های روغنی مثل ســویا، کلزا و تخم پنبه 
هم رشــدی ۱۴ درصدی را رقم زد و از ۱۳ میلیــون تن محصول به ۱۴ 
میلیون تن رسید. محصولات گلخانه ای هم روند صعودی داشته و ۳.۱ 

میلیون تن ابتدای دولت به ۴.۳ میلیون تن رسیده است.

احیا واحدهای تولید تجهیزات کشاورزی
توجه ویژه دولت ســیزدهم به احیــا واحدهای تولیــدی راکد بخش 
کشاورزی باعث افزایش ۲۵ درصدی تحویل تراکتور به کشاورزان شد. 
این امر مهم نقش خوبی در افزایش بهره وری و تشــویق کشــاورزان به 

افزایش سطح زیر کشت دارد.
البته عملکرد بخش کشــاورزی در طول دولت ســیزدهم با وجود این 
آمار، خالی از انتقاد هم نیست که لازم است در دولت بعدی مورد توجه 
قرار گیرد. یکی از این انتقادات مربوط به ســهم پایین بخش کشاورزی 
از رشــد اقتصادی است.ســال ۱۴۰۱ سهم گروه کشــاورزی در رشد 
اقتصادی ۱.۱ درصد، گروه نفت ۱۰ درصد، گــروه صنایع و معادن ۶.۵ 
درصد و گروه خدمات ۲.۷ درصد بود. این یعنی ســهم کشاورزی یک 

ششم متوسط سه گروه دیگر بوده است.
عملکرد کشاورزی در رشد اقتصادی در ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ از سال قبل 
ضعیف تر شد و با کاهش ۴۰ درصدی به ۰.۷ درصد رسید؛ در حالی که 
سهم دیگر گروه ها و عملکرد کل اقتصاد کشــور افزایشی بوده است. به 
طوری که گروه نفت به ۱۶.۳ درصد، گروه صنایع و معادن به ۳.۹ درصد 
و گروه خدمات به ۴ درصد رسید. این موضوع با توجه به اهمیت امنیت 

غذایی باید از سوی دولت آتی مورد توجه ویژه قرار گیرد.

آزادسازی قیمت ها به نفع مردم و تولیدکنندگان
جدا از این مباحث کلان حوزه تولید، دولت ســیزدهم در حوزه حمایت 
از معیشت جامعه و دسترسی اقشــار پایین به غذا، عملکرد قابل قبولی 
از خود به جا گذاشــت.همان طور کــه می دانیم دولت های گذشــته 
با حمایت های نقدی سعی در کمک به اقشــار مختلف در تأمین اقلام 
غذایی مورد نیــاز کرده اند؛ مثلًا با توجه به مصــرف بالای اقلامی چون 
روغن، این قلــم نرخ گذاری و یارانه آن به زنجیــره تأمین و تولید روغن 
داده می شد و با سوبسیدها و معافیت های مختلف از این زنجیره حمایت 
می شد.این موضوع در بحث دانه های روغنی هم وجود داشت به همین 
دلیل با قاچاق معکوس بسیار زیاد مشــتقات آن به کشورهای همسایه 
مواجه بودیم و روغن به افغانســتان و پاکستان و کنجاله به عراق قاچاق 

و یارانه ای که دولت در نظر گرفته شده بود به جامعه هدف نمی رسید.
این مســاله علاوه بر قاچاق، کشــاورزی داخلی را هم با مشکل مواجه 
کرده بود و به دلیل وجود سایه دولت و حمایت از اقلام وارداتی، رغبتی 
برای کشــت دانه های روغنی در کشور وجود نداشــت و شاهد کاهش 

شدید کشت پنبه و بهره وری بسیار پایین کشت کلزا بودیم.
در دولت ســیزدهم یارانه واردات در این بخش حذف و قیمت آزاد شد 
تا روغن و کنجاله برای قاچاق معکوس دیگر صرفه اقتصادی نداشــته 

باشد.
در مقابل دولت با تغییر مسیر پرداخت یارانه نقدی که ممکن بود صرف 
کالاهایی به جز کالاهای هدف شود؛ با اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 
و در نظر گرفتن مشوق برای خرید کالاهای مورد نظر، یارانه پرداختی را 
به سمت اقلام ضروری و غذایی برد تا اقشار پایین جامعه برای دسترسی 

به اقلامی که با قیمت آزاد عرضه می شد مشکلی نداشته باشند.

افزایش سطح زیرکشت دانه های روغنی
این سیاســت دولت علاوه بر اینکه دهک های پایین را از چتر حمایت 
دولت در بخش غذا بهره مند می کــرد؛ کارکرد زنجیره تأمین از تولید تا 
عرضه را نیز بهبود بخشید.این سیاســت با واقعی کردن قیمت ها، برای 
کشــاورزان نیز انگیزه ایجاد کرد و با افزایش سطح زیر کشت دانه های 
روغنی، هم مشکل واردات از کشورهایی چون کانادا و چین را حل و هم 
مفاســدی که در بخش تخصیص ارز برای واردات وجود داشت را رفع 

کرد و قاچاق را نیز تقریباً به صفر رساند.

رسیدن از سطح خطر به سطح امن کالاهای اساسی
در مجموع دولت در این بخش با اقدامات خود از جمله خرید تضمینی 
گندم، اصلاح قیمت ها، اعطای تســهیلات برای تجهیزات کشاورزی، 
اجازه واردات برای ماشــین آلاتی چون کمباین و احیا واحدهای راکد 
ســاخت تجهیزات در بخش کشــاورزی و امنیت غذایی شرایط خوبی 
ایجاد کرد و نتیجه این شــد کــه در موضوع ذخیره ســازی کالاهای 

اساسی، ایران از سطح خطر به سطح امن رسید.
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بازار

 رئیس اتاق بازرگانی ایران و امارات با بیان اینکه دولت 
سیزدهم حمایت زیادی از بخش خصوصی دارد گفت: 
به منظور بهبود تراز تجاری با امارات روی بخش آی تی 
و صادرات خدمات فنی مهندســی حساب ویژه ای باز 
کرده ایم.عرفان شــاکری، رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و امــارات، با بیان اینکه پس از ۱۰ ســال کمیســیون 
مشترک ایران و امارات با نماینده های دو کشور برگزار 
شد افزود: وزیر راه و شهرسازی نماینده منتخب ایران 
و وزیــر اقتصاد امارات بــه عنوان نماینده این کشــور 

مسئول برگزاری کمیسیون مشترک دو کشور بودند.
این فعال اقتصادی ادامه داد: در طول سالهای گذشته 
بخش خصوصی به همراه دولت اقدامات و زیرســاخت 
تشــکیل این کمیسیون را بررســی کرد و نشستی که 
برگزار شــد به لحاظ کیفی و جایگاهی اهمیت زیادی 
داشت. مدت ها بود که چنین جلسه ای در این سطح با 
امارات نداشــتیم اما در دولت سیزدهم با پیگیری های 
فراوان محقق شــد.وی تاکید کرد: امارات شریک دوم 

تجاری ما در ســال ۱۴۰۲ بود و در این سال 
حجم تجارتی که داشــتیم بر اســاس آمار 
گمرک ایران بیــش از ۲۷ میلیــارد و ۴۰۰ 

میلیون دلار بوده است.
به گفته این فعال اقتصادی، در طول سالهای 
اخیر که در اتاق بازرگانــی فعالیت خودمان 
را آغاز کردیم سال به ســال افزایش تجارت 

با این کشــور را داشتیم.شــاکری تصریح کرد: حدود 
شش سال پیش حجم تجارت ۱۴ میلیارد دلار بود که 
با تلاش دولت ســیزدهم و همچنین بخش خصوصی 

اکنون این رقم تقریبا دو برابر شده است.
وی با بیان اینکه بیشــتر مبادلات توســط بخش های 
خصوصی دو کشور انجام می شود گفت: در کمیسیون 
مشــترک همکاری ایران و امارات، بندهــای قانونی 
مناســبی تدوین شــده و این موضوع باعث می شــود 
بخش خصوصی بــا حمایــت بخش دولتــی با قوت 

بیشتری به کار خود ادامه دهد.

رئیس اتاق بازرگانی ایــران و امارات توضیح 
داد: در دنیا بخش خصوصی ویترین فعالیت 
تجاری در کشــورهای مختلف اســت و در 
ایران هم دولت تلاش بیشــتری می کند که 
بخش خصوصی تقویت شــود. همانطور که 
در فرمایشــات مقام معظم رهبری هم ذکر 
می شود فعالیت بخش خصوصی و مشارکت 
مردم بسیار مهم است و دولت هم در این راستا گام های 
خوبی برداشته است.به گفته وی، با توجه به برنامه های 
تدوین شده در آینده اتفاقات بهتری رقم خواهد خورد. 
جایگاه بخش خصوصی در افزایــش ارتباطات تجاری 
بسیار ویژه است. در طول ســالهای گذشته که روابط 
تجاری ایران و امــارات با فراز و نشــیب زیادی همراه 
بود بخش خصوصی نقش ویــژه ای در احیای این روند 

داشت و در کنار دولت مشکلات این بخش را حل کرد.
در دولت سیزدهم توجه به بخش خصوصی بیشتر شد 
و ما هم با تمام توان خودمــان را اثبات کردیم و با توجه 

به کمیسیون مشترکی که برگزار شد مسئولیت بخش 
خصوصی که شامل تشویق به سرمایه گذاری خارجی، 
توسعه صادرات، پیگیری مشــکلات تجار و برگزاری 

نمایشگاه ها است افزایش یافت.
وی به موضوع تراز تجاری دو کشور اشاره کرد و گفت: 
در حوزه بهبود تراز تجاری باید گفــت که امارات بازار 
مصرف کوچکی دارد و بیشــتر در حوزه ترانزیت کالا 
فعالیت دارد. آنچه اکنون ما پیگیر هســتیم توســعه 
صادرات خدمات فنی و مهندسی اســت که می تواند 
نقش بســزایی در تعاملات داشته باشــد. این اقدام با 
برنامه ریزی مناســب امــکان صادرات یــک میلیارد 

دلاری برای ایران را فراهم می کند.
شاکری ادامه داد: مواد غذایی و محصولات کشاورزی 
در ســبد صادرات ایران به امارات قرار دارد و پســته، 
زعفران، فرش و صنایع دستی نه تنها به امارات بلکه به 
همه کشورها صادر می شود. اما موضوعی که با امارات 

اتفاق نظر داریم آی تی و هوش مصنوعی است.

اتاق

مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
می گوید: احیای بازار سرمایه و بورس که به 
تبع احیای اقتصاد در کشور حاصل می شود، 
صرفا با به رسمیت شــناختن حقوق بخش 
خصوصی و تــداوم و اســتمرار در ثبات در 

تصمیم گیری ها حاصل می شود.
 روند ریزشــی بازار ســرمایه ادامــه دارد و 
گزارش ها نشــان می دهد که بازار ســهام 
دومین هفته خردادماه را هم با عقب نشینی 
شــاخص ها معاملاتی بــه پایان رســاند. 
بازدهی بورس در هفتــه دوم خرداد ۱۴۰۳ 
تحت تاثیر ســه عامل اصلــی تعطیلات دو 
روزه میان هفته، بلاتکلیفی وضعیت دولت 
و تداوم محدودیــت دو درصدی برای دامنه 

نوسان قیمت سهام، منفی شد.
دومین هفته خردادمــاه در حالی به پایان 
رســید که طی ســه روز معاملاتی، بیش از 
۶۷۰ میلیارد تومان پول حقیقی از ســهام 
و حــق تقدم خارج شــد. در همیــن حال، 
میانگیــن ارزش معاملات خــرد به ۱۸۸۴ 
میلیارد تومان رســید که زنــگ خطر را بار 

دیگر به صدا درآورد.
این شــرایط بــورس و آســیب  بــورس و 
ســرمایه گذاران این بازار در حال حاضر بر 
کسی پوشــیده نیســت و به همین خاطر 
سهامداران چشــم انتظار دولت چهاردهم 
هســتند تا رویکردهــای جدید بورســی 
مشــخص شــود؛ این که آیا سیاست ها در 
جهت تغییر شــرایط بازار ســهام حرکت 

خواهد کرد یا خیر.

پیش بینی پذیری بازار سهام مخدوش 
شده است

در همیــن رابطــه فردیــن آقابزرگــی، 
کارشــناس بــازار ســرمایه در گفت وگو با 
خبرگــزاری خبرآنلاین دربــاره وضعیت 
بازار سرمایه در دولت جدید و سه ماهه دوم 
سال می گوید: موضوع تنش ها و به عبارتی 
ریزش های قیمت و شــاخص در هفته های 

گذشــته در حال حاضر همه فعــالان بازار 
و ســهامداران را نگــران کــرده و متاثر از 
تصمیمــات غیرکارشناســی و ذی نفعانه 
دولت اســت که به تبع فضای کسب وکار را 

دچار ابهاماتی می کند.
وی می افزایــد: بــا این شــرایط، موضوع 
پیش بینی پذیــری بازار کامــلا مخدوش 
شــده و این قابلیــت از بین رفته اســت. 
یعنی به هیــچ عنوان فعالان بــازار و حتی 
مدیران تولید و صنعت هــم نمی دانند چه 
نقشــه راهی پیش رو دارند و هــر از گاهی 
تصمیماتی در راستای تامین منافع و بعضا 
تامین کســری بودجه یــا نقدینگی برای 
دولــت اتخاذ می شــود که خــلاف منافع 
ســهامداران و بــه خصوص ســهامداران 
خرد اســت. این، دلیل اصلــی در حقیقت 

شکل گیری چنین فضایی است.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به تغییر 
در دولت و این که چه رویکردهایی خواهند 

داشــت، عنوان می کند: به نظــر من اصل و 
اساس و نگاه دولت و مسوولان اقتصادی به 
بازار بورس، نباید نگاهی باشد که آن را قلک 

ببینند. ما باید این نگاه را تغییر دهیم.
آقابزرگی تاکید می کند: تــا زمانی که این 
تغییر حاصل نشود، هیچ تحول چشمگیری 

در فضای بورس مشاهده نخواهیم کرد.

خطر پیش روی صندوق های 
سرمایه گذاری چیست؟

وی با اشــاره به افزایش نرخ بهره و انتشــار 
بی رویــه اوراق که صرفا در جهت پوشــش 
تامین کســری های ناتــرازی دولت برای 
پرداخت حقوق و پرداخت هزینه های جاری 
اســت، تصریح می کند: فکــر نمی کنم در 
هیچ کشوری از دنیا ســراغ ندارم که بعضا 
بعضی از اقتصاددانان نسبت بدهی به تولید 
ناخالص داخلــی مقایســه می کنند، برای 
تامین هزینه های جاری و پرداخت حقوقی 

که خارج از بودجه مصوب بــوده، بخواهند 
اوراق منتشر کنند. بعد اســم آن را مقایسه 
با مطالعــات تطبیقی در ســطح بین الملل 

می گذارند.
این کارشناس بازار ســرمایه با بیان این که 
به صــورت دســتوری همیــن اوراق را به 
صندوق هــای ســرمایه گذاری بــا درآمد 
ثابت به فروش می رســانند که البته امسال 
خیلی ناموفق بود، چــون صندوق ها پول 
و منابعــی ندارند، متذکر می شــود: مرور 
زمان و تکرار این حرکت و اســتمهال این 
بدهی هــا، بحران جــدی در صندوق های 
ســرمایه گذاری در عرصه بازار ســرمایه 

ایجاد خواهد کرد.
لازم  نقدینگــی  می گویــد:  آقابزرگــی 
بــرای بازپرداخت تعهــدات صندوق های 
ســرمایه گذاری، چنانچه صرفــا موکول به 
کاغذ و اوراقی شــود که دولت مرتبا این ها 
را دارد در سررســید تمدیــد می کنــد، 

مســلم بدانید که یک بحرانــی پیش روی 
صندوق هــای ســرمایه گذاری خواهــد 
گذاشــت که متاســفانه بیش از ۶۵ درصد 
از ۸۵۶ همــت ارزش روز صندوق هــای 
سرمایه گذاری ما محدود به صندوق های با 

درآمد ثابت هست.

راه احیای بازار سرمایه مشخص شد
وی تاکید می کند: وضعیت بازار ســرمایه و 
کلا اقتصاد ما زمانــی بهبود پیدا می کند که 
حاکمیت، رسمیت و حقوق بخش خصوصی 
در کنار بخــش دولتی دیده شــود. چراکه 
انحصار در حفــظ منافع دولــت به صورت 
یکپارچه به نحوی کــه احاطه کامل به همه 
دوایر، سازمان ها و نهادهای تحت امر داشته 
باشد؛ حتی ارکان ســازمان بورس، مسلما 
دیوار بی اعتمادی ایجاد خواهد شــد و این 

دیوار بی اعتمادی بلندتر خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
احیــای بازار ســرمایه و بورس کــه به تبع 
احیای اقتصاد در کشــور حاصل می شود، 
همان طور کــه گفتم، صرفا با به رســمیت 
شــناختن حقوق بخش خصوصی و تداوم و 
استمرار در ثبات در تصمیم گیری ها حاصل 

می شود.
آقابزرگی تصریــح می کنــد: در اصل ۴۴ 
قانون اساسی تکلیف شــده که دولت باید 
خود را کوچــک کند و واگــذاری مدیریت 
و تصدی گــری به بخش خصوصــی اتفاق 

بیفتد.
وی خاطرنشــان می کند: تــا زمانی که این 
تحولات انجام نشــود، من بعیــد می دانم 
حتی بــا تغییر دولــت، جابه جایــی وزیر، 
شــرایط تغییر کند. می بایســت بخشــی 
از قانون گــذاری مــا در راســتای حضور 
بخش خصوصی در کنار دولــت برای اخذ 
تصمیمات باشد؛ از جمله اصلاح قانون بازار 
اوراق بهادار و مشارکت بخش خصوصی در 

شورای عالی بورس.

ح کرد؛دولت سیزدهم از بخش خصوصی حمایت زیادی کرده است رئیس اتاق بازرگانی ایران و امارات مطر

چرا »نات کوین« و »همستر کامبت« طرفداران زیادی پیدا کردند؟
وحید بلالــی  بر هــم خــوردن تعادل 
اقتصادی در ۷ ســال اخیر باعث شده که راه 
های درآمدزایی جدید در جامعه طرفداران 
زیادی پیدا کند که البته معلوم نیست واقعی 

باشند.
 بعد از رشد سرسام آور و استثنایی رمزارزها 
در ســال های اخیر و به اوج رسیدن فناوری 
بلاک چین، امروز رمــزارز جدیدی به بازار 
آمده که بیشــتر فعالان اقتصادی را مبهوت 

کرده است.
رمزارز نــات کوین که تلگــرام آن را عرضه 
کرده به رکوردهای قیمتی جدیدی دست 
یافته و افــرادی که توانســته بودند میزان 
بالایی از این ارز مجازی را استخراج کنند به 

پول های خوبی دست یافتند.
حال بعد از نات کوین، نوبت همستر کامبت 
اســت و در همه جای کشور افرادی هستند 
که در حال اســتخراج این رمــزارز بوده و 
دائماً در حال کلیک به گوشی خود هستند. 
بازی همســتر کامبت که در پلتفرم تلگرام 
با مکانیزم تاپ تو ارن )ضربه بزن و کســب 
کن( فعالیت می کند، به یک دستاورد بزرگ 
دســت یافته و تعداد کاربران خود را به صد 
میلیون نفر رسانده است. تیم توسعه دهنده 
بازی، کــه بازیکنــان را خانواده همســتر 
می نامد، از ایــن پیروزی بــزرگ قدردانی 
کرده و هدف جذب یک میلیارد کاربر را در 

دنیا علنی کرده است.

دلیل بنیادی ارزش نات کوین و 
همستر کامبت چیست؟

دلیل قطعی بنیادی برای رشد رمزارزهای 
تلگرامی وجود ندارد و هــر فعال اقتصادی 

تحلیــل اقتصادی خــود را ارائــه می کند، 
دقیقاً همان اتفاقی که برای رمزارزها در ۱۲ 
ســال پیش رخ داد، امروزه برای نات کوین 
و همســتر کامبت در حال رخ دادن است و 
این نوع رمزارز در ابتــدا می توانند عده ای را 

پولدار کنند.
اما اقتصاددانان بر این باور هســتند که این 
نوع رمزارزهــا را می توان یک شــبه از بین 
برد و هیــچ تضمینی بــرای موفقیت آنان 
برای ســال های بعد وجود ندارد، برخی از 
فعالان اقتصادی اما این نظر را باور نداشــته 
و می گویند فناوری بلاک چیــن در آینده 
جایگزیــن پول های کاغذی امــروز بوده و 

نباید این فرصت را از دست داد.
برخی نیز به شــدت به این نــوع رمزارزها 
بدبین بــوده و می گویند؛ ایــن رمزارزها 
توطئه فــدرال رزرو آمریکا بــرای جمع 
کردن تورم بالا در دنیا بــوده و می توان با 
این روش میلیاردها دلار پول را از دســت 
مردم دنیــا خارج کرده و بــه راحتی پودر 

کرد.

چرا جامعه ایران به شدت طرفدار نات 
کوین و همستر است؟

از ســال ۱۳۹۶ تاکنون تعادل اقتصادی به 
شدت برهم خورده است، حقوق ها به میزان 
تورم افزایش نیافته )قــدرت خرید مردم به 
شدت کاهش یافته اســت( اما قیمت برخی 
از کالاها از میزان تورم رســمی به شــدت 
بیشتر بوده و حتی رشدی بیشتر از افزایش 
نرخ دلار را تجربه کرده اســت. حقوق های 
رسمی به قدری پایین هســتند که برخی 
از واحدهای تولیــدی و خدماتی با کمبود 

نیرو انسانی مواجه هســتند. ساعت کار به 
شدت بالا بوده و انعطاف نیز در ساعت و نوع 

فعالیت کاری وجود ندارد.
در شــرایط فعلی برخــی از کالاهــا با دلار 
۱۰۰ هزار تومانی نرخ گذاری شده و حباب 
قیمتی بالایی دارنــد از طرفی دیگر حقوق 
دریافتی اکثــر جامعه کمتــر از ماهی ۲۰ 
میلیون تومان بوده و مــردم برای راه هایی 

برای ایجاد فضای جدید درآمدی هستند.

نرخ بهره 38 درصدی گلوی تولید 
را به شدت گرفته است

در هفته های پیش نرخ سود گواهی اخزا به 
۳۸ درصد رسید اما مشــتری برای آن هم 
وجود نداشــت، در شــرایطی که نرخ بهره 
برای واحدهای تولیدی بــالای ۳۰ درصد 
باشــد دیگر تولید به صرفه نیســت، زیرا با 
توجه بــه هزینه های بــالای تولید و قدرت 
خرید پایین مــردم، تولید دیگــر به صرفه 

نخواهد بود.
متأسفانه در کشــور ما تولید به صرفه نبوده 
و مردم به دنبال راه هایــی برای درآمدزایی 
هســتند، برای رهایی از ایــن وضعیت باید 
مشوق های تولید افزایش یافته و تولید واقعاً 
سودده شود تا کشور به سمت افزایش ثروت 
عمومی حرکت کند. امروز ســرمایه گذاری 
در تولید غالباً ســود بالایی ندارد و برخی از 
فعالان تولید و صنعــت نمی توانند حتی به 
میزان افزایش قیمت دلار در ســال ســود 
کسب کنند. سیاســت های انقباضی بانک 
مرکزی نیز کار را ســخت تر کــرده و فضا را 
برای تســهیلات خرد و کلان تنگ تر کرده 

است.

بازار سرمایه رها شده است
بورس ایران می توانــد فضایی برای افرادی 
باشد که قصد پولدار شــدن و کسب درآمد 
خوب را دارند، اما متأسفانه با سیاست های 
اعــم از قیمت گذاری دســتوری، نرخ بهره 
بالا، دســتکاری در فرمول نــرخ خوراک، 
دستکاری در ســود شــرکت های دولتی 
و خصوصــی و تصمیم هــای ناصحیــح به 

وضعیت بدی رسیده است.
تأسف بار اســت که ارزش معاملات خرد در 
بازار رمزارزها روزانــه ۶ هزار میلیارد تومان 
باشد اما در بازار ســرمایه به ۲ هزار میلیارد 
تومان نیز نرسد، بورس ایران توانایی تأمین 
مالی بــرای تولید، درآمدزایی برای اقشــار 
مختلف جامعه از نوســان گیری و سرمایه 
گذاری را دارد و دولت چهاردهم باید بر این 

بازار توجه بیشتری کند.
دولت بعــدی باید این بازار را برای نوســان 

گیری و سرمایه گذاری به رسمیت بشناسد 
و قوانینی را نیز برای دوطرفــه کردن بازار 
ســرمایه و ایجاد گزینه های هم زمان خرید 

و فروش تعهدی بردارد.

چاره کار چیست؟
چاره کار حمایــت همه جانبــه از تولید، 
کاهش نرخ بهره، افزایــش رونق در بازار 
سرمایه و در یک کلام تعادل بخشیدن به 
اقتصاد کلان اســت، تا زمانی که در داخل 
بازاری برای نوســان گیــری و معاملات 
روزانه وجود نداشــته باشــد که دولت در 
آن مداخله علنی نکند و تا زمانی که تولید 
در کشور سودده نباشــد و در یک جمله تا 
زمانی که اقتصاد تعادل نداشــته باشــد و 
دخل و خرج با هم نخواند؛ بازار رمزارزها، 
نات کوین و همســتر کامبت داغ خواهد 

بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی خبرداد
 شناسایی ۱۱۰ هزار میلیارد فرار مالیاتی

 از شرکت های بزرگ در کشور
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفــت: ۱۱۰ هزار میلیــارد تومان فرار 

مالیاتی از شرکت های بزرگ در سراسر کشور شناسایی شده است.
ســید احســان خاندوزی در دیدار با نماینده ولی فقیه در چهارمحال و 
بختیاری، اظهار کرد: برای رفع موضوعات مربوط به توسعه این استان 
به جهت آنکه از یک عقب افتادگی تاریخی برخوردار است و رنج می برد، 
باید سال های سال پیگیری شــود تا موارد به یک تراز قابل قبول برسد.

وی افزود: تأکیدات رئیس جمهور شــهید بر این بــود که ناترازی ها در 
استان های کمتر توسعه یافته همچون چهارمحال و بختیاری به سمت 

تراز شدن پیش برود.
وزیر اقتصاد ادامه داد: مســئله مالیات یکی از ارکان این وزاتخانه است، 

اخذ مالیات به عهده افراد با توان مالی بالا قرار داده می شود.
خاندوزی با اشــاره به اینکه بنا بر این نیست مالیات بر عهده استان های 
ضعیف قرار داده شود، عنوان کرد: ۱۱۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی 

از شرکت های بزرگ در سراسر کشو شناسایی شده است.
وی خاطرنشان کرد: تلاش می شود تا ســهم چهارمحال و بختیاری از 

میزان تحقق مالیاتی اصلاح و کمتر شود.
وزیر اقتصاد اضافه کرد: تمرکز دولت برای اخذ مالیات بر دانه درشت ها، 
شرکت ها و مؤدیان مالیاتی است و تلاش شــده برای آن افرادی که کار 

تولیدی می کنند نرخ پایین تری از سهم مالیاتی در نظر گرفته شود.

خاندوزی بیان کرد: عدالت اقتضا می کند کســانی که به اندازه متعارف 
درآمد دارنــد مالیات پرداخت نکنند.وی تاکید کرد: تســهیلات در دو 
حوزه تســهیلات بنگاه های اقتصادی و نیازهای خرد مردم هســتند، 
اعتقاد بر این اســت که نیازهای مردم چون مســکن، ازدواج و.. نباید 
معطل شــود و در خصوص پرداخت تســهیلات به بنگاه هــا ناچار به 
اولویت بندی هســتیم.وزیر اقتصاد بیان کرد: چهارمحال و بختیاری به 
لحاظ فرهنگ غنی مردم و ســلامت نفس برجســته و ارزشمند شاهد 

انحرافات اقتصادی و فرارهای مالیاتی چندانی نیستیم.
خانــدوزی تصریح کرد: ســالانه ۸۰۰ هزار میلیارد تومــان مالیات در 
کشــور و ســه هزار میلیارد تومان مالیات در چهارمحــال و بختیاری 

جمع آوری می شود.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد
سفره غذا در حال تثبیت و گسترش

 وزیر جهاد کشــاورزی گفت: اقدامات انجام شــده در دولت سیزدهم 
نشان می دهد معیشت و سفره خانوارها در سه سال گذشته بهتر شده و 

تراز تجاری کشاورزی ۲ میلیارد دلار بهبود یافته است.
محمد علی نیکبخت افزود: آمارها نشان می دهد نرخ تورم مواد غذایی از 
نرخ تورم کل یک درصد کاهش یافت. همچنین شاخص های اقتصادی 

کشاورزی ایران نشان می دهد وضعیت روبه بهبود است.
وی ادامه داد: در ابتــدای فعالیت دولت ســیزدهم ذخایر محصولات 

اساسی متعادل نبود اما اکنون وضعیت بی نظیری را شاهد هستیم.
نیکبخت به ذخایر نهاده های دام و طیور اشاره کرد و گفت: ذخایر نهاده 
تا مهر ماه و در برخی اقلام بیشتر تامین شــده که این موضوع به تولید 
کننده اطمینان و دلگرمــی می دهد که قیمت مواد اولیه ثابت اســت 
و می تواند تولید بیشــتری انجام دهد.وی با بیان اینکــه ارزش افزوده 
کشاورزی به ســمت مثبت میل کرده اســت تصریح کرد: تراز تجاری 

بخش کشاورزی ۲ میلیارد دلار بهبود یافته است.
به گفته این عضو کابینه دولت ســیزدهم، در تولید مــرغ و تخم مرغ با 
تامین کافی و به موقع منابع پایه تولید، نهاده و تلاش مستمر تشکل ها و 
تولیدکنندگان از گلوگاه تامین بازار داخل عبور کرده ایم و حالا؛ تقویت 

صادرات، دغدغه اصلی است.

تایید تصویب توافقنامه  تجارت آزاد میان 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ایران

 مشــاور امور بین الملل و توافقنامه های تجاری سازمان توسعه تجارت 
ایران، از تصویب توافقنامه تجارت آزاد میان اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
و ایران از سوی دومای روسیه خبر داد.به گزارش سازمان توسعه تجارت 
ایران، میرهادی سیدی ضمن تایید خبر تصویب توافقنامه تجارت آزاد 
میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا، گفت: این موافقتنامه در ۴ دی 
۱۴۰۲ به امضا رســیده بود و هم اکنون در مرحله تصویب ملی توسط 
مجالس قانونگذاری ایران و پنج کشــور اوراسیا) روســیه، قزاقستان، 

ارمنستان، قرقیزستان و بلاروس( است.
وی ادامــه داد: مجالــس قانونگــذاری موافقت نامه هــا را امضا نمی 
کنند بلکه آن را به تصویب می رســاند. در ایران و ۴ کشــور اوراسیا نیز 

موافقتنامه تجارت آزاد در مسیر تصویب قرار دارد.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه دومای روســیه توافقنامه  را تصویب 
کرد، گفت: این احتمال وجود دارد ظرف مدت یک هفته این توافقنامه 
از ســوی رییس جمهور روسیه امضا شــود و با تایید ریاست جمهوری 

روسیه تصویب ملی آن کامل خواهد شد.
بر اســاس این گزارش، هدف از امضای این توافقنامه تســهیل تجارت 
بین کشورهای اوراســیا و ایران از طریق کاهش یا رفع موانع تعرفه ای و 

غیرتعرفه ای و حمایت از تعاملات اقتصادی و تجاری است.
 در همین رابطه میخائیل میشوســتین، نخســت وزیر روســیه گفت: 
چشم انداز این اتحادیه اطمینان از اجرایی شدن یک توافقنامه تجارت 

آزاد در مقیاس کامل با ایران است.

 رشد ۵۱ درصدی صادرات آمریکا به ایران
 از ابتدای ۲۰۲۴

 دفتر آمار آمریکا از رشــد ۵۱ درصدی صادرات این کشــور به ایران در 
۴ ماهه نخســت ۲۰۲۴ خبــر داد و کل تجارت دو کشــور در این دوره 
را بیش از ۳۰ میلیــون دلار اعلام کرد.  دفتر آمار آمریــکا در تازه ترین 
گزارش خود اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و آمریکا در ۴ ماه نخست 
ســال جاری میلادی به ۳۰.۶ میلیون دلار رسیده که این رقم نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل از آن ۷۲ درصد رشد داشــته است.در ماه های 
ژانویه تا آوریل سال ۲۰۲۳ بالغ بر ۱۷.۸ میلیون دلار کالا بین دو کشور 
مبادله شده بود.بر اســاس این گزارش در ۴ ماهه نخست ۲۰۲۴ ارزش 
صادرات آمریکا به ایران رشــد ۵۱ درصدی داشــته و به ۲۶.۵ میلیون 
دلار رسیده است. در ۴ ماهه نخست ســال ۲۰۲۳ بالغ بر ۱۷.۵ میلیون 
دلار کالا از آمریکا به ایران صادر شــده بود.واردات این کشور از ایران در 
۴ ماهه نخست ۲۰۲۴ نیز رشــد ۱۳ برابری داشته و از ۰.۳ میلیون دلار 
در ماه های ژانویه تا آوریل سال قبل به ۴.۱ میلیون دلار در مدت مشابه 

امسال رسیده است.



مشاور رییس سازمان محیط زیست:

قرق مراتع نخستین راهکار برای مقابله با گرد و غبار داخلی است

مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران عنوان کرد

و به مراکزمعاینه فنی پایتخت وزانه۶۰۰۰خودر مراجعه ر

جامعه
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برای سال تحصیلی آینده
اجرای دوره مشترک کارشناسی ارشد دانشگاه های 

ج از کشور ایرانی با خار
دو دانشگاه کشور در دوره کارشناسی ارشــد ناپیوسته با دانشگاه های 

خارج از کشور دوره مشترک اجرا می کنند.
 در دوره پذیرش دانشجوی کارشناسی ارشد سال ۱۴۰۳، دانشگاه های 
فردوسی مشهد و شهید مدنی آذربایجان شــرایط پذیرش دانشجو در 

دوره مشترک با دانشگاه های خارج از کشور را اعلام کرده اند.
دو دوره مشترک در این دوره از پذیرش با همکاری کشورهای آلمان و 

ایتالیا در رشته های مختلف برگزار می شود.

شرایط دانشگاه ها در برگزاری دوره مشترک در مقطع 
کارشناسی ارشد سال 1403

- دانشگاه شــهید مدنی آذربایجان با دانشگاه سالنتو کشور ایتالیا دوره 
مشترک رشــته مترجمی زبان انگلیســی در مقطع کارشناسی ارشد 
برگزار می کند و در این دوره دو نفر دانشــجو بر اســاس شرایط خاص 

اعلامی پذیرفته می شوند.
بر اساس شرایط اعلامی دانشگاه شــهید مدنی آذربایجان، پذیرش از 
بین دانشجویان آقا و خانم امکان پذیر خواهد بود و فارغ التحصیلان این 
دوره بر مبنای گذراندن واحدهای معادلســازی شده دوره مشترک در 
دو دانشگاه، در انتهای دوره، ریزنمرات و مدرک کارشناسی ارشد هر دو 
دانشگاه )دانشگاه شهید مدنی آذربایجان و دانشگاه سالنتو( را دریافت 

خواهند کرد.
تدریس در هر دو دانشــگاه به زبان انگلیسی اســت و دارا بودن مدرک 
کارشناسی مترجمی زبان انگلیســی برای داوطلبان این دوره الزامی 

است. 
طول دوره کارشناســی ارشــد دوسال اســت و دانشــجویان ملزم به 
گذراندن ۳۲ واحد درسی شامل پایان نامه هستند، این مدت برای دفاع 

از پایان نامه حداکثر تا دو نیمسال تحصیلی قابل تمدید است.
دانشجویان این دوره سال اول را در دانشگاه شــهید مدنی آذربایجان 
تحصیل خواهند کرد کــه در طی این مدت ملزم بــه گذراندن حداقل 
۱۶ واحد درســی از میان واحدهای معادل سازی شده رشته مترجمی 
زبان انگلیسی هستند و ســال دوم را به مدت دو ترم که از ماه سپتامبر 
آغاز می شود، جهت گذراندن واحدهای درسی منتخب دوره مشترک، 
در دانشگاه سالنتو حضور خواهند داشت، این مدت در دانشگاه سالنتو 

صرفاً برای یک نیمسال اضافی قابل تمدید است.
دانشــجو می تواند پایان نامه خود را با راهنمایی مشــترک اساتید دو 
دانشــگاه ایرانی و ایتالیایی اخذ کند. مدرک کارشناسی ارشد دانشگاه 
شــهید مدنی آذربایجان و دانشگاه ســالنتو بعد از دفاع از پایان نامه به 
دانشجو اعطا خواهد شد.دانشجویان ایرانی در صورت تمایل می توانند 

در مراسم اعطای مدرک در دانشگاه سالنتو شرکت کنند.
- دانشــگاه فردوسی مشــهد با دانشگاه کاسل کشــور آلمان در رشته 
زراعت و اصلاح نباتات گرایش »اگرو اکولــوژی« با پذیرش ۳ نفر دوره 

مشترک اجرا می کند.

داوطلبان باید جــز ۲۵ درصد دانشــجویان برتر ورودی رشــته علوم 
کشــاورزی و منابع طبیعی محل تحصیل دوره کارشناسی خود باشند 
و به میزان چند برابر ظرفیت اعلامی جهــت مصاحبه معرفی خواهند 
شد. متقاضیان باید دارای مهارت زبان انگلیسی در سطح )B۲ معادل( 

IELTS ۶-۶.۵ یا بالاتر باشند.
کلاس های درســی این دوره در دانشگاه فردوسی مشــهد و دانشگاه 
کاســل آلمان به زبان انگلیســی اســت. هزینه های رفت و برگشــت 
دانشــجویان به آلمان و ایران و کمک هزینه های زندگی برای یک ترم 
و حداکثر ۵ ماه توســط DAAD آلمان پرداخت خواهد شد و مازاد آن 

برعهده دانشجویان آلمانی و ایرانی برعهده خود دانشجو خواهد بود.
در پایان دوره مدرک تحصیلی دانشــجویان ایرانی توســط دانشــگاه 
فردوسی مشهد و برای دانشجویان آلمانی توسط دانشگاه کاسل آلمان 

صادر خواهد شد.

خان محمدی عنوان کرد
 احداث ۳۲ هزار کلاس درس در دولت 

شهید رییسی
رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور گفت: در ۱۰۱۷ 
روز خدمت دولت ســیزدهم، حدود ۳۲ هزار کلاس درس به فضاهای 

آموزشی کشور اضافه شد.

حمیدرضا خان محمدی، در حاشیه سفر به استان یزد و افتتاح مدرسه 
۱۲ کلاسه شهید حسینی پور اردکان، ضمن گرامی داشت یاد و خاطره 
رئیس جمهور شــهید و همراهان شهیدشــان اظهار داشت: در دولت 
ســیزدهم هدف ما اتمام پروژه های نیمه تمام می باشد تا مردم هرچه 

سریع تر طعم شیرین خدمت را بچشند.
وی افزود: خیرین نقش مهمی در توســعه فضاهای آموزشــی دارند و 

اولویت ما اتمام پروژه های نیمه تمام خیرین است.
رئیس ســازمان نوســازی مدارس کشــور، در مورد اقدامــات دولت 
سیزدهم در استان یزد، گفت: در دولت ســیزدهم، حدود ۲۰۰ کلاس 
درس به فضاهای آموزشی استان یزد اضافه شد که این اقدامات تقریباً 

با مشارکت ۵۰ درصدی خیرین بوده است.
خان محمدی به نقش خیرین مدرسه ســاز اشــاره کرد و افزود: باید 
از همه خیرین تقدیر و تشــکر شــود. مخصوصاً خیّر این مدرسه که 
پدر شهید حسینی پور اســت و به نام فرزند خودش مدرسه ای را بنا 

کرده است.
وی با اشاره به خدمات رئیس جمهور شــهید، خاطرنشان کرد: در کل 
کشــور در ۱۰۱۷ روز خدمت دولت ســیزدهم، حدود ۳۲ هزار کلاس 
درس به فضاهای آموزشــی اضافه شــد و این خدمت در نوع خود کم 
نظیر بود، حدود ۵۴ درصد از این فضاها با مشــارکت خیرین بوده و ۶۰ 
درصد آن هم در مناطق کم برخوردار، حاشیه شهرها و مناطق روستایی 

و عشایری بنا شده است.

دیوار

نماینده ولی فقیــه در امور حج و زیــارت، با حضور در 
جمع زائران ایرانی در مکه، به دغدغه های آنان پاســخ 

داد.
 در این بازدید که ســیدعباس حسینی رئیس سازمان 
حج و زیارت و چند تن از مدیران و مســؤولان سازمان 
حــج و بعثه مقــام معظم رهبــری حضور داشــتند، 
سرپرست حجاج ایرانی ابتدا به رســتوران هتل رفت 
و برای زائران که در حال صرف غــذا بودند حج مقبول 

آرزو کرد.
ســیدحمید رضوی زائر ۵۷ ساله از اســتان تهران از 
نماینده ولی فقیــه در امور حج و زیارت خواســت که 
روحانیــون کاروان ها علاوه بر بحث مناســک و اعمال 
حج، به تبیین فلســفه این موســم معنوی نیز اهتمام 
داشته باشند که حجت الاسلام والمســلمین نواب بر 

پیگیری این موضوع تأکید کرد.
همچنین، شماری از بانوان زائر از جمله نرگس قنبری 
از تهران، بیــان کرد: ما قــرار بود کــه ۸ خردادماه به 
سرزمین وحی ســفر کنیم، اما ســفر ما در ۱۱ خرداد 

انجام شــد که آقای ســیدعباس حسینی 
در این باره با اشــاره به جدول اعــزام زائران 

توضیحاتی ارائه داد.
حجت الاسلام والمســلمین سیدعبدالفتاح 
نــواب در ادامــه ایــن بازدید میدانــی، از 
بخش های مختلف درمانــگاه مرکزی هتل 
بازدید کرد.حمیدرضا جنیدی در این بازدید 

با اشــاره به اینکه درمانگاه مذکور پذیرای بیماران ۱۰ 
هتل محل اسکان زائران ایرانی در دو خیابان »منصور« 
و »أجیاد« مکه اســت، گفت: مراجعات به این مرکز با 
توجه به ظرفیت و امکانات آن، بســیار زیاداســت، به 
طوری که تا ظهر امروز ۱۰۰ زائــر به این مرکز مراجعه 

کرده اند.
حجت الاسلام والمسلمین نواب از زحمات شبانه روزی 
پزشکان و پرســتاران این درمانگاه تشکر کرد و خطاب 
به آن ها گفت: »هدف همه خادمــان ضیوف الرحمان 
رســیدگی به وضعیت زائران و خدمت رســانی به آنان 

است«.

نماینــده ولی فقیــه در امور حــج و زیارت 
ســپس در لابی هتل پاســخگوی سوالات و 
دغدغه های زائرانی شــد که مراجعه کردند. 
زائری بــه نام »محســن علی مــددی« به 
سرپرســت حجاج ایرانی پیشــنهاد داد که 
زائران هر اســتان در یک هتل مستقر شوند 
که حجت الاسلام والمسلمین نواب در پاسخ 
گفت: این کار قابلیت اجرایی دارد، اما یکی از فلسفه ها 
و اســرار حج »لتعارفوا« )آشــنایی زائران با یکدیگر( 
است، همانطور که در موسم حج نیز زائرانی از ملیت ها 
و نژادهای مختلف حضور دارند، یکی از فلسفه های این 
سفر معنوی همزیستی مســالمت آمیز افراد با یکدیگر 

است.
فاطمه فروتن از تهران هم پرسشی درباره مراسم برائت 
از مشرکین داشت که حجت الاسلام والمسلمین نواب 
گفت: همان طور که مقام معظم رهبری تأکید کردند، 
حج هــم وحدت و هم برائت اســت. اولویــت اصلی ما 
سلامت زائران است، از ضیوف الرحمان می خواهیم که 

تنها به انجام اعمال و مناســک خود در نهایت آرامش 
عمل کنند تا دغدغه ای در این زمینه نداشــته باشند 

سایر برنامه ها هم در زمان خودش انجام می شود.
در ادامه گیتــی باقری و رحیم نقوی از زائران اســتان 
تهران از سرپرســت حجاج ایرانی خواستند که اهتمام 
بیشتری به طب ســنتی در بحث درمان زائران صورت 
گیرد که سرپرســت حجاج ایرانی قول مســاعدت و 

پیگیری در این زمینه داد.
بهرام قربانی نیز سؤالی درباره علت طولانی بودن زمان 
حج تمتع داشــت که نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت گفــت: پروازهای هواپیمایی از ایســتگاههای 
کشورهای مختلف انجام می شــود، این در حالی است 
که در عربســتان تنها دو فرودگاه جده و مدینه منوره 
پذیرای زائران هستند و این دو فرودگاه علاوه بر زائران 
ایرانی، باید پذیرای حجاج ده ها کشــور دیگر باشند. از 
این رو اعلام کرده اند کشــورهایی که بیش از سی هزار 
زائر دارند باید زائران خود را طــی ۳۰ روز بیاورند و ۳۰ 

روز بازگردانند.

حج

خریدار  مدیــر عامل ســتاد معاینه فنی 
خودروهای تهران اعلام کــرد که از ابتدای 
سال تا اول اردیبهشت ماه ۳۳۸ هزار خودرو 
به مراکز معاینه فنی مراجعــه کردند که از 
این میان ۲۷ درصد خودروها به علت نقص 
فنی موفق به اخذ معاینه فنــی در مراجعه 

اول نشدند.
ســید محمد مهدی میرزایی قمی، در مورد 
وضعیت مراجعــات به مراکــز معاینه فنی 
شــهر تهران گفت: با توجه به آمار مراجعه 
به مراکز معاینه فنی شــهر تهران از ابتدای 
امسال تا پایان اردیبهشــت ماه در مقایسه 
با ســال گذشــته میزان مراجعــات تغییر 
چندانی نداشته اســت؛ اما از این میان ۲۶۷ 
هزار دســتگاه خودرو مربوط به مراجعات 
اول بوده که نقــص مربوط بــه آلایندگی 
۳۲ هزار مورد، عدم همراســتایی چرخ ها 
۱۸ هزار مــورد، کمک فنر ۹۰۰۰ ، تســت 
ترمز ۲۲ هزار مــورد و وضعیت ظاهری ۳۲ 
هزار دســتگاه خودروی مراجعه کننده به 
مراکز معاینه فنی شــهر تهران شناســایی 
و در نهایت جهت اخذ معاینه فنی توســط 

راکبین آن رفع ایراد شده است.
وی با بیان اینکــه در مجمــوع ۲۷ درصد 
از خودروها بــه علت نقص فنــی موفق به 
اخذ معاینه فنــی در مراجعه اول نشــده و 
تعــدادی از این خودروهای مــردود دارای 
چند نقص بوده اند، ادامــه داد: در دو ماهه 
نخست امســال همچنین حدود ۲۵۵ هزار 
گواهی معاینــه فنی صادر شــده که از این 
تعداد، در حدود ۳۸ هــزار گواهی مربوط به 
معاینه فنی برتر است. در مجموع در حدود 
۱۴ درصد از خودروهــای مراجعه کننده به 
مراکز معاینه فنی شهر تهران دارای معاینه 

فنی برتر می باشند.
وی اظهار کــرد: در حــال حاضــر روزانه 
۶۰۰۰ دستگاه خودرو به مراکز معاینه فنی 
شــهر تهران مراجعه می کند که با توجه به 
توسعه خطوط معاینه فنی، افزایش ساعت 
کاری مراکــز و همچنیــن مدیریت نحوه 
پذیــرش اینترنتی و حضــوری در چند ماه 
اخیر خوشــبختانه در هیچ کــدام از مراکز 
صف نداریم و شهروندان در صورت سلامت 
خــودرو می توانند در کمتر از نیم ســاعت 
نســبت به دریافت معاینه فنــی خودروی 
خود اقدام کنند؛ بطوریکه پذیرش در مراکز 
ســراج، دماوند و نیایش صرفا اینترنتی و در 

مراکز دیگــر علاوه بــر اینترنتی، حضوری 
نیز انجام می شــود؛ البته توصیه می شــود 
شهروندان حدالامکان از مراجعه اینترنتی 

استفاده کنند.
میرزایــی قمــی در ادامه در مــورد میزان 
مراجعه موتورســیکلت ها به مراکز معاینه 
فنــی نیز بــا بیان اینکــه میــزان مراجعه 
موتورســیکلت ها به ایــن مراکــز در حد 
صفر اســت و طی دو ماهه امسال تنها ۱۶۷ 
موتورسیکلت ســوار به مراکز معاینه فنی 
مراجعه کرده انــد، گفت: به هــر حال الزام 
انجام معاینه فنی موتورســیکلت بایستی 
از یک نقطه ای آغاز شــود.حتی این اعمال 
قانون می تواند در محــدوده خاص و یا برای 
موتورســیکلت هایی در محــدوده ســنی 

مشخص انجام شود.
وی ابــراز امیــدواری کــرد که بر اســاس 
توافقی که با شــهرداری منطقه ۱۲ و پلیس 
راهور فاتب انجام شــده؛ بــزودی برنامه ای 
برای اســتقرار خطوط ســیار معاینه فنی 
موتورســیکلت و انجــام معاینــه فنی این 
وســایل نقلیه در محدوده ای خاص داشته 
باشیم که در وهله نخست به صورت ایجابی 
و تشــویقی خواهد بــود و فازهــای بعدی 
الزامــات مربوطه اعمال خواهد شــد؛ البته 
قبل از اجرای هر طرح و برنامه ای به صورت 
کامل اطلاع رسانی های لازم انجام می شود.

مدیر عامل ســتاد معاینه فنی خودروهای 
تهــران در مورد میــزان خودروهای پلاک 
تهران که مشــمول معاینه فنی می شــوند 
با بیان اینکه بر اســاس قانون، خودروهای 
شــخصی به مــدت چهــار ســال از انجام 
معاینه فنی معاف هســتند، افزود: با لحاظ 
این مســئله در حدود ۳.۷ میلیون دستگاه 
خودروی پلاک تهران مشمول معاینه فنی 
برآورد می شــود که ســتاد مرکزی معاینه 
فنی خودروهای شــهر تهــران از بضاعت 
۱۷ مرکز ثابــت و ۱۵ واحد ســیار مختص 
خودروهای ســبک مشــتمل بــر ۶۴ خط 
معاینه فنی و ۱۱ خط موتورســیکلت و سه 
مرکز تک خطــه معاینه فنــی خودروهای 
ســنگین برخوردار بوده و شهرداری تهران 
زیر ســاخت لازم بــرای پذیــرش و انجام 
معاینه فنی این تعداد خودرو در ســال را با 

افزایش ساعت کاری مراکز دارد.
میرزایی قمی در مورد برنامه افزایش مراکز 
معاینه فنی با توجه به افزایش سالانه تعداد 
خودروهای مشــمول گفت: امسال توسعه 
کمی مراکز براساس نیاز و احکام بالادستی 
و همچنین کیفی ســازی خدمــات برنامه 
ریزی شــده اســت، بطوریکه احداث سه 
مرکز معاینــه فنی خودروهای ســبک در 
ســال ۱۴۰۳ با همکاری مناطــق ۲۲ گانه 
شــهرداری تهران جهت تخصیص زمین و 

همچنین تعامل با ســازمان مدیریت حمل 
و نقل و بــار و پایانه های مســافری شــهر 
تهران جهت احداث یــک مرکز معاینه فنی 
خودروهــای ســنگین در پایانه شــرق در 
برنامه های امســال پیش بینی و در دست 

پیگیری است.
وی ادامه داد: در بخش کیفی سازی خدمات 
نیز کــه در افزایش جــذب و بهــره وری و 
ظرفیت مراکز به صورت مستقیم تاثیرگذار 
اســت؛ نوســازی و اورهال کلیه تجهیزات 
مراکز معاینه فنی تحت تملک شــهرداری 
تهران، نوسازی رایانه ها جهت تأمین ژنراتور 
برق مراکز، راه انــدازی خدمات خودرویی 
جدید در مراکز، آموزش هــای حین و بدو 
خدمت کارکنان و همکاری با مجموعه های 
دورن و برون ســازمانی شــهرداری تهران 
جهت گســترش خدمات در دســت اقدام 

است.
مدیر عامل ســتاد معاینه فنی خودروهای 
تهران در مورد به روز شدن تجهیزات معاینه 
فنی با تأکید بر اینکه در مورد مراکز معاینه 
فنی شهر تهران که مســئولیت آن با ستاد 
اســت و کلیه تجهیزات به روز و منطبق بر 
استانداردهای بین المللی اســت، افزود: با 
گذشت ۲۴ سال از افتتاح اولین مرکز معاینه 
فنی کشــور در پارک ســوار بیهقی توسط 
شهرداری تهران در این سال ها خوشبختانه 

ســتاد معاینه فنی خودروهای شهر تهران 
توانســته به عنوان پرچم دار این خدمات، 
با اســتفاده از تجهیزات به روزآوری شــده 
و بدنه کارشناســی و قوی خدمات کیفی و 
قابل اطمینانی را به مشتریان ارائه و با دقت 
و صحت در آزمون ها اعتماد لازم را به عنوان 
مرجع و آزمایشگاهی برای تشخیص ایراد و 

نقص خودروها احراز کند.
صنعت خدماتــی معاینه فنــی در ایران نه 
تنها از سایر کشــورها عقب نیست؛ بلکه از 
بسیاری از کشورها پیشــتاز است و فرایند 
کاری آن منطبق بــا اســتانداردهای روز 

اروپاست.
وی توضیح داد: این مســئله که تجهیزات 
و انجام مراحــل معاینه فنی بــه چه میزان 
منطبق بر رویه و تکنولوژی های روز دنیا در 
کشــور ایران انجام می شود؛ قابل ذکر است 
که رویه انجام معاینه فنی در کشور بر اساس 
یک دســتورالعمل واحد که توسط وزارت 
کشور تدوین و ابلاغ شــده، انجام می شود 
و معاینه فنی و تجهیــزات مربوط به آن در 
کشــور دارای اســتاندارد ملی بوده و کلیه 
مراکز بایستی ضوابط مرتبط با آن را رعایت 
کنند. با یک جســتجوی ســاده و مشاهده 
فرایند انجام معاینه فنی در ســایر کشورها 
متوجه می شــویم کــه صنعــت خدماتی 
معاینه فنی در ایران نه تنها از سایر کشورها 
عقب نیســت؛ بلکه از بســیاری از کشورها 
پیشتاز اســت و فرایند کاری آن منطبق با 

استانداردهای روز اروپاست.
میرزایــی قمی با بیــان اینکــه تجهیزات 
مراکــز معاینه فنی شــهر تهــران علاوه بر 
نگهداری و پشــتیبانی مســتمر بر اساس 
اســتانداردهای کارخانه سازنده دارای عمر 
کارکرد و دفعات تست هستند، تصریح کرد: 
تمام تلاش این مجموعه معطوف بر این می 
باشــد که تجهیزات در زمــان مقرر اورهال 
شوند و با رعایت این شــرایط دقت کارکرد 
حفظ شــود. در همین راســتا با عنایت به 
اهمیت دقت و صحت عملکــرد تجهیزات 
آزمــون معاینه فنــی، در ســالجاری کلیه 
دستگاه های خطوط معاینه فنی شهرداری 
تهران از طریق خرید ۳۲ دســتگاه سنجش 
آلایندگی خودروها و آزمــون های مرتبط 
بــا ایمنی خودروهــا با معتبرتریــن برند و 
تجهیــزات روز دنیا به روزرســانی و اورهال 

شده است.

خریــدار   دبیر ســتاد ملــی مقابله با 
گرد و غبــار و مشــاور رییس ســازمان 
محیط زیســت گفت: مدیریــت مرتع و 
حفاظت یا قرق تمامــی مناطق غبارخیز 
نخســتین راهکار مقابله با گــرد و غبار 

داخلی در کشور است.
علی محمد طهماســبی افــزود: هم اینک 
اســتان های جنــوب غربــی، مرکــزی و 
شمال شــرقی کشــور از جمله سیستان و 
بلوچستان، خوزستان، کرمان، یزد و سمنان 
از استان های مهمی هســتند که بیشترین 
میزان گرد و غبار داخلــی را دارند و حدود 
۳۵ میلیون هکتار مناطق غبارخیز کشــور 

در این مناطق پراکنده است.
وی اظهار داشت: پیشــگیری از پدیده گرد 
و غبار با منشا داخلی نخســتین بند برنامه 
ستاد ملی مقابله گردو غبار است که اجرای 
طرح قرق مراتع و رعایت سیستم چرای دام 
مهمترین راهکار در حوزه پیشگیری از گرد 

و غبار داخلی است.
وی با اشــاره به اینکه چرای دام در مناطق 
دشــت و مراتــع غبارخیــز و مناطقی که 
هم اینــک غبار خیــز نیســتند و احتمال 

غبارخیزی در آن مناطق بالاســت در حال 
انجام اســت، گفــت: قرق مراتــع و رعایت 
سیستم چرای دام نخســتین اولویت ملی 

است.
دبیر ســتاد ملی مقابله با گرد و غبار گفت: 
توســعه کشــاورزی حفاظتی یکی دیگر از 
راهکارهای مقابله با گرد و غبار داخلی است 
که هنوز این امر در سطح کشور توسعه داده 
نشــده و در اســتان چهارمحال و بختیاری 
به خصوص در دشــت شــهرکرد، بروجن و 
خانمیرزا به عنوان کانون هــای مولد گرد و 
غبار داخلی این امر مــورد بی توجهی قرار 

گرفته است.
وی اظهار داشــت: انجام شــخم و شیار در 
اراضی کشــاورزی به خصــوص در مناطق 
مســتعد گرد و غبار باعث پودر شدن خاک 
و جابه جا شدن خاک و افزایش گرد و خاک 
می شود که با اجرای کشــاورزی حفاظتی 

کم خاک ورزی انجام می شود .
وی به کاه و کلــش در اراضی کشــاورزی 
به عنــوان یــک روش علمی اشــاره کرد و 
گفت: ســالانه چهار هــزار میلیــارد ریال 
اعتبار ســنواتی در اختیار ســتاد ملی قرار 

داده می شــود که این اعتبارات بر اســاس 
راهبردهای که ابلاغ شــده توزیع می شود و 
عمده طرح و برنامه های این ســتاد بر عهده 
وزارت جهاد کشــاورزی، منابــع طبیعی و 

آبخیزداری است.

احیای تالاب خانمیرزا نیازمند
 برنامه است

حفاظــت  ســازمان  رییــس  مشــاور 
محیط زیســت با اشــاره به بازدیدی که از 
دشت خانمیرزا به عنوان یکی از کانون های 
گرد و غبار داخلی در اســتان انجام شــده 
است، گفت: این تالاب به دلیل خشکسالی 
و اســتفاده بیــش از حــد از آب هــای زیر 
ســطحی و زهکشی به دشــت  خانمیرزا به 
یکی از کانون مولد گرد و غبار تبدیل شــده 

است.
طهماســبی اظهار داشــت: بــرای احیای 
این تــالاب باید شــناخت بهتــری از نظر 
نقشــه برداری هوایی یا زمینی نســبت به 
این تالاب صــورت گیرد تا با بتــوان با یک 
برنامه ریزی زمینــه احیای ایــن تالاب را 

فراهم کنیم.

طهماســبی به افزایش فرونشست زمین در 
این دشت تاکید کرد و گفت: زه کشی بیش 
از حد در این دشت باعث بحرانی شدن این 
تالاب و دشت شــده اســت که احیای این 

تالاب نیازمند استمرار و اعتبار است.
وی اظهار داشــت: در مرحله ابتدایی باید با 
هماهنگی دستگاه ها و مطالعات کارشناسی 
در خصــوص چگونگــی احیــای، هدایت 

روان آب هــا، منابــع آب تامیــن کننده و 
پتانسیل های موجود برای افزایش رطوبت 
و جلوگیــری از غبارخیــزی این دشــت 

برنامه ها و اقدامات اولیه صورت گیرد.
 مشــاور رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیست به منظور بازدید از دشتهای ممنوعه 
و کانونهای گرد و غبار داخلی در اســتان، به 

چهارمحال و بختیاری سفر کرد.

پاسخ های حجت الاسلام نواب به دغدغه های زائران ایرانی در مکه
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بهروز افخمی:
 ظاهر و باطن شهید رئیسی یکی و زیبا بود

کارگردان ســینما و تلویزیون گفت: فقط یک بار شــهید رئیسی را از 
نزدیک دیــدم. قرار بود جلســات کاری برای برنامه هــای مختلف با او 

داشته باشیم که متاسفانه نشد.
بهروز افخمی درباره ویژگی ها و خصوصیات بارز شهید رئیسی در تعامل 
با هنرمندان اظهار داشت: شهید رئیسی باطن و سیرت زیبایی داشت، 

اتفاقا ظاهر و باطنش یکی بود.
کارگــردان فیلم ســینمایی صبح اعــدام با بیــان اینکه »رئیســی 
با هنرمندان تعامل و مــدارا می کرد«، افزود: من فقط یک بار شــهید 
رئیســی را از نزدیک دیدم. فرد نازنینی بود، هیچ نقد و توصیه ای در کار 
نبود، سلام و علیک بود و احوال پرســی، قرار بود با هم جلساتی داشته 

باشیم.
این کارگردان ســینما و تلویزیــون گفت: قرار بود جلســات کاری 
برای کارهای مختلف با شــهید رئیسی داشته باشــیم که متاسفانه 

نشد.
افخمی در آیین گرامیداشت آیت الله شهید رئیسی در جمع هنرمندان 
در تالار وحدت هم گفته بود: خدا عاقبت خیری را برای شــهید رئیسی 
تعیین کرده بود. او در ۶۳ سالگی آســمانی شدند که اوج پختگی است، 

امیدوارم اگر لایق باشیم خدا شهادت نصیب همه ما بکند.
آیت الله سیدابراهیم رئیســی خادم الرضا )ع( و هشــتمین رئیس 
جمهوری اســلامی ایران کــه عصر یکشــنبه -۳۰ اردیبهشــت 
۱۴۰۳- در مسیر بازگشــت از مراسم افتتاح ســد قیز قلعه سی به 
ســمت شــهر تبریز، در منطقه ورزقان اســتان آذربایجان شرقی 
دچار سانحه هوایی شــد و به همراه تمام همراهان، همزمان با شب 
ولادت امام رئوف علی ابن موســی الرضا )ع( به مقام رفیع شهادت 

نایل آمد.
حجت الاسلام سیدمحمدعلی آل هاشم، نماینده ولی فقیه و امام جمعه 
تبریز، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، مالک رحمتی استاندار 
آذربایجان شرقی، سردار سیدمهدی موســوی فرمانده یگان حفاظت 
رئیس جمهور و تعــدادی از محافظان و خدمه بالگرد، از سرنشــینان 

بالگرد حامل رئیس جمهوری بودند.
مراسم تشییع پیکر شهید رئیسی و همراهان شهیدشان روز سه شنبه 
-اول خــرداد- در تبریز و قم و روز چهارشــنبه -دوم خرداد- در تهران 
برگزار شد و آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب بر پیکر این شهیدان 
خدمت نماز خواندند؛ تشییع پیکر این شــهدای والامقام در ادامه روز 
پنجشنبه -سوم خرداد- در بیرجند و مشــهد برگزار شد؛ پیکر شهید 
رئیسی در حرم مقدس امام هشــتم )ع( در مشهد مقدس و پیکر شهید 
امیرعبداللهیان در حرم حضرت عبدالعظیم حسنی در شهرری به خاک 

سپرده شد.

»جیغ« سیامک انصاری بعد از »جوکر«
سیامک انصاری این روزها در تدارک برای اجرای برنامه جدیدش با نام 

»جیغ« در شبکه نمایش خانگی است.
 

احسان علیخانی در اولین قسمت از برنامه »جوکر« درباره دلایل غیبت 
ســیامک انصاری در این برنامه توضیح داد؛ بر اســاس این توضیح که 
انصاری به دلیل اجرای برنامه جدیدش در شبکه نمایش خانگی امکان 

حضور در »جوکر« را نداشته است.
علیخانی در فضای مجازی توضیح داده است: »ممنونم از سیامک عزیز 
که سه ســال پیش دعوت من را پذیرفت و  برای اجرای جوکر ۱ آمد. اما 
امســال زودتر از »جوکر ۲«، رئالیتی شوی خودش را در پلتفرم دیگری 
شروع کرد که برایش خیلی زحمت کشــیده و قرار است برنامه »جیغ« 
را اجرا کند و به زودی پخش شــود. به همین دلیل نشــد که کنارمان 

باشد.«
علیخانی همچنین یادآور شــده اســت که برای اجرا به سراغ هنرمند 

دیگری رفته اما به دلیل سفر طولانی امکان منتظر ماندن نبوده است.
فصل دوم »جوکــر« با اجرای احســان علیخانی به تازگی در شــبکه 

نمایش خانگی منتشر می شود.

»پر« بهترین انیمیشن جشنواره ورونژ شد
انیمیشــن کوتاه »پر« به کارگردانی صادق جوادی در بخش مســابقه 
دومین جشنواره بین المللی فیلم انیمیشــن ورونژ روسیه برنده جایزه 

بهترین انیمیشن )بزرگسال( شد.
»پر« به نویسندگی و کارگردانی صادق جوادی به زندگی پدر و پسری 

می پردازد که روی خروس شرط بندی می کنند.
عوامل این پــروژه عبارتند از آهنگســاز: بهنام معیریــان ، صداگذار: 
زهره علی اکبری، طراحی بک گراند و کانســپت: ســارا صابری فومنی 
و آتوســا غفاری، رنگ آمیزی فریم ها: مهدیس روشیروانی، تولید مرکز 

گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی.
انیمیشــن »پر« تا بــه حال بــه بخش مســابقه جشــنواره هایی در 

کشورهایی آمریکا، اسپانیا، صربستان، یونان و اتریش راه یافته است.
جشنواره ورونژ روسیه از ۱۰ تا ۱۳ خردادماه برگزار شد.

۲1 خرداد برگزار می شود
تماشای »شقایق سوزان« در موزه سینما با حضور 

یک پیشکسوت
مستند »شقایق سوزان« ساخته هوشنگ شفتی دوشنبه بیست و یکم 

خرداد در موزه سینما نمایش داده می شود.
 به نقــل از روابط عمومــی موزه ســینما، در ادامــه نمایش های ویژه 
فیلم های مســتند در موزه سینما تحت عنوان »شــب های مستند« با 
مشــارکت انجمن صنفــی تهیه کنندگان ســینمای مســتند، فیلم 
»شــقایق ســوزان« به کارگردانی هوشنگ شــفتی روی پرده سالن 

فردوس موزه سینما می رود.
در نشست شب های مســتند که روز دوشــنبه ۲۱ خرداد ساعت ۱۷ 
برگزار می شــود همایون امامی مستندساز پیشکســوت و پژوهشگر 

سینما درباره فیلم صحبت خواهد کرد.
»شقایق سوزان« فیلمی مستند از زندگی روزمره کوچ زمستانی عشایر 
بختیاری اســت. این فیلم درواقع تلاشِ جان فرســای ایل بختیاری و 
گوشه هایی از زندگی درونی این ایل را نشــان می دهد؛ ایلی که ناگزیر 
بود هر ســال به تناســب تغییر فصل، با درپیش گرفتنِ راهی دشوار با 
محیط و طبیعت سرســخت به مبارزه تا پای جان بپردازد، بدون آنکه 
در طول مسیر کوچ، کارِ روزانه، عواطف، شــادی ها و آیین های خود را 

فراموش کند.
شفتی در این مستند موفق شــد تداوم و به هم پیوستگی زندگی ایل و 

کوچ عشایر را نشان بدهد.

قاب

خریدار  رئیس شــورای پاسداشت زبان 
فارسی معاونت صدای سازمان صدا و سیما 
با تاکید بر این که در طول تاریخ زبان فارسی 
توانســته برایمان ملیت ایجاد کند، گفت: 
بعد از حمله مغول چیزی که یک ملت از هم 
پاشیده، جنگ زده و آســیب دیده را به هم 

پیوند داد و منسجم کرد زبان فارسی بود.
 محمدجعفر محمدزاده ریاســت شــورای 
پاسداشــت زبان فارســی معاونت صدا را 
بر عهــده دارد. جشــنواره ای کــه هدفش 
پاسداشــت زبــان فارســی و تقویــت 
درست نویسی و درست گویی در برنامه های 
رادیویی و الگوســازی از مفاخر زبان و ادب 
فارسی بیان شده است. اختتامیه جشنواره 
۲۷ شــهریور در ســالروز درگذشت استاد 
شهریار و روز شــعر و ادب پارســی برگزار 

می شود.
با او در آســتانه برگزاری سومین جشنواره 
صدای ســخن هم صحبت شدیم و سوالاتی 
را با موضوع شنیده شدن واژه های بیگانه در 
صداوسیما، پاسداری از گنجینه های ادب، 
زبان معیار و محــاوره و نقش هویت بخش 

زبان فارسی مطرح کردیم.

نویسندگی در رادیو کم رنگ شده است
محمــدزاده گفــت: نویســندگی در رادیو 
کم رنگ شــده و عموما به بداهه گفتن روی 
آوردیم و گوینده ها بداهه مــی گویند؛ در 
حالی که در گذشــته این طــوری نبود. اگر 
کســی می خواهد بداهه یا زبــان محاوره 
بگویــد باید متن جلوی دســتش باشــد و 
بتواند بــر پایه این متن غلــط نگوید؛ چون 
وقتی بدون هیچ کاغذی پشت میکروفون یا 
بلندگو قرار می گیرید ممکن اســت اشتباه 

کنید.
برخی اوقات شاهد هستیم که در برنامه های 
رادیو گوینــدگان جوان از واژگان فارســی 
استفاده نمی کنند و ســراغ واژه های بیگانه 
می روند. در این رابطه با هدف پاسداشــت 
زبان فارسی باید از چه راهکارهایی استفاده 

کنیم؟
پاسداشت زبان فارسی فقط در به کار بردن 
یا نبردن واژه های بیگانه خلاصه نمی شود. 
حرف نخست این اســت که چرا باید از زبان 
پاســداری کنیم؟ اگر به این پرسش پاسخ 
درست و قانع کننده دادیم بخش عمده ای 
از راه را طی کردیم. اگر برنامه ساز، گوینده، 
نویســنده و حتی مخاطب ایــن چرایی را 
بداند مخاطب با ما همراه می شود و گوینده 
و نویســنده نیز همکاری می کنند. بیشتر 
اشــکالاتی که وجود دارد به خاطر ندانستن 
پاسخ این پرسش اســت؛ یعنی نمی دانیم 

چرا باید زبان فارسی را پاس بداریم.

زبان فارسی عنصر مشترک بین همه 
ایرانیان است

زبان فارســی را یکــی از مولفــه های مهم 
هویت ملی محسوب می شــود. به نظر شما 
زبان فارســی چگونه می تواند بــه پیوند و 

انسجام بیشتر میان ایرانیان کمک کند؟
زبان فارســی یکی از مولفه های مهم هویت 
ملی ماســت؛ یعنــی اگر در سراســر ایران 
فرهنگی که بــه آن ملت ایــران می گوییم 
بگردیم، زبان فارســی عنصر مشترکی بین 
همه ایرانیان اســت که همه می فهمند و با 
آن ارتباط برقرار می کنند و همه به شــکلی 
در شکل گیری، تقویت، رشــد و تاریخش 

سهیم هستند.

ما ایرانی مسلمان هستیم؛ طبعا باید 
اسم ها آمیخته ای از فرهنگ 

و هویت ما باشد
زبانی که ما بــا هم حرف مــی زنیم حدود 
۱۲۰۰ ســال عمر دارد و قبــل از آن زبان 
فارسی میانه رایج بوده است. بعد از آن زبان 
فارسی باستان بوده که فارسی میانه فرزند 
زبان فارسی باستان اســت و فارسی امروز 
فرزند فارســی میانه و نوه یا نتیجه فارسی 

باستان محسوب می شود.
اگر همین ۱۲۰۰ ســال را حساب کنیم، در 
چهار گوشه ایران، این زبان فارسی توانسته 
برایمان ملیت ایجاد کند. در تاریخ دو مقطع 
داشــتیم که ایران مورد تهاجم قرار گرفته 
که یک مقطــع در پایان دوره ساســانیان 
بود. وقتی اعــراب به ایران حملــه کردند و 
دین اسلام وارد ســرزمین ایران شد، تقریبا 
به نحوی ایران از هم پاشــید؛ اما ایرانی که 

اسلام را پذیرفت و مردمش مسلمان شدند 
به وسیله این زبان دوباره جمع شدند؛ یعنی 
این زبان باعث شــد این ملت از هم پاشیده 

دوباره به هم پیوند بخورد.
یک مقطع دیگر در زمــان حمله مغول بود 
که وقتی مغــول ها به ایــران حمله کردند 
جنایات و کشتار بی شــمار داشتند و صدها 
یا میلیون ها نفر کشته شــدند. بعد از حمله 
مغول چیزی که یک کشــور از هم پاشیده، 
جنگ زده و آســیب دیده را به هم پیوند داد 
زبان فارســی بود. در قرن چهــارم و پنجم 
شاعرانی داریم که به زبانی زادگاه خودشان 
شعر می گویند که این شــعر و حرف و یا نثر 
در آن طــرف ایران مثــلا آذربایجان، کرانه 
های خلیج فارس، منطقــه زاگرس، ایران 
مرکزی، سیســتان و بلوچســتان و کناره 
های دریای عمان هم شنیده و فهمیده می 
شــود؛ بنابراین چیزی که بین همه ایرانیان 

مشترک می شود زبان است.

از اندوخته های زبان فارسی 
غافل نشویم

در قرن پنجم قطــران تبریــزی در تبریز، 
فردوسی در خراسان، باباطاهر در همدان و 
سعدی، حافظ و خواجوی کرمانی در شیراز 
شعر می گویند و همه ایران می فهمند. این 
جریان از ۱۲۰۰ سال پیش تا به امروز ادامه 

پیدا کرده است.
امروز هم شــهریار را داریم کــه زاده تبریز 
است و زبان مادری دارد، ولی شعر می گوید 
و همه ایران می فهمنــد؛ یعنی تبریز با همه 
ایران پیوند دارد. امروز در اصفهان، کرمان، 

لرستان و کردستان شعر گفته می شود.
بنابراین ایــن که می گوییم یکــی از مولفه 
های هویت ملی ما زبان فارسی است، یعنی 
به وســیله این زبان به هم پیوند خوردیم و 
ملیــت پیدا کردیــم. اگر این زبان نباشــد 
نمی توانیم بفهمیم که یک ملت هســتیم. 
پاسداشــت زبان فارســی فقط رعایت واژه 
ها نیســت و دست کم چهار ســاحت برای 
پاسداشت زبان فارسی وجود دارد که یکی 

ساحت آوایی زبان فارسی است.
زبان فارســی یک زبان خوش آواســت و به 
همین خاطر اســت که غیر فارســی زبانان 
دوســت دارند زبان فارســی را یاد بگیرند؛ 
یعنی زبانی اســت که آهنگین و روان است 
و موسیقی دارد و در شــعر، نثر و کلام مردم 
عادی و حتی غیر فارسی زبانان این زبان به 

راحتی می چرخد.
ساحت دوم ســاحت واژگانی است؛ یعنی 
مانع مــی شــویم واژگان بیگانــه وارد این 
زبان شــود و در خود همین زبــان نیازهای 
واژگانی مان را نیز برطرف می کنیم. ساحت 
سوم ساحت ساختاری زبان است و این زبان 
ســاختاری دارد و جای فعل، فاعل، حرف 
اضافه و متمم معلوم اســت و باید هر چیزی 
در جای خودش قرار بگیرد و نباید ســاختار 

زبان به هم بخورد.
ساحت چهارم ساحت معنایی است؛ یعنی 
به کار بردن هر واژه و جملــه ای در جایگاه 
خودش؛ یعنی اسمی برای چیزی می بریم 
باید این اسم با مســما انطباق داشته باشد. 
اگر برنامه ساز در صدا و سیما می خواهد به 
فکر پاسداری از زبان باشد نباید فکر کند که 
فقط بحث واژه است و واژه یک مساله است و 
مساله های دیگری هم داریم که بایستی به 

آنها توجه کرد.

صداوسیما در مسیر پاسداشت زبان   
فارسی چه بایدها و نبایدهایی را باید 

رعایت کند؟
اول این که باید زبان صدا و سیما زبان معیار 
باشــد؛ یعنی به خودی خود بــدون این که 
بخواهیــم آموزش دهیم همیــن که داریم 
حرف می زنیم باید درســت حــرف بزنیم؛ 
یعنی زبانمان زبانی باشــد که ساحت ها را 
رعایت کند و واژه، معنا، ســاختار و دستور 

زبان و آوا را درست رعایت کند.
پس اولین راهکار این اســت که زبان صدا و 
ســیما زبان معیار باشــد؛ اگر کسی شنید 
بگوید چه زبان خوبی اســت و این می تواند 
خود به خود الگــو بدهد. راهــکار دوم این 
است که اســاس کار ما در ســخن گفتن، 

نوشتن و تولید محتوا یک زبان ملی باشد.

  در صدا و ســیما به زبان های دیگر 
یعنی زبــان های قومــی و محلی هم 
توجه می شود و باید بشود؛ چون ایران 
مجموعه و رنگین کمانی از این زیبایی 
هاســت؛ اما نباید فراموش کنیم که 
اینها در کنار زبان فارســی هستند و 
رقیب زبان فارسی نیســتند. ما یک 
زبان ملی و حدود ده، پانزده زبان قومی 
و محلی داریم که باید در جای خود به 
آنها پرداخته شــود؛ ولی اساس کار 
صدا و ســیما به ویژه شبکه های ملی 
بایستی بر زبان ملی استوار باشد. نکته 
سوم این اســت که باید دستاوردها و 
مصوبات فرهنگستان را ترویج دهیم 
و کار کنیم؛ چون در فرهنگستان زبان 
فارسی عده ای دانشمند در گروه های 
مختلف هستند و در این ساحت ها کار 
می کنند و بایستی روی دستاوردهای 

فرهنگستان کار کنیم.
چهارم این که باید زبان محاوره را ســامان 
دهی کنیم. زبان محاوره یعنی زبان گفت و 
گو؛ زبانی که با هم حرف مــی زنیم که این 

زبان با زبان رسمی و معیار متفاوت است.

در صداوســیما اگر مجری با زبان   
محاوره صحبت نکند، در ارتباطش با 
مخاطب اختلال ایجاد می شود. مجری 
چگونــه باید چه مواجهــه ای با زبان 

محاوره داشته باشد؟
معتقد نیستم که باید زبان محاوره را حذف 
کنیم؛ چون کسی که در رادیو و تلویزیون با 
مردم حرف می زند نمــی تواند کتابی حرف 
بزند و محاوره حرف می زند؛ اما این محاوره 
یا شکستن زبان قاعده ای دارد و باید قاعده 
شکســتن زبان را رعایت کنیم که به غلط و 
اشــتباه گفتن دچار نشــویم. مثل داستان 
نویســان بزرگ که با زبان محاوره داستان 
می نویسند، ولی زبان از آن داستان آسیب 
ندیده؛ اما زبــان محاوره ای کــه در فضای 
مجازی می گویــد بزنگ یا اس بــده زبان 

محاوره نیست و آسیب های زبان است.

ضرورت توجه به گویش ها 
و لهجه های محلی

اگر زبان محاوره را به کار می بریم باید زبان 
محاوره قاعده مند را بــه کار ببریم. باید به 
گویش ها و لهجه های محلی هم توجه کرد. 
البته در صدا و ســیمای مراکز استان ها به 
گویش ها و لهجه های محلی توجه می شود 
و شــبکه های ملی هم به موسیقی و گویش 

ها و لهجه های مختلف توجه می کنند.
در صدا و ســیما باید مخاطبمــان را دانا و 
فرهیخته فرض کنیــم و نباید فرض کنیم 
مردم بی ســوادی به ما گوش مــی کنند. 
ممکن اســت درصدی از مخاطبین ما هم 
بی ســواد باشــد، ولی نباید زبان خود را در 
سطح بی ســوادترین آدم ها پایین بیاوریم و 
باید زبان خود را در سطح دانایی قرار بدهیم. 
اگر کســی از نظر دانایی نقصــی دارد، آن 
شخص خود را بالا بکشد. نباید صدا و سیما 
هم خودش و هم زبانش را در سطح پاییین 
ترین و کم ســوادترین افراد پایین بیاورد و 
این یعنی فرهیخته حساب کردن مخاطب. 
و البتــه این که بایــد از عنصــر هنر خیلی 

استفاده کنیم.

عنصر هنــر چگونــه می تواند به   
افزایش جذابیت زبان فارســی کمک 

کند؟
وقتی یک سخنران راجع به یک موضوع غیر 
ادبی سخنرانی می کند، اما یک باره یک شعر 
خوب در وسط ســخنرانی اش می آورد، این 
شعر باعث می شود به محتوای سخنرانیش 
توجه کنیــم. در همه بخش هــا نیز همین 
طور اســت؛ یعنی باید در برنامه ســازی به 
عنصر هنــر توجه کنیم که ایــن عنصر هنر 
در رادیو با اضافه کردن موسیقی و کلام زیبا 
به برنامه اضافه می شــود. در تلویزیون نوع 
دیگری است و ممکن اســت با نوشتن خط 
خوش یا قرار دادن نگارگری و نقاشی پشت 
سر گوینده، عنصر هنر اضافه شود. در کنار 
همه اینها نباید اســتواری و سادگی زبان را 

فراموش کرد.

  سادگی و استواری با هم قابل جمع 
است؟

ساده بودن زبان با غلط بودن متفاوت است. 
برای مثال ســعدی می گوید منت خدای را 
عزوجل که طاعتش موجب قربت است و به 
شــکر اندرش مزید نعمت؛ در هر نفسی دو 
نعمت موجود اســت و بر هر نعمتی شکری 
واجب که ســختی در این نیســت و کلمه 
ســختی در آن نمی بینیم. این کلام سعدی 
هم استوار و هم ساده اســت؛ یعنی در عین 
این که استواری دارد ساده است؛ بنابراین از 
معیارهای فرهیختگیمان عدول نمی کنیم 
و پایین نمی آییم، ولی کلام قلمبه سلمبه و 

سخت هم به مخاطب نمی گوییم.
در صدا و سیما بایســتی یادمان نرود که ما 
آموزگار زبان فارســی هستیم و وقتی حرف 
می زنیــم بایــد بفهمیم مخاطــب دارد از 
حرف ما چیــزی یاد می گیــرد و هم زبان و 
هم محتوای زبان را یــاد می گیرد. هنگامی 
که تاریخ بیهقی را مــی خوانیم هم ادبیات 
می خوانیم و هم تاریخ دقیق و درســت یاد 

می گیریم.

توجه نکنیم دچار بحران هویت 
می شویم

در صدا و سیما هم همین طوری است. مثلا 
درباره کوه دماوند حــرف می زنیم و زمخت 
حرف می زنیم و کســی نمــی فهمد. چون 
لغات و واژه های غیر فارسی به کار می بریم. 
یکی هم مثل ملک الشــعرای بهار می گوید 
ای دیو سپید پای در بند، ای گنبد گیتی ای 
دماوند. شاعر دماوند را این طوری توصیف 
می کند؛ بنابراین هم دماوند را می شناسید 

و هم ادبیات می خوانید.
ما که مرتب صدایمان در گوش و تصویرمان 
جلوی چشم مردم است، باید فکر کنیم مثل 
معلم هســتیم که دانش آموزان پشت میز و 
نیمکت نشستند و به ما نگاه می کنند و هم از 
حرف هایمان و هم از رفتارمان چیزهایی یاد 
می گیرند. باید خیلی به نویســندگی توجه 
کنیم. نویســندگی در رادیو کم رنگ شده و 
عموما به بداهه گفتن روی آوردیم و گوینده 
ها بداهه می گویند؛ در حالی که در گذشته 

این طوری نبود.

درباره نقش نویسنده و نویسندگی   
در ارتقای کیفیت برنامه های رادیویی 

بیشتر توضیح دهید.
نویســندگی خیلی مهم اســت و اگر کسی 
می خواهد بداهه یا زبان محاوره بگوید باید 
متن جلوی دستش باشد و بتواند بر پایه این 
متن غلــط نگوید؛ چون وقتــی بدون هیچ 
کاغذی پشت میکروفون یا بلندگو قرار می 
گیرید ممکن است اشــتباه کنید و ناگزیر 
از اشــتباهید؛ برای این که چیزی در دست 
ندارید؛ ولــی وقتی متنی جلوی دســتتان 
اســت به متن توجه می کنید و اشتباهتان 

کمتر می شود.

  در انتخــاب اســامی برنامه ها و 
نامگذاری شخصیت ها و اتفاقات باید 

به چه نکاتی توجه داشته باشیم؟
باید روی نام ها و نام گذاری ها حساســیت 
داشته باشیم؛ از اسم برنامه ها گرفته تا اسم 
رویدادها، اشیا و همه چیز در همه حوزه ها 
مثل ورزش، هنر، ادبیات، ســینما و غیره؛ 
مثلا اسم برنامه ای نگاتیو پلاس است که هر 

دو انگلیسی است.
اگر روی این اسم اصرار داریم معنی فارسی 
آن را بنویســیم. ما ایرانی مسلمان هستیم؛ 
طبعا بایستی اسم ها آمیخته ای از فرهنگ 
و هویت ما باشــد. هویت مــا دو مولفه مهم 
دارد که یکــی دین و دیگری زبان فارســی 
است و چیزی که هســت باید آمیخته ای از 
این دو باشــد و اگر غیر از این باشد هویت ما 
نیست و یک هویت عاریتی است. پس در نام 
گذاری ها، اسم بردن ها و استفاده از واژه ها 
این که چیزی از فرهنگی به امانت می گیریم 
و استفاده می کنیم اشــکالی دارد. مطمئن 
باشــید چیزی که گرفتیــم صاحبش نمی 
شــویم و چیزی که خودمان داشتیم هم از 
دست خواهیم داد و پس از مدتی می بینیم 
نه چیزی داریم و نه چیــزی گرفتیم و این 
یعنی بی هویتی و دچــار بحران هویت می 

شویم.

ادبیات فارسی دارای منابع غنی 
و گنج های پنهان

نبایــد از اندوخته ها و گنجینــه های زبان 
فارســی که ۱۲۰۰ ســال پیش تولید شده 
غافل شــویم. اینها فقــط زبان نیســتند 
و اندیشــه و درس هســتند. مثــلا حافظ 
می گوید: »آسایش دو گیتی تفسیر این دو 
حرف اســت با دوســتان مروت با دشمنان 
مدارا«. این فقط شــعر نیســت و اگر این را 
برای همه دنیا ترجمه کنید برجسته ترین، 
بهترین و زیباترین مســائل صلح طلبانه و 
آشــتی جویانه در این یک بیت نهفته است. 
کسی در جهان پیدا نمی شود که بگوید این 

حرف حافظ غلط است.
ادبیات ما این چنین منبع غنی و گنج های 
پنهانــی دارد؛ یعنی اگر بــه ادبیات کهن و 
ســنتی مان بپردازیم چنین گنــج هایی را 
آشکار می کنیم. ۸۰۰ ســال از عمر حافظ 
می گذرد و هنوز کسی نتوانسته بگوید این 
حرف حافظ غلط اســت. ۸۰۰ سال از عمر 
ســعدی می گذرد و هنوز این شعر سعدی 
که می گوید: »بنی آدم اعضای یک پیکرند 
که در آفرینش ز یک گوهرند بر تارک جهان 

می درخ
شــد« و حرف های مولانا، فردوسی، خیام 

و... نیز همین طور است.
پس در کنار همه اینها نباید از گنجینه های 
ادب ســنتی و کهن خود غافل شویم. اینها 
مجموعه چیزهایی اســت که مــی توانیم 
به وســیله آنهــا از زبان پاســداری بکنیم؛ 
ولی نکته مهم و اساســی این است که باید 
بفهمیــم چرا بایســتی از زبــان حفاظت و 
پاســداری بکنیم و اگر این را فهمیدیم بقیه 

اش حل می شود.

گروه طراحان پروژه نمایشــی »و او جان من است« به 
کارگردانی حمید حرا معرفی شدند.

به نقل از امور رســانه ای پروژه، گــروه طراحان پروژه 
نمایشی »و او جان من است« به کارگردانی حمید حرا 

برای اجرا در تالار وحدت تهران معرفی شدند.
وحید لاری طــراح صحنه، علی براتــی طراح حرکت، 
مژگان عیوضی طراح لباس، بهاره اسدی طراح گریم و 
منوچهر رحیمی طراح نور اعضای گروه طراحی پروژه 

نمایشی »و او جان من است« را تشکیل می دهند.
»و او جان من است« عنوان یکی از تازه ترین پروژه های 
نمایشی است که خرداد و تیر سال جاری به نویسندگی 
ایوب آقاخانی و کارگردانی حمید حرا و حضور تعدادی 
از بازیگــران و هنرمندان شناخته شــده عرصه تئاتر، 
ســینما، تلویزیون، موســیقی و هنرهای تجسمی در 
تالار وحدت تهران روی صحنه می رود.به گفته حمید 
حرا این نمایش در یک فضای مفرح به روایت واقعه ای 

تاریخی می پردازد کــه تاکنون کمتــر در حوزه های 
سینما و تئاتر به آن پرداخته شــده است. مسیری که 
در آن تلاش شــده چهره واقعی و پر از رحمت اسلام در 
قالب یک داستان متفاوت به مخاطبان ارائه شود.پروژه 
نمایشی »و او جان من اســت« خرداد و تیر سال جاری 
با همکاری بنیــاد فرهنگی هنری رودکــی و اداره کل 
هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
توسط گروه هنری »ســایه« به صحنه می رود.اسامی 

بازیگران و عوامــل این پروژه به زودی اطلاع رســانی 
می شود.»آن ســوی پنجره -۱۳۸۵«، »تا اشکستان 
-۱۳۸۳، ۱۳۹۰ و ۱۴۰۰«، »بغضی که ماند -۱۳۸۰«، 
»بیرق ماندگار - ۱۳۷۹«، »معمای مطربان پریشان- 
۱۳۹۲«، »ضیافت اشک- ۱۳۸۹«، »طالب- ۱۳۸۹«، 
»ســیب فانوس کشــتی -۱۴۰۲«، »هتــل ریتاج - 
۱۴۰۱«، برخی پروژه های نمایشی هستند که تاکنون 

توسط گروه نمایش »سایه« به صحنه رفته اند.

و او جان من است
وژه »و او جان من است« معرفی شدند وه طراحان پر برای اجرا در تالار وحدت؛ گر
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میدان

کارشــناس فوتبال با بیان اینکه اگر فولاد به دســته 
پایین تر ســقوط می کرد یک فاجعه رخ می داد، گفت: 
این باشگاه یکی از تیم های خوب و ریشه دار در فوتبال 

ایران است.
 فصل بیست و ســوم فوتبال ایران روز شنبه ۱۲ خرداد 
به پایان رســید و پرســپولیس با ۶۸ امتیاز بر سکوی 
نخســت ایســتاد و عنوان قهرمانی را از آن خود کرد 
و تیم اســتقلال تهران هم با ۶۷ امتیــاز در مکان دوم 
جدول قرار گرفت و ســپاهان هم با ۵۷ امتیاز سوم شد. 
در پایین جدول هــم تیم های پیــکان و صنعت نفت 
آبادان به ترتیب با ۲۷ و ۲۱ امتیاز در رده های پانزدهم 
و شــانزدهم جدول قرار گرفتند و به دســته پایین تر 

سقوط کردند.
محمد علوی کارشــناس فوتبال در رابطــه با عملکرد 
تیم ها در فصلی که گذشــت اظهار داشــت: امسال به 
نسبت ســال های گذشــته لیگ فوق العاده جذابی را 
شــاهد بودیم و تا هفته پایانی تیم ها بــرای قهرمانی و 

بقا در لیگ بــا هم در رقابــت بودند. کورس 
پرسپولیس و اســتقلال برای کسب عنوان 
قهرمانــی حساســیت مســابقات را بیــن 
هواداران ایــن تیم به اوج خود رســانده بود 
در انتهای جدول هــم واقعاً ۵ تیم برای بقا در 
تلاش بودند و حساســیت در آنجا هم دست 

کمی از بالای جدول نداشت. 
از اینکه از بین ۳ باشگاه خوزســتانی، دو تیم توانستند 
بقای خــود را در لیگ برتــر قطعی کننــد واقعاً باعث 
خوشــحالی ام شــد و از اینکه صنعت نفت سقوط کرد 

بسیار ناراحت شدم.

سقوط فولاد فاجعه برای فوتبال ایران بود
او ادامه داد: در هفته پایانی من خودم به تماشای بازی 
فولاد نشستم و واقعاً اســترس داشتم و خدا را شکر که 
توانســت یکی از تیم های خوب لیگ را شکست دهد 
و بقای خود را قطعی کند. ســقوط فــولاد فاجعه برای 

فوتبال ایران بود چون این باشگاه از امکانات 
خوبی برخوردار اســت و بازیکنان باکیفیتی 

در ترکیب این تیم حضور داشتند.

نبود VAR تبدیل به یک معضل
 شده است

علوی در خصوص قضــاوت داوران در فصل 
بیست و سوم گفت: متأسفانه در این فصل هجمه های 
زیادی علیــه داوران شــکل گرفت. از اینکــه داوری 
در فوتبال ایــران با ضعف های زیادی رو به رو اســت و 
مشکلات زیادی دارد شکی در آن نیست. نبود سیستم 
کمک داور ویدئویی VAR تبدیل به یک معضل برای 
فوتبال ایران شــده اســت، ما یکی از ۳ تیم برتر آسیا 
هستیم و واقعاً جای تأســف است که هنوز VAR وارد 
فوتبال نشــده و اگر واقعاً به فکر لیگ برتر هستیم باید 
این سیستم را وارد کشــور کنیم تا داوران کمتر دچار 

اشتباه شوند.

کارشناس فوتبال تصریح کرد: فوتبال ایران بازیکنان 
بزرگــی دارد و لژیونرهای خوبی را در ســطح فوتبال 
ایران داریم از اینکه یک فرد خارجی وارد ایران شــود 
و از نبود VAR تعجب کند واقعــاً جای خجالت دارد. 
ورزشــگاه های خوبی در ســطح ایران وجــود دارند 
که قابلیت اســتفاده از سیســتم را دارند و مسئولان 
فدراسیون کار سختی را ندارند فقط باید اندکی هزینه 
کنند. باشــگاه ها هم باید در ورود سیستم کمک داور 

ویدئویی به فدراسیون کمک کنند.

ایران هر دو بازی را پیروزی می شود
علوی در خصوص تیم ملی فوتبال ایران و دو بازی پیش 
رو با ازبکستان تصریح کرد: هنگ کنگ نتوانست برای 
ایران دردســر ایجاد کند. تیم ازبکســتان هم همیشه 
سعی کرده که از ایران امتیاز بگیرد اما از آنجا که مربی 
و بازیکنان خوبی در ترکیب تیم ملــی وجود دارند که 
می توانیم با صدرنشینی این مرحله را به پایان برسانیم.

فوتبال

سپهر ســتاری  حواشــی پرتعــداد لیگ 
بیست وســوم باعث شــد کمیتــه انضباطی 
هــم فصل پــرکاری را ســپری کنــد. لیگ 
برتر بیست وســوم روز شــنبه بــا قهرمانی 
پرســپولیس و ســقوط ۲ تیــم صنعت نفت 
آبادان و پیکان به پایان رســید. با وجود اتمام 
مســابقات لیگ برتر، کار کمیتــه انضباطی 
هنوز به پایان نرســیده و این کمیته همچنان 
احکام مربوط به تخلفــات فوتبالی ها را صادر 
می کند. کمیته انضباطی ایــن فصل یکی از 
شلوغ ترین سال های خود را سپری کرد و هر 
هفته احکام زیادی از ســوی این کمیته صادر 
شــد. احکامی که بســیاری از آن ها به شدت 
سنگین بودند و درآمدزایی قابل توجهی برای 
فدراسیون فوتبال داشتند. یکی از بزرگ ترین 
سوالات فوتبالی ها هم نحوه استفاده از جرائم 
انضباطی اســت که فدراسیون فوتبال مدعی 
شده صرف برگزاری مســابقات می شود و به 
نوعی بخشــی از بودجه فوتبال ایران از سوی 

متخلفین تامین شده است.

50 میلیارد برای یک قانون جنجالی
بدون شک سنگین ترین احکام مالی تاریخ 
فوتبال ایران امســال علیه ۲ تیم سپاهان و 
پرسپولیس صادر شــد. این ۲ تیم به دلیل 
تخلف در قانون سقف بودجه، به ترتیب ۴۰ 
و ۱۰ میلیارد تومان جریمه شــدند و حتی 
از آن ها امتیاز هم کسر شد. باشگاه سپاهان 
که تخلفات زیادی در این زمینه داشت ابتدا 
به پرداخــت ۴۰ میلیارد و کســر ۴ امتیاز 
محکوم شــد که در ادامه کمیته استیناف 
امتیــازات این تیم را برگردانــد ولی جلوی 
بازی ۶ بازیکــن ســپاهان را گرفت که این 
موضوع در هفته های پایانــی نیم فصل اول 
آسیب بزرگی به تیم ژوزه مورایس وارد کرد 

و آغاز خروج این تیم از کورس قهرمانی بود.

حامد لک از شرافت در پرسپولیس 
حرف زد

پرســپولیس هم به دلیل تخلف در پرداخت 

مالیات گیورگی گولسیانی به پرداخت ۱۰ 
میلیارد جریمه و کســر یک امتیاز محکوم 
شــد که امتیاز این تیم هم مثل ســپاهان 
برگردانده شــد ولی سرخپوشــان جریمه 
مالی را پرداخت کردنــد تا کمیته انضباطی 
از قانون ســقف بودجه مبلــغ ۵۰ میلیارد 

تومان درآمد کسب کند.

مساوی های میلیاردی در دربی
در سال های اخیر حواشــی مربوط به دربی 
پایتخــت از اتفاقــات فنی آن بــه مراتب 
بیشــتر بوده و این موضوع باعث شد جرائم 
زیادی از این مســابقه به حســاب کمیته 
انضباطی واریز شــود. دربی رفت استقلال 
و پرســپولیس با نتیجه یک - یک به پایان 

رسید و حواشی زیادی در پی داشت.
 این موضوع باعث شــد یحیی گل محمدی 
و علی ســامره هر کدام ۲۰۰ میلیون تومان 
جریمه شــوند و علی شــاجانی، ماســاژور 
استقلال هم ۲۶ میلیون تومان جریمه شد. 

۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس هم به دلیل 
رفتار هواداران خــود هرکدام ۳۰۰ میلیون 
جریمه پرداختند تا مجمــوع جرائم دربی 

رفت از یک میلیارد هم بیشتر شود.
در دربی برگشــت حواشــی کمتری بین 
اعضــای ۲ تیم وجــود داشــت و مصاحبه 
خاصی هــم نبود ولــی هرکــدام از تیم ها 
به دلیــل رفتــار تماشــاگران خــود ۵۰۰ 
میلیون تومان جریمه شــدند تا این دربی 
هم یــک میلیارد جریمه داشــته باشــد. 
کمیته انضباطی در مجمــوع ۲ دربی رفت 
و برگشت مبلغ ۲ میلیارد تومان استقلال و 

پرسپولیس را جریمه کرد.

احکام سنگین در بازی جنجالی 
آلومینیوم - استقلال

یکــی از بازی های جنجالــی نیم فصل دوم 
لیگ برتر، تقابل آلومینیوم اراک و استقلال 
بود که حواشــی زیادی را در پی داشــت. 
حسین حســینی، کاپیتان استقلال در این 

بازی با یک جیمی جامپ برخورد داشت که 
این موضوع برای او گران تمام شد و کمیته 
انضباطــی او را به پرداخــت ۳۰۰ میلیون 
تومــان جریمــه و یک جلســه محرومیت 

تعلیقی محکوم کرد. 
حکم حســینی پس از مصاحبه هفته بعد او 
سنگین تر شــد و محکومیت او ۳۰ میلیون 
تومان اافزایش یافت و یک بازی استقلال را 

هم از دست داد. 
باشــگاه های آلومینــوم و اســتقلال هم 
به ترتیــب ۲۰۰ و ۱۰۰ میلیــون جریمــه 
شــدند و محمدحســین مرادمند و حامد 
بصیری، بازیکنان ۲ تیــم هم هرکدام ۱۰۰ 
و ۲۰ میلیون جریمــه پرداخت کردند تا در 
مجموع این بــازی ۷۵۰ میلیــون جریمه 

نقدی داشته باشد.
کمیته انضباطی همچنین باشــگاه تراکتور 
را به دلیل رایگاه اعلام کــردن بلیت دیدار با 
سپاهان ۱۰۰ میلیون تومان جریمه کرد که 

این هم با واکنش های زیادی همراه شد.

حکم سنگین علیه نکونام
 در هفته های پایانی

با تصمیم ســازمان لیگ، جرائــم انضباطی 
تیم ها در مقطع پایانــی لیگ افزایش یافت و 
این موضوع باعث شــد جواد نکونام به دلیل 
صحبت های تندی که پس از بازی با نساجی 
علیه فدراســیون فوتبال و مهدی تاج انجام 
داده بود ۵ میلیارد تومان جریمه شود. مبلغی 
که البته استقلالی ها می گویند اشتباه اعلام 
شــده ولی اصلاحیه ای در خصــوص آن به 
چشــم نمی خورد. روزبه چشــمی و حسین 
حســینی هم پس از مصاحبه در همان بازی 
مجموعا ۵۰۰ میلیون جریمه شدند و کمیته 
انضباطی استقلال و نســاجی را هم ۵۰۰ و 
۱۰۰ میلیــون جریمــه کرد تا ایــن بازی ۶ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون جریمه مالی داشــته 
باشــد.کمیته انضباطی هم احکام جدیدی 
اعلام کرد که مهرداد محمدی ۵۰۰ میلیون، 
حمیدرضا رجبی، ســاکت الهامی و حسین 
بادامکی هرکدام ۲ میلیارد جریمه شــدند 
تا مجموعا ۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دیگر به 

حساب فدراسیون فوتبال واریز شود.

درآمدزایی باورنکردنی کمیته 
انضباطی در یک فصل فوتبالی

مجموع جرائم نقدی مربــوط به این احکام 
کمیتــه انضباطی به عــدد باورنکردنی ۶۶ 
میلیارد تومان می رســد که تازه بخشــی از 
این جرائم اســت. کمیته انضباطی در طول 
فصل احکام زیادی با مبالــغ ۱۰۰ میلیون 
تومــان و کمتــر از آن هم صــادر کرده که 
می توانــد مجموع جرائم نقــدی را به بیش 
از ۷۰ میلیارد تومان برســاند. رقمی که در 
حد کل هزینه های یــک فصل فوتبالی یک 
تیم میانه جدولی اســت و حــالا وارد خزانه 
فدراســیون فوتبال شده اســت. مشخص 
نیست که فدراسیون فوتبال دقیقا این ارقام 
را صرف چه کارهای می کنــد ولی با همین 
 VAR پول می توان بخشی از بودجه خرید

را تامین کرد.

 نداشتن VAR خجالت دارد

کشتی آزاد رنکینگ جهانی- مجارستان

کسب دو مدال نقره و یک مدال برنز توسط آزادکاران ایران
خریــدار  مســابقات ۷ وزن نخســت 
رقابت هــای کشــتی آزاد رنکیــگ اتحادیه 
جهانی کشــتی جام امــره پولیــاک و وارگا 
یانوس امروز در شــهر بوداپست مجارستان 
برگزار شــد.در پایان مســابقات روز نخست 
این رقابت ها، عباس ابراهیم زاده در وزن ۶۵ 
کیلوگرم و عادل پناهیان در وزن ۷۹ کیلوگرم 
به مدال نقره رسیدند و شــهداد خسروی در 
وزن ۶۱ کیلوگــرم صاحب مدال برنز شــد. 
ابوالفضل بابالو در وزن ۹۷ کیلوگرم نیز پنجم 
شد.نتایج ۶ نماینده کشورمان در روز نخست 
این مسابقات به شــرح زیر است:در وزن ۵۷ 
کیلوگرم علی مؤمنی در دور نخســت مقابل 
غلام جان عبداله یف از ازبکســتان با نتیجه 
۶ بر ۲ مغلوب شــد و با توجه به شکست این 
کشتی گیر در دور بعد، مؤمنی حذف شد.در 
وزن ۶۱ کیلوگــرم شــهداد خســروی پس 
از اســتراحت در دور نخســت، در دور دوم 
با نتیجه ۱۰ بر صفر نیلز لوترت از ســوئیس 
را مغلوب کــرد. وی در دور بعــد و در مرحله 
نیمه نهایی بــا نتیجه ۷ بر ۳ مغلوب آرســن 
هاراتونیان دارنده مدال برنز جهان و قهرمان 

اروپا از ارمنســتان شــد و به دیدار رده بندی 
رفت. وی در ایــن دیدار با نتیجــه ۸ بر صفر 
گئورگی گوناشــویلی از گرجستان را مغلوب 

کرد و به مدال برنز دست یافت.
در وزن ۶۵ کیلوگــرم که مســابقات آن با 
حضور ۷ کشتی گیر و در دو گروه به صورت 
دوره ای برگزار می شــود، عبــاس ابراهیم 
زاده در مبارزه نخســت با نتیجه ۱۰ بر صفر 
گئورگی زیلاگی از مجارســتان را شکست 
داد وی در مبــارزه بعدی با نتیجــه ۷ بر ۲ 
آستین گومز از مکزیک را از پیش رو برداشت 
و به مرحله نیمه نهایی رفت. ابراهیم زاده در 
این مرحله با نتیجه ۶ بر صفر از ســد حاجی 
علی اف قهرمان جهــان و دارنده مدال های 
نقره و برنز المپیک از آذربایجان گذشــت و 
به دیدار فینال راه یافت. ابراهیم زاده در این 
دیدار با نتیجه ۱۲ بر ۸ مغلوب کوتارو کایوکا 
از ژاپن شد و به مدال نقره رسید.در وزن ۷۰ 
کیلوگرم محمدعلی عمــوزاد در دور اول با 
نتیجه ۱۰ بر صفر مغلوب آکاکی کمرتلیدزه 
دارنده مدال نقره اروپا از گرجســتان شد و 
با توجه به شکســت حریفش در دور بعد، از 

دور رقابت ها کنار رفت.در وزن ۷۹ کیلوگرم 
که با حضور ۶ کشــتی گیــر و در دو گروه به 
صــورت دوره ای برگــزار می شــود، عادل 
پناهیــان در دور اول با نتیجــه ۱۱ بر صفر 
میهایل گئورگیف از بغارســتان را شکست 
داد وی در مبارزه بعدی با نتیجه ۱۰ بر صفر 
مغلوب شمس الدین فتایریا از الجزایر شد و 
به مرحله نیمه نهایی رفت. وی در این دیدار 
با نتیجه ۶ بر ۴ اسخربک گولایف از اسلواکی 
را مغلوب کــرد و به دیدار فینــال راه یافت. 
پناهیان در این دیدار با نتیجه ۶ بر ۵ کشتی 
را به اوتاری باگوری از گرجستان واگذار کرد 

و به مدال نقره رسید.
در وزن ۹۷ کیلوگرم ابوالفضــل بابالو پس 
از اســتراحت در دور اول، در دور دوم بــا 
نتیجه ۸ بر صفر ریچارد وگ از مجارســتان 
را از پیش رو برداشت و به مرحله نیمه نهایی 
راه یافت. وی در این مرحله مقابل علیشــیر 
یرگالی دارنده مدال نقره آسیا از قزاقستان 
شکست خورد و به دیدار رده بندی رفت. وی 
در این دیدار با نتیجه ۴ بر ۳ مغلوب ابراهیم 
جیفتجی از ترکیه شــد و در جایگاه پنجم 

ایستاد.مســابقات ۳ وزن دوم کشتی آزاد از 
ظهر فردا به وقت ایران برگزار می شــود که 
۲ نماینده کشــورمان با قرعه زیر به مصاف 
حریفان خود می روند.در وزن ۷۴ کیلوگرم 
که ۹ نفر شــرکت کننده دارد، علی رضایی 
پــس از اســتراحت در دور اول، در دور دوم 
به مصاف تــوران بایرامــوف از آذربایجان 
مــی رود.در وزن ۸۶ کیلوگرم کــه ۱۲ نفر 

حضور دارند، حســن یزدانی در دور نخست 
به مصاف اتهان راموس از پورتوریکو می رود 
و در صــورت پیروزی مقابل ایــن حریف با 
هایتو ایشــیگورو از ژاپن کشــتی خواهد 
گرفــت. عظمت دولتبیکوف از قزاقســتان 
و مایلز ناظم امینه از ســن مارینو کشــتی 
گیران عنوان داری هســتند کــه در گروه 

یزدانی حضور دارند.

خریدار  هانیه رســتمیان تیرانــداز المپیکی ایران در 
ماده تپانچه بادی زنان مســابقات جــام جهانی مونیخ 

هفتم شد. 
در پنجمیــن روز از مســابقات تیراندازی جــام جهانی 
مونیخ هانیه رســتمیان در مرحله فینــال تپانچه بادی 

زنان هفتم شد. 

او روز گذشــته در مرحله مقدماتی تپانچه بادی با رکورد 
۵۷۹ در رده پنجم قرار گرفته و فینالیســت شــده بود و 

رکورد خود در این ماده را بهبود داد.
هانیه رســتمیان ســهمیه المپیک پاریــس را در ماده 

تپانچه ۲۵ متر کسب کرده است.
امروز در ادامه مسابقات ماده میکس تیمی تپانچه بادی 

و مرحله مقدماتی تفنگ سه وضعیت انجام خواهد شد. 
مسابقات تیراندازی جام جهانی آلمان از ۱۱ تا ۱۹ خرداد 
به میزبانی مونیخ برگزار می شــود. این مسابقات آخرین 
رویدادی است که رنکینگ آن در سهمیه المپیک پاریس 
تاثیرگذار اســت و ۶ تیرانــداز ایرانی در این مســابقات 
شــرکت دارند.تاکنون در تفنگ بادی امیر محمد نکونام 

در رده ۱۷، پوریا نوروزیــان در رده ۶۸، فاطمه امینی در 
رده ۳۱ و شــرمینه چهل امیرانی در رده ۸۳ ایستاده اند. 
تیم های میکس تفنگ بادی نیز ۱۶ و ۴۹ شــدند. فاطمه 
امینی در تفنگ ســه وضعیت به مرحله مقدماتی صعود 
نکرد.هانیــه رســتمیان در تپانچه ۲۵ متــر در رده ۲۸ 

ایستاد و در تپانچه بادی هفتم شد. 

بازیکن فرانسوی استقلال از ایران رفت
بازیکن تیم فوتبال استقلال که هفته های زیادی از فصل بیست و سوم 

لیگ برتر را از دست داد، به کشورش برگشت.
کوین یامگا فرانسوی که طی سه سال حضور در استقلال عملکرد فوق 
العاده ای را برای آبی پوشان داشته و توانسته رکورددار بهترین پنالتی 
زن در اســتقلال باشــد فصل پیش و در حین تمرین، برخورد شدیدی 
را امید حامدی فر داشت که باعث مصدومیت وحشــتناک او از ناحیه 

چشم شد.
یامگا مدتها در ایــران تحت مداوا و عمل جراحی قــرار گرفت تا بینایی 
خود را دوباره باز یابد. با توجه به تعطیلی تمرینات استقلال و هماهنگی 
های به عمل آمده بین او و کادر فنی، یامگا ایــران را ترک کرد تا مدتی 
در کنار خانواده حضور داشته و با شــروع تمرینات استقلال برای فصل 

جدید به ایران بازگردد.
تیم فوتبال اســتقلال تهران در پایان لیگ بیست و ســوم در رتبه دوم 

جدول لیگ برتر قرار گرفت.

از سوی »پائز« اعلام شد
نقطه ضعف بزرگ تیم ملی والیبال ایران

سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از شکست برابر بلغارستان در لیگ 
ملت ها گفت: استوار بازی نکردیم و نتوانســتیم با اعتماد به نفس بازی 

کنیم و باختیم، هر چند که بازی خوبی ارایه دادیم.
 هفته دوم مرحله مقدماتی ششــمین دوره لیگ ملت ها در گروه مردان 
از روز سه شنبه ۱۵ خرداد آغاز شده است و تیم ملی والیبال ایران صبح 
روز )جمعه ۱۸ خرداد( در هفتمین مســابقه خود به مصاف بلغارستان 

رفت و سه بر دو مغلوب شد.
موریس موتا پائز پــس از این دیدار اظهار کرد: خیلــی خوب و در عین 
حال خیلی بد بازی کردیم. وقتی اوضاع به این شــکل است، نمی توانید 
انتظار برد داشته باشید. در این مسابقه تا میانه ست دوم بلغارستان را به 

شکل کامل از بازی خارج کردیم اما دوباره آن ها را به بازی برگرداندیم.
وی ادامه داد: استوار بازی نکردیم و نتوانســتیم با اعتماد به نفس بازی 

کنیم. در پایان باختیم، هر چند که بازی خوبی ارائه دادیم.
ســرمربی تیم ملی والیبال ایران تصریح کرد: نقطه ضعف ما شخصیت 
هر کدام از بازیکنان است. آن ها نمی خواهند همراه هم بجنگند. گاهی 
اوقات از مبارزه دســت می کشــند در حالی که باید ادامــه دهند و به 

یکدیگر احترام بگذارند.
پائز در پایان گفت: بازیکنان باید برای طرفــدراران بجنگند. باید برای 
والیبال ایران بجنگند و اگر متوجه این موضوع نباشند کار خیلی سخت 

خواهد شد.

امیر قلعه نویی:
تیم ملی ایران با دو حریف مسابقه داد

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران پس از پیروزی مقابل هنگ کنگ با بیان 
این که با دو حریف مســابقه دادند، گفت: از عملکرد بازیکنان و کیفیت 

بازی و همچنین از نتیجه کسب شده رضایت دارم.
 امیر قلعه نویی در نشســت خبری پس از دیدار تیــم ملی فوتبال ایران 
مقابل هنــگ کنگ گفت: دیداری که در آن شــش گل به ثمر برســد، 
حتماً بازی زیبایی اســت. ما امشب دو حریف داشــتیم. یک تیم خوب 
هنگ کنگ و دیگری رطوبت بالای این کشــور. هنگ کنگ بازی خوبی 
انجام داد و در کنار آن هوا هم رطوبت بالایی داشت. ما چهار گل زدیم و 
موقعیت های دیگری هم برای گلزنی داشــتیم اما در مجموع با توجه به 
حضور تعدادی بازیکن جوان که به تازگی به تیم ملی اضافه شده اند، من 

هم از عملکرد و کیفیت بازی و هم از نتیجه کسب شده رضایت دارم.

وی با اشاره به گل دومی که هنگ کنگ در این بازی به ثمر رساند گفت: 
در فیلمی که دیدیم اعتقاد داریــم گل دوم هنگ کنگ خطا بود. اما در 
مجموع از میزبانی خوب هنگ کنگ تشکر می کنم. اعتقاد دارم فوتبال 
این کشــور خیلی پیشــرفت کرده و در آینده نزدیک می تواند یکی از 

رقبای سرسخت فوتبال در آسیا باشد.
قلعه نویی افزود: فوتبال در آسیا به هم نزدیک شده و نتایج ثبت شده در 
جام ملت های آسیا هم این حرف را ثابت می کند. جام ملت ها نشان داده 
هر بازی می تواند برای تیم های آسیایی دشوار باشد و امروز شرایط آب 

و هوایی و همچنین شرایط هنگ کنگ کار را مشکل کرده بود.
سرمربی تیم با تبریک به طارمی برای به ثمر رساندن هت تریک در این 
بازی و در مجموع ۵۰ گل در بازی های ملی بــرای او در ادامه بازی های 

ملی آرزوی موفقیت کرد.

خ پوش؛ تکرار اتفاق کم  سابقه  تیم ملی بدون سر
پس از 15 سال

تیم ملی ایران برای اولین بار پس از ۱۵ ســال در یک بازی رسمی بدون 
استفاده از بازیکنان پرسپولیس به میدان رفت.

 در فهرست نفرات دعوت شــده به اردوی تیم ملی برای ۲ بازی خرداد 
ماه، نام ۳ بازیکن از پرسپولیس که به تازگی قهرمان لیگ شده به چشم 
می خورد. از این ۳ نفر محمدحسین کنعانی زادگان به دلیل محرومیت 
و مهدی ترابی به خاطر مســمومیت قادر به همراهی تیم ملی در بازی 
نخست نبودند. باتوجه به قطعی شــدن صعود ایران و تشریفاتی بودن 
دیدار با هنگ کنگ، سرمربی تیم ملی به تعدادی از نفرات اصلی خود از 
جمله علیرضا بیرانوند اســتراحت داد تا تیم ملی بدون هیچ بازیکنی از 

پرسپولیس در این بازی حضور یابد.
پرســپولیس یکی از مهم تریــن باشــگاه های فوتبال ایران اســت و 
ملی پوشــان زیادی را به تیم ملــی معرفی کرده اســت، مخصوصاً در 
سال های اخیر که این تیم در عصر طلایی خود به سر می برد، بازیکنانی 
در این تیم بازی کردنــد که در تیم ملــی غیرقابــل جایگزین به نظر 
می رسند که می توان به علیرضا بیرانوند، وحید امیری،  مرتضی پورعلی 

گنجی، حسین کنعانی زادگان و... اشاره کرد.
آخرین بــاری که هیــچ بازیکنــی از پرســپولیس در بــرای تیم ملی 
بازی نکرد، به بازی دوســتانه با تیم ملی ونزوئلا در ســال ۲۰۱۸ برای 
آماده سازی جهت حضور در جام ملت های آسیا بازمی گردد. آن مقطع 
اوج تیرگی روابط ســرمربی پرســپولیس برانکو ایوانکوویچ و سرمربی 
تیم ملی کارلوس کی روش بود. در آن بــازی بازیکنانی که به تازگی از 
پرســپولیس جدا شــده بودند نظیر وحید امیری یا صادق محرمی به 
میدان رفتند ولی بازیکنی از پرســپولیس آن مقطع فرصت بازی پیدا 

نکرد. تیم ملی در آن بازی مقابل ونزوئلا به تساوی ۱-۱ رسید.
در طول این ســال ها شاید در مقاطعی پرســپولیس از روزهای آرمانی 
خود فاصله گرفته باشد ولی همیشــه در دیدارهای رسمی حداقل یک 
بازیکن حتی به صــورت تعویضی برای تیم ملی به میدان رفته اســت. 
آخرین باری که تیم ملی در یک بازی رســمی وضعیت مشــابه بازی با 

هنگ کنگ را تجربه کرد به دیدار ایران- تایلند بازمی گردد.

هفتمی رستمیان در تپانچه بادی جام جهانی مونیخ 



استان

ســنندج-فاطمه ملایی   پروژه شــهرداری الکترونیک  
بــا حضــور وزیــر کشــور و جمعــی از مســئولان اســتانی و 
شهرستانی در مجتمع فرهنگی شهدا سنندج رونمایی 

شد.
سیدانور رشیدی، شــهردار ســنندج در مراسم رونمایی 
از این پروژه اظهار کرد: مردم اســتان کردســتان قدردان 
رئیس جمهور شهید هســتند و از همان روز اول به سوگ 

ایشان نشستند.
ک  وی افزود: طبق آیه قرآن شهدا زنده هستند و خون پا
آن ها کــه در ایــن ســرزمین ریخته شــده پشــتیبان آینده 

کشورمان است.
شــهردار ســنندج خاطرنشــان کــرد: بــا توجــه بــه اینکــه 
شــهرداری مجموعــه ای از ســازوکارهای مرتبــط با شــهر 
و شهرنشــینی اســت، لــذا توســعه و بهبــود فناوری هــا و 
گام  زیرســاخت های فنــی در ایــن نهادخدمات رســان 

مهمی در ارائه خدمات بهتر به شهروندان خواهد بود.
رشــیدی بــا اشــاره بــه اینکــه اجــرای پــروژه شــهرداری 
الکترونیک در شــهرداری ســنندج با همین نگاه آغاز و بر 

اساس دیدگاه های کارشناســانه زمینه اجرای آن فراهم 
شــد، گفت: کاهش بسیاری از معضلات شــهری از جمله 

ترافیک، کاهــش ســوانح رانندگــی، کاهــش آلودگی های 
حــذف  و  اداری  فســاد  بــا  مقابلــه  محیطــی،  زیســت 

هزینه های ناشــی از تردد غیرضروری شهروندان در شهر 
از مهم ترین خروجی های اجرای این پروژه است.

وی اضافــه کــرد: ارتقای خدمات رســانی به شــهروندان، 
اتــلاف وقــت  از  اداری و جلوگیــری  بروکراســی  کاهــش 
شهروندان و ســرعت بخشــی به ارائه خدمات از تأثیرات 

دیگر اجرای این طرح است.
شــهردار ســنندج یکی از بخش هــای مهم در پروژه شــهر 
ک عنوان کرد  ک هوشمند املا هوشمند را رونمایی از پلا
ک های  ک های هوشــمند جایگزیــن پلا و افــزود: این پلا
فعلی می شــوند و شــهروندان بــا اســکن » QR Code« آن 

به تمام خدمات شهرداری دسترسی پیدا خواهند کرد.
رشــیدی شفاف ســازی در خریــد و فــروش ملــک را از 
تأثیــرات ایــن بخــش در شــهرداری الکترونیک دانســت 
و گفت: شــهروندان از این پس برای اســتعلام های مورد 
نیــاز در هنگام خریــد و یا بازســازی ملک خــود می توانند 
ک های هوشــمند نســبت بــه وضعیت  از طریــق ایــن پلا
تخلفــات، جرایــم و غیــره اطلاعــات لازم را بــدون نیــاز بــه 

حضور فیزیکی در شهرداری کسب کنند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

یم امسال خاموشی بابرنامه در گلستان ندار
گرگان-مهنازمحمدزمانــی   مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
کنون خاموشــی بابرنامه به دلیل کمبود برق در  گلســتان با بیان اینکه تا
گلستان نداشتیم، اظهار امیدواری کرد با همراهی و همکاری مشترکان 

خانگی از این پس نیز شاهد چنین اتفاقی در استان نباشیم.
سیداحمد موســوی گفت: استان گلســتان در روز های گذشــته گرمای 
بــالای ۴۰ درجــه را تجربــه کــرد و بــار مصــرف بــرق اســتان از بــار پایــه ۵۰۰ 

مگاوات به هزار و ۲۰۰ مگاوات رسید.
وی با بیــان اینکــه ۸۰ درصــد مشــترکان بــرق گلســتان خانگی هســتند، 
افــزود: تنظیــم دمــای وســایل گرمایشــی خانــه بیــن ۱۸ تــا ۲۱ درجــه و 

عایق بندی در و پنجره منازل به تأمین برق پایدار کمک کنند.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق گلســتان ۱۱ صبــح تــا ۱۷ عصــر را 
ســاعات اوج مصرف بــرق برشــمرد و تصریح کرد: مشــترکان گلســتانی در 
ســاعات اوج مصــرف از وســایل برقــی پرمصــرف ماننــد اتــو، جاروبرقــی، 
لباسشویی و سرخ کن استفاده نکنند و استفاده از آن را به ساعات اولیه 

صبح و آخر شب موکول کنند.
به گفته موســوی؛ اســتفاده از نور طبیعی و همچنین اســتفاده متناوب 
از پنکه و کولر از جمله دیگر راهکار هایی اســت کــه به کاهش مصرف برق 

کمک خواهد کرد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا با توجه به قطعی برق روز های گذشته 
در برخی نقاط گلســتان امسال هم شــاهد خاموشــی برق خواهیم بود، 
توضیح داد: قطعی برق روز شــنبه در برخی نقاط گلســتان بــه دلیل بروز 
مشــکل فنــی ناشــی از افزایــش منتظــره و قابل توجــه دمــا بوده کــه عصر 

همان روز برطرف شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان، رعایت مصــرف صحیح و 
جلوگیری از بد مصرفی را بــرای تامین برق پایدار ضــروری خواند و گفت: 

در حال حاضر مشکلی در تأمین برق مشترکان استان وجود ندارد

 حضور مدیر مخابرات منطقه اصفهان 
در هشتمین جشنواره ملی افتا

اصفهان-مریــم مومنــی   اســماعیل قربانــی مدیــر مخابــرات منطقه 
اصفهــان در دومیــن روز از آییــن اختتامیــه هشــتمین جشــنواره ملــی 
امنیت فضای تبــادل اطلاعات حضــور یافت. این جشــنواره که با شــعار 

»باهم در زیست بوم امنیت سایبری«برگزار گردید.
اســماعیل قربانــی مدیــر مخابــرات منطقــه اصفهــان در دومیــن روز از 
آیین اختتامیه هشتمین جشــنواره ملی امنیت فضای تبادل اطلاعات 

حضور یافت.
این جشــنواره که بــا شــعار »باهم در زیســت بــوم امنیــت ســایبری« از ۹ 
خرداد ۱۴۰۲ آغاز شــد؛ امــروز با حضــور امیر محمدزاده لاجــوردی معاون 
وزیــر ارتباطــات و رئیــس هیئت مدیــره و مدیرعامــل شــرکت ارتباطــات 
زیرســاخت، علــی اصغــر انصــاری معــاون سیاســتگذاری و برنامه ریــزی 
توســعه فــاوا و اقتصــاد دیجیتــال وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، 
ســیّدعلی  مبارکــه،  فــولاد  شــرکت  مدیرعامــل  طیب نیــا  محمدیاســر 
میرمحمــد میبــدی رییــس دانشــگاه صنعتــی اصفهــان و حمیدرضــا 
صفــوی معــاون پژوهــش و فنــاوری دانشــگاه صنعتــی اصفهــان در تالار 

شیخ بهایی دانشگاه صنعتی به کار خود پایان داد.
گفتنی اســت؛ این جشــنواره، رویــدادی ترویجی اســت که هــدف اصلی 
، شــرکت های  گاهــی دانشــجویان، تیم هــای فنــاور آن افزایــش ســطح آ

خصوصی و سازمان ها در حوزه امنیت سایبری است.
شایان ذکر اســت؛ این جشــنواره که یکی از بزرگترین رویدادهای امنیت 
ســایبری کشــور اســت شــامل رویدادهای مختلفــی از جملــه ایده های 
نوافتا، کارگاه های آموزشــی و فنی، مســابقه ی مازآپا )CTF( و نمایشــگاه 

افتا بود.

بازسازی ۱۱۴ مدرسه در مناطق کم برخوردار البرز
-ترنم مظفری   مدیرکل توسعه، تجهیز و نوسازی مدارس استان  البرز
البرز گفــت: ۱۱۴ مدرســه در قالب اجرای طرح نوســازی مدارس )شــهید 
عجمیــان یک( طی ســال گذشــته در مناطــق کم برخــوردار این اســتان 

بازسازی شد.
 " حمید مســعودی" در نشست شــورای راهبری طرح نوســازی مدارس 
اســتان البرز )شــهید عجمیــان( افــزود: در طرح" شــهید عجمیــان یک" 
اســتان البــرز طبــق برنامــه ریــزی ، بهســازی و شــاداب ســازی محیــط 

مدارس کم برخوردار در دستور کار قرار گرفت.
وی بیــان کــرد: بــا کمــک نیروهــای جهــادی ســال گذشــته، اداره کل 
گــروه هــای  نوســازی مــدارس اســتان توانســت بــا همــت و مشــارکت 
جهادی، ۱۱۴ مدرســه را در قالب یک هــزار و ۵۰۰ کلاس درس بــا زیربنای 

۱۷۰ هزار مترمربع را بهسازی و شاداب سازی کند.
مسعودی افزود: امیدواریم با تمهیدات پیش بینی شده امسال ، میزان 
شــاداب ســازی و بهســازی مدارس کم برخوردار را نســبت به ســال قبل 
افزایش داده و محیطی زیبــا و مفرح برای تحصیل آینده ســازان این مرز 

و بوم فراهم آوریم.

مدیرکل آموزش و فنی حرفه ای استان کرمانشاه اعلام کرد:

ح تابستانه مهارت   آغازطر
 در مراکز فنی وحرفه ای 

و آموزشگاه های آزاد بخش خصوصی
کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیرکل آموزش و فنی حرفه ای اســتان 
کز فنی وحرفه ای و  کرمانشــاه از آغاز اجرای طرح تابســتانه مهارت در مرا

آموزشگاه های آزاد بخش خصوصی استان خبر داد.
عزیز نوری مدیرکل آموزش و فنی حرفه ای استان کرمانشاه گفت : طرح 
یکی از مهمترین برنامه ها برای غنی ســازی اوقات فراغت دانش آموزان 
کنون شروع شــده و تا آخر شهریور ماه  در فصل تابستان اســت که از هم ا

ادامه دارد.
مدیــرکل آمــوزش فنی وحرفــه ای اســتان کرمانشــاه بــا بیان اینکــه طرح 
می شــود،  برگــزار  دانش آمــوزان  ســنی  گــروه  بــرای  مهــارت  تابســتانه 
گفــت: متقاضیــان ثبت نــام در ایــن دوره هــا پــس از شــرکت در دوره هــا 
کــرده و در صــورت قبولــی گواهینامــه  در آزمون هــای مهارتــی شــرکت 

بین المللی دریافت می کنند.
وی با بیــان اینکه ۱۹ مرکــز دولتــی و ۴۰۰ آموزشــگاه آزاد بخــش خصوصی 
برای ارائه آموزش های مهارتی در استان کرمانشاه فعال هستند، گفت: 
کز خصوصی هم تخفیف  کز دولتی رایگان بــوده و در مرا آموزش ها در مرا

۵۰ درصدی برای دانش آموزان دارد.
کز فنی و حرفه ای بخش دولتــی آمادگی ثبت نام  نوری ادامــه داد: در مرا
پنج هزار نفر و در آموزشگاه های بخش خصوصی هم آمادگی ثبت نام ۱۰ 

هزار نفر را در تابستان امسال داریم.
، مهارت آمــوزی و ایجــاد زمینه  وی افــزود: توســعه و تقویــت فرهنــگ کار
و  دانش آمــوزان  مهارتــی  اســتعداد های  شناســایی  بــرای  مناســب 
کمــک بــه هدایــت تحصیلــی آنــان، کمک بــه خلاقیــت، نــوآوری و رشــد 
توانمندی های کســب و کار دانش آموزان و کمک به هدایت تحصیلی و 

شغلی آنها از جمله اهداف اجرای این طرح است.

قزوین - مریم نقدی    مهدی صباغی شــهردار قزوین گفت: شــهدا زنده 
اند و ارتزاق می کنند و شاهد و ناظر اعمال ما هستند.

 مهدی صباغی در آیین رونمایی از پوســتر طرح "هرشهید یک حافظ" که 
در حســینیه گلزار شــهدای امامزاده حســین )ع( قزوین برگزار شــد، ضمن 
عرض تبریک و تسلیت ایام سوگواری رئیس جمهور شهید آیت الله رئیسی 
و یــاران خدومشــان گفت: عــزت و اقتــداری را که شــهدا بــرای ما به دســت 

آوردند را باید همواره حفظ کرده و هرگز فراموش نکنیم.
وی اظهــار کرد: چــه خــوب اســت هرکــدام از ما بــا یک شــهید بیعــت کنیم 
که بیعت با شهدا به معنای بیعت با اســلام و ارزش های اسلامی و الهی  چرا

است.
شــهردار قزوین اضافه کرد: باعث خرســندی بنده اســت که در جمع شــما 
ک نفســان که با قرآن مانوس هســتید و برای قــرآن قدم بر مــی دارید و به  پا

عشــق آن کــه هم ســعادت دنیــا در آن اســت و هــم ســعادت آخــرت زندگی 
می کنید. شــهردار قزوین خاطرنشــان ســاخت: این خیلی خوب است که 
برخی از ما با شهدا پیمان و عهد می بندند و هنگام مشکلات به سراغ آنان 
می روند و شــهدا را ضامن کار خود قــرار می دهند چرا که شــهدا زنده بوده و 

ارتزاق می کنند و شاهد و ناظر اعمال ما هستند.
صباغ در ایــن راســتا ادامــه داد: مــا در فتنــه ۸۸ و همچنین جنــگ ایران و 

گر نبود یاری آنان هرگز پیروز نمی شدیم. عراق کمک شهدا را می دیدیم و ا
وی ابــراز داشــت: همانطــور کــه دیدیــم از شــهید جمهــور آیت الله رئیســی 
همچون ســردار شــهید قاســم ســلیمانی تجلیل شــد و رمز ایــن تجلیل در 

اطاعت محض آنان از ولایت فقیه بود.
کید کــرد: در انتخابــات پیــش رو باید به کســی رای دهیــم که راه  صباغــی تا

شهید آیت رئیسی و شهدای خدمت را ادامه دهد.

وین قز

شهردار قزوین:

شهدا شاهد و ناظر اعمال ما هستند

لرستان اردبیل
 با خرید تجهیزات پیشگویانه اولتراسونیک محقق می شود؛

یع برق استان اردبیل در ایام پیک بار تقویت پایداری شبکه توز
بهــره  معــاون  جبــارزاده    اردبیل-افســون 
برداری و دیسپاچینگ شــرکت توزیع نیروی برق 
اســتان اردبیل اعلام کــرد: پایداری شــبکه توزیع 
، بــا خریــد  بــرق اســتان اردبیــل در ایــام پیــک بــار
تجهیزات پیشــگویانه اولتراســونیک، ۸۰ میلیارد 

ریالی ، تقویت خواهد شد.
ناصرعبداللهیــان  بــا اشــاره بــه ایــن موضــوع کــه 
تشــخیص تجهیــزات معیــوب و خــراب ، قبــل از 
اینکه باعث بروز مشــکل در شــبکه شــده و ایجاد 
خســارت نماینــد، از اهمیــت بالایــی برخــوردار 
تجهیــزات  یــاب  عیــب  دســتگاه  افــزود:  اســت 
قــدرت  از  اســتفاده  بــا  اولتراســونیک  بــه روش 
تشخیص امواج فراصوتی تشــکیل شده، که قبل 
از وقــوع حادثــه و معیوب شــدن تجهیــزات، بروز 

مشکل در آن را تشخیص می دهد . 
 وی در ادامه گفت: خرید ایــن تجهیزات از جمله 
برنامه هایی بود که در چند ســال اخیر در دستور 
کار شــرکت قــرار گرفته بــود که بــا تلاش همــکاران 
بــا هــدف خودکفایــی و عبــور از شــرایط تحریم، با 
اعتبــار ۸۰ میلیــارد ریالــی و خریــد از شــرکت های 

دانش بنیان محقق شد.
دســتگاه   ۱۴ خریــد  بــه  اشــاره  بــا  عبداللهیــان 

بــرق  نیــروی  توزیــع  شــرکت  در  اولتراســونیک 
اســتان اردبیل افزود: برای هر امــور اجرایی، یک 
دســتگاه مســتقل تخصیــص داده شــده اســت 
و ایــن تجهیــزات همزمــان بــا یــک دوره آموزشــی 
۱۸ ســاعته تحویل نماینــده اجرایی خواهد شــد 
تا کمبــود چند ســاله اســتفاده از آن ها در شــبکه 

توزیع برق استان جبران شود.
وی در پایان با عنوان اینکه خرید این تجهیزات، 
نقــش موثــری در پایــداری شــبکه بــرق اســتان 
خواهــد داشــت گفــت: انتظــار داریــم عملیاتــی 
شــدن ایــن تجهیــزات، بــه تقویت شــبکه بــرق در 

ایام پیک سال ۱۴۰۳ منجر شود.

ح کهاب  وند اجرای طر یع در ر  تسر
لرستان منطقه  سوخت  عرضه  جایگاه های 

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   سرپرســت شــرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتــی منطقه لرســتان در جلســه 
هم اندیشــی با حضور جایــگاه داران از تســریع در روند 
اجــرای طــرح کهــاب در جایگاه هــای عرضــه ســوخت 

استان خبر داد.
ایــن خبــر  بیــان  بــا  الدیــن حســینی  ســید شــمس 
گفــت: در راســتای اجــرای مصوبــه هیئــت وزیــران و 
کهــاب، ایــن منطقــه اقــدام  ابــلاغ شــیوه نامه طــرح 
کاهــش،  ( کهــاب  طــرح  اجــرای  سرعت بخشــی  بــه 
بنزیــن(  بخــارات  بازیافــت  و  انتقــال  هدایــت، 
 درجایــگاه هــای عرضــه فرآورده هــای نفتــی منطقــه 

کرده است.
حســینی افزود: انتشــار بخارات بنزیــن از جایگاه های 
عرضه ســوخت یکــی از مهم تریــن عوامــل آلودگــی هوا 
بوده و زیان اقتصادی از منظر اتلاف ســوخت به کشــور 
تحمیل می کنــد، بنابراین کنتــرل و جلوگیــری از تبخیر 

بنزین اهمیت دوچندان پیدا می کند.
دراین جلســه  کــه نماینــده دادســتان اســتان، معاون 
عمرانــی فرمانــداری خــرم آبــاد، نماینــده اداره محیط 
زیست و مســئول آزمایشــگاه، نماینده دانشــگاه علوم 
پزشــکی، ،معــاون بازرگانــی، خدمات فنی مهندســی و 
همچنین اچ اس ای منطقه حضور داشــتند،نماینده 

دادســتان از مهمانــان ایــن جلســه،  بــر اجــرای ســریع 
طــرح کهــاب در جایگاه هــای ایــن اســتان  بــا توجه به 
کید نمود  ک منتشــره از بنزین در هوا تا گازهای خطرنا
و گفــت:در صــورت عــدم اجــرای بــه موقــع ایــن طــرح 
توسط جایگاه داران با گزارشی که از سوی اداره محیط 
ع وقت برخورد  زیســت به دادگاه ارائه می شــود در اســر
قانونی خواهد شــد. اســدیان رئیس اچ اس ای منطقه 
ضمــن تشــریح کلــی مزایــا و موانــع اجــرای این طــرح و 
ک، از آمادگی  انجــام تکالیف مرتبط بــا قانون هــوای پــا
کارشناســان این شــرکت جهت همکاری بــا متصدیان 
جایگاه های عرضه ســوخت برای تســریع این طرح در 

جایگاه های منطقه خبر داد.

لرستان

خوزستان

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   مدیرکل منابــع طبیعــی و آبخیزداری لرســتان 
گفت: امســال ۲۰۰۰ کیلومتر آتش بر برای مناطق بحرانی کــه امکان احداث در 

آنها وجود دارد، هدفگذاری شده است.
حسین میرزایی  اظهار کرد: در لرســتان به دلیل موقعیت توپوگرافی در برخی 
جاها امــکان احــداث آتش بر وجود نــدارد. براین اســاس ضــرورت دارد مردم 
و جوامــع محلی رعایــت کنند تــا حریقــی در عرصه هــا و منابع طبیعی اســتان 
رخ ندهــد. وی ادامه داد: در بحث رصــد حریق و پایــش در عرصه های منابع 
طبیعی لرســتان به دلیل پوشــش گیاهی و افزایــش دما در عرصه هــا و به ویژه 

مراتع مرتبا از طریق تصاویر ماهواره ای هشدارهای لازم را دریافت می کنیم.
گرســی به  مدیرکل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری لرســتان گفــت: در مناطق زا
ویژه در حوزه لرســتان با کمبود نیرو مواجه هســتیم اما بــرای حل این نقیصه 

کنش ســریع از مردم و جوامــع محلی تحت  عنــوان یک گروه  ۱۰۰ نفــر نیروی وا
کنش ســریع در اســتان تشــکیل دادیم تا در زمان بحران بتوانیم از ظرفیت  وا
آنها برای اطفای حریق اســتفاده کنیم. میرزایی عنوان کرد: در فصل خشک 
و مهرماه در اســتان هایی نظیر لرســتان کــه توپوگرافی خیلی خشــنی دارند و 
امــکان احــداث آتش بــر در برخــی از مناطق وجــود نــدارد لــذا از بالگــرد برای 
هلی برد نیرو اســتفاده می شود  تا با ســرعت بیشــتری اطفاء صورت گیرد. وی 
گفت: امســال ۲۰۰۰ کیلومتر آتش بر برای مناطق بحرانی کــه امکان احداث در 
آنها وجود دارد، هدفگذاری شده است. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
لرســتان  از شناســایی ۱۵۰ نقطــه بحرانــی در اســتان خبــر داد و تصریــح کــرد: 
کوهدشــت،  و  رومشــکان   ، پلدختــر چگنــی،  خرم آبــاد،  نظیــر  شهرســتان 

بیشترین نقاط بحرانی در موضوع حریق هستند.

اهواز-محمــد مجــدم   کاروان کارکنان بســیجی پایگاه مقاومت شــهدای رمضان شــرکت نفــت و گاز ارونــدان همزمان با 
سی و پنجمین ســالگرد ارتحال ملکوتی امام امت)ره( برای تجدید میثاق دوباره با آرمان های آن پیر فرزانه در مرقد مطهر 

ایشان حضور پیدا کردند.
 جمعی از کارکنان و بسیجیان شرکت نفت و گاز اروندان با حضور خود در مراسم سالگرد ارتحال حضرت امام خمینی )ره( 
ارادت و احترام خود نســبت به بنیانگذار بزرگ انقلاب اســلامی را ابراز کردند. این مراســم، فرصتی مناســب بــرای یادآوری 
ارزش هــا، آموزه هــا و ایده آل هایــی اســت کــه حضــرت امــام خمینــی)ره( در دوران زندگــی خود بــه آنهــا پایبند بودنــد و در 

پیشبرد انقلاب اسلامی و تغییرات اجتماعی و سیاسی در ایران نقش مهمی ایفا کردند.
بســیجیان و پرســنل شــرکت نفت و گاز اروندان نیز با حضور در این مراســم، پیامی قــوی از انگیزه و اراده خــود در ادامه راه 

انقلاب و تعالی ســازمانی ارســال کردند. حضور گرم و پرشــور کارکنان و بســیجیان مرکز بسیج شــهید تندگویان وزارت نفت 
جنوب در این مراسم، به عنوان نمادی از انقلابی بودن و پیروی از اندیشه های رهبری امام خمینی )ره( تلقی می شود.

حسین کریمی پور سرپرست فرماندهی پایگاه مقاومت بسیج شــهدای رمضان شرکت نفت و گاز اروندان درباره حضور در 
این مراسم گفت: حضور در مراســم ســالگرد ارتحال امام خمینی )ره( برایمان افتخار اســت و بهره مندی از بیانات و دیدار 

با مقام عظمای ولایت حضرت امام خامنه ای)مد ظله العالی( آرزوی همه ما بوده است.
وی افزود، بی شک امام خمینی )ره( با ایجاد انقلاب اسلامی، ســرآغازی تازه برای رونق و پیشرفت کشورمان فراهم کردند 
و ما به عنوان کارکنان صنعت نفت، در راستای اهداف و آرمان های امام خمینی )ره( در برابر جنگ اقتصادی دشمن می 

ایستیم و چرخ صنعت را در حرکت نگه می داریم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اعلام کرد: 

تش بر برای مناطق بحرانی در لرستان 2000کیلومتر آ هدفگذاری  

وندان با امام خمینی)ره( تجدید میثاق کارکنان و بسیجیان شرکت نفت و گاز ار

با حضور وزیر کشور:

ونمایی شد ونیک در سنندج ر وژه شهرداری الکتر پر
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مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق:
 مصرف بیش از ۳ برابر برق مبلغ قبض

 را ۲۰ برابر می کند
مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق گفت: تعرفه های برق به 
گونه ای تنظیم شده که با افزایش مصرف، تعرفه ها به صورت تصاعدی 
افزایش می یابد به صورتی که در صــورت افزایش ۳ برابر بیش از الگوی 

مصرف، مبلغ قبض تا ۲۰ برابر افزایش خواهد یافت.
به گزارش شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
)توانیر( عبدالامیر یاقوتی افزود: در فصل گرما همواره شــاهد رشــد 
مصرف هستیم، اما مهمترین موضوع در این زمینه نقش بخش خانگی 
در این زمینه است چرا که همواره ۵۰ درصد از برق در فصل تابستان در 

بخش خانگی مصرف می شود.
وی ادامه داد:مصرف صحیح در این بخش می تواند کمک شــایانی به 

تامین برق پایدار برق کشور داشته باشد.
این مقام صنعت برق خاطرنشــان کرد: زمینه های زیادی برای بهینه 
سازی مصرف برق در بخش خانگی وجود دارد که از دو دیدگاه مصرف 

درست و جابه جایی مصارف می توان به آن نگریست.
یاقوتی گفت: انتقال زمان اســتفاده از تجهیزات پرمصــرف مانند اتو، 
لباسشــویی، جارو برقی به ســاعت های ابتدایی روز )تا پیش از ظهر( 
یا انتهای شــب می تواند یکی از مهمترین راهکارها برای بهینه سازی 

مصرف برق باشد.
وی ادامه داد: در حدود ۲۵ درصد از مشترکان، ۵۰ درصد از مصرف برق 
را به خود اختصاص می دهند که نشــانگر فرصت های زیادی است که 

برای بهینه سازی مصرف در بخش خانگی وجود دارد.
مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق خاطرنشان کرد: ۲ درصد 
از مشترکان که بیش از دو برابر الگو برق مصرف می کنند، ۱۲ درصد از 
مجموع برق مصرفی کشــور را به خود اختصاص می دهند. این شرایط 

بیانگر آن است که الگوها توسط بخشی از مشترکان رعایت نمی شود.
یاقوتی افزود: برای آن دســته از مشــترکان پرمصــرف، فرصت ها و 
پتانسیل های زیادی برای تغییر رفتار و بهینه سازی مصرف وجود دارد 
به گونه ای که این گروه از مشــترکان با تغییر اندکی در رفتار مصرفی، 
شاهد کاهش چشــمگیر مصرف و در نتیجه مبلغ قبض های برق خود 

خواهند بود.
وی در خصوص گســترش اســتفاده از انرژی خورشــیدی نیز گفت: 
براســاس ظرفیت های قانونی موجود، در دولت ســیزدهم استفاده از 
انرژی خورشیدی شــتاب گرفته، چرا که پتانسیل های خوبی برای این 

بخش در قانون بودجه گنجانده شده است.
مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق در پایان افزود: بخشی از 
مبالغ دریافتی از مشترکان صنعتی، اداری و خانگی، برای توسعه انرژی 

های تجدیدپذیر اختصاص می یابد.
 

پرداخت جایزه به مشترکان خوش مصرف آب
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهــران از پرداخت جایزه 

خوش مصرفی به مشترکان این شرکت خبر داد.
محســن اردکانی با دعوت از تمامی مشترکان شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان تهران به صرفه جویی حداقل ۱۰ درصدی مصــرف آب برای 
گذر بدون مشــکل و نگرانی از تابســتان گرم پیش رو، گفت: براساس 
دستورالعمل های تعیین شده، مشــترکان پرمصرفی که مصارف خود 
را به زیر الگوی مصرف برســانند، به ازای هــر مترمکعب مصرف کمتر 
از الگوی تعیین شــده، جایزه خوش مصرفی به صورت بســتانکاری در 

قبوض آنان لحاظ می شود.

به  گفته وی، مشــترکان خوش مصرفی نیز که مصارف آنان در ســال 
گذشــته زیر الگوی تعیین شــده بوده اســت، در صــورت کاهش هر 

مترمکعب مصارف خود، جایزه خوش مصرفی دریافت می کنند.
وی الگوی مصرف تعیین شــده برای هر خانوار تهرانی را ۱۲ مترمکعب 
در ماه اعلام و تصریح کرد: هم اکنون مشــترکانی کــه الگوی مصرف 
تعیین شــده را رعایت می کنند، در صورت کاهش مصارف خود، بیش 
از دو برابر مبلغ پرداختی قبلی جایــزه خوش مصرفی دریافت خواهند 

کرد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران ســپس درباره آخرین 
وضعیت تامین آب شهروندان و مشــترکان این شرکت، اظهار داشت: 
امســال چهارمین ســال پیاپی خشکسالی را ســپری می کنیم و یک 
ناترازی بین منابع و مصارف به علت خشکسالی های گذشته وجود دارد 
اما توانمندی ها و مجاهدت ها و تلاش شــبانه روزی و خســتگی ناپذیر 

همکاران شرکت جبران کننده ناترازی موجود است.
وی با بیان اینکه شــرکت آبفای اســتان تهران با افزایــش بهره وری و 
استفاده بهینه از منابع و سامانه های توزیع و مدیریت مصرف، در تلاش 
برای ایجاد تراز بین منابع و مصارف اســت، گفت: در سال های گذشته، 
هوا به تدریج گرم می شد و سامانه های توزیع که برای فصول گرم و سرد 
دارای تنظیمات فنی متناسب با شــریط آب و هوایی هستند، به تدریج 

برای شرایط جدید آب و هوایی آماده بهره برداری می شدند.
وی افزود: اما امســال ناگهــان در روزهای هشــتم و نهــم خردادماه 
حدود هفت تا هشــت درجه دمای هوا افزایش یافــت و وضعیت دمای 
هوا از شــرایط خنکای بهاری به گرمای اواسط تابســتان تغییر یافت 
و شــهروندان به یکبــاره ضمن شستشــو و آبگیری کولرهــای آبی، 
سامانه های سرمایشــی خود را به صورت مستمر وارد مدار بهره برداری 
کردند به گونه ای که در روز ۹ خردادماه امسال مصرف آب شهر و استان 
تهران با مصرف ۱۰ مردادماه ســال گذشته معادل و شبکه دچار شوک 

شد که تجربه نادری برای شرکت بود.
اردکانی تصریح کرد: با این وجود و با تــلاش همکاران، کمترین تاثیر و 
شوک به شبکه وارد شد و به جز نقاط محدودی به ویژه در شهر شهریار 
واقع در محدوده شــرکت آبفای غرب اســتان تهران که کمبودهایی 
به دلیل افت فشــار ایجاد شــد، وضعیت شبکه ســایر مناطق ازجمله 
پایتخت در شریط عادی و نرمال اســت ضمن آنکه با اقدام های خوبی 
که در شهریار توســط همکاران انجام گرفته، تاکنون بیش از ۹۵ درصد 
از مشکل افت فشار آب برطرف شده اســت و با اقدامات تکمیلی که در 
حال انجام است ظرف مدت کوتاهی، مشکل به طور کامل رفع می شود.

وی خاطرنشــان کــرد: البته در نسیم شــهر واقع در محــدوده آبفای 
جنوب غرب اســتان تهران تماس های محدودی به دلیل افت فشــار 
آب ثبت شد وبا اقدام های اصلاحی در شــبکه، بفوریت مشکل مرتفع 
شد و در جنوب شرقی نیز که همه ســاله در شهرستان های پاکدشت، 
ورامین و پیشــوا دچار چالش های عمده ای به لحاظ تامین آب بودیم، 
با اقدام هایی که در یک سال گذشــته انجام شده است، شبکه در شریط 
عادی قرار دارد.مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان تهران از شهروندان 
درخواســت کرد: با دســتکم  ۱۰ درصد صرفه جویی، همچون گذشته 
این شرکت را همراهی کنند تا تابســتان گرم پیش رو را بدون کمترین 

مشکل و نگرانی پشت سر بگذاریم.

در اردیبهشت  ماه سال جاری صورت گرفت
پرداخت بیش از 24 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

توسط بانک سپه
بانک سپه در اردیبهشت ماه ســال جاری مبلغ ۲۴ هزار و ۴۲۴ میلیارد 
و ۲۲۲ میلیون ریــال در قالب ۱۳هزار و ۴۴۵ فقره تســهیلات خرد به 
حوزه های ازدواج، فرزندآوری، قرض الحســنه خوداشــتغالی و کمک 

ودیعه مسکن مستأجران اختصاص داده است.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، این بانک کــه در زمره 
بانک های برتر در زمینه پرداخت تسهیلات اســت، در راستای اجرای 
تکالیف ابلاغی بانک مرکزی، به ســه هزار و ۶۰۵ پرونده، مبلغ ۱۲هزار 
و ۳۶۸ میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال تســهیلات قرض الحسنه ازدواج با 

کارمزد ۴ درصد در اردیبهشت ماه سال جاری پرداخت کرده است.
این بانک همچنین در حوزه تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری در 
مدت مذکور یک هــزار و ۹۹۲ میلیارد ریال بــرای دو هزار و ۴۶۷ فقره 

پرونده اختصاص داده است.
در همین راســتا، بانک ســپه به دو هزار و ۳۴۰ پرونده مبلغ ســه هزار 
و ۲۹۷ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون ریــال تســهیلات قرض الحســنه 
خوداشتغالی و شــش هزار و ۷۶۶ میلیارد و ۲۲ میلیون ریال در رابطه با 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن مستأجران براساس مصوبه شورای پول 

و اعتبار در مدت مورد اشاره پرداخت کرده است.

مدیرعامل بانک ملی ایران تأکید کرد
 الزام تقویت سرمایه گذاری در بخش تحقیقات 

وسازی اسوه توسط شرکت دار
مدیرعامل بانک ملی ایران در بازدید از شــرکت داروسازی اسوه گفت: 
با توجه به نیازهای متعدد بــازار داخلی به انواع دارو، ضروری ســت تا 
شرکت داروسازی اسوه ســرمایه گذاری های لازم در بخش تحقیقات 

را گسترش دهد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، ابوالفضل نجارزاده در بازدید 
از بخش های مختلف شرکت داروسازی اســوه که عباس پیروزی عضو 
هیأت عامل و معاون اعتباری بانک، افشار فتح الهی مدیرعامل شرکت 
مدیریت طرح و توسعه آینده پویا، ارسلان کاظم پور مدیر عامل  شرکت 
ســرمایه گذاری شــفادارو و محمدرضــا فرقانی مدیرعامل شــرکت 

داروسازی اسوه نیز حضور داشتند، گفت:
با توجــه به اهمیــت صنعــت دارو و نیازهای کشــور به ایــن کالای 
اســتراتژیک، بانک ملی ایران آماده اســت تا حمایت هــای لازم را از 

شرکت های زیر مجموعه شرکت شفادارو به عمل آورد.
وی با اشاره به نام گذاری سال جاری باعنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم« از سوی مقام معظم رهبری »مدظله العالی« تأکید کرد: یکی از 
اقداماتی که در شرکت های داروسازی با توجه به شعار سال باید صورت 
بگیرد ارائه برنامه هایی جهت توسعه فعالیت ها و ارائه محصولات جدید 

به بازار است.
نجارزاده بیــان کرد: وجود ســرمایه در گردش از جملــه دغدغه های 
واحدهای تولیدی به خصوص شــرکت های دارویی اســت که در این 
زمینه بانک ملی همچون گذشته به حمایت های خود از این شرکت ها 

ادامه خواهد داد.
مدیر عامل بانک ملی ایران اظهار کرد: شــرکت داروســازی اسوه نیز 
همچون شرکت جابربن حیان از جمله شرکت های قدیمی و پیشرو در 
این صنعت اســت. بنابراین باید فعالیت های آن نیز متناســب با شأن و 
جایگاه آن توسعه یابد و از اعتمادی که مردم به نام و برند این شرکت ها 

دارند به خوبی استفاده شود.
وی با اشــاره به ورود بخش خصوصــی به صنعــت دارو و فعالیت های 
گســترده آن ها گفت: این فضای رقابتی ایجاب می کند تا شرکت های 
داروسازی زیر مجموعه شفادارو همه همت خود را برای رقابت در بازار 
به کار بگیرند و با ارائه محصولات متنوع ســهم بازار خود را گســترش 

دهند.
نجارزاده گفت: بسیاری از مشــکلات فراروی شرکت های داروسازی با 
هماهنگی این شــرکت ها با بانک ملی ایران می تواند رفع شود و در این 

باره بانک از هیچ کمک و پشتیبانی دریغ نمی کند.
مدیر عامل بانک ملی ایران با اشاره به نوع محصولات تولیدی در شرکت 
داروسازی اســوه گفت: بســیاری از داروهای تولیدی در این شرکت 
داروهای تخصصی هســتند که در بازار مورد نیاز شــدید هســتند؛ از 
همین رو بانک ملی ایران آماده اســت تا با حمایت از این داروســازی 

نیازهای بازار را برآورده سازد.
نجارزاده با اشــاره بــه ظرفیت های معطــل مانده تولید در شــرکت 
داروسازی اســوه گفت: این ظرفیت ها باید با حمایت بانک ملی ایران و 

همت کارکنان به چرخه تولید بازگردند.
در این بازدید محمد رضا فرقانی مدیرعامل شرکت داروسازی اسوه نیز 
با ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت گفت: خط تولید آمپول نوسازی 
شــده و تولید محصولات برند و انحصاری در ایــران از جمله نقاط قوت 

شرکت داروسازی اسوه است.
وی بیان کرد: هفت مورد پروانه برای محصــولات جدید اخذ کرده ایم 
که  تلاش داریم تا با حمایت های بانک ملی ایران و تأمین ســرمایه در 
گردش، بخش های مهمی از ظرفیت های این شرکت را به چرخه تولید 

بازگردانیم
افشار فتح الهی مدیر عامل شــرکت مدیریت طرح و توسعه آینده پویا، 
ارسلان کاظم پور مدیر عامل  شرکت سرمایه گذاری شفادارو و ساداتی 
مشاور مدیر عامل بانک ملی ایران نیز در این بازدید به بیان دیدگاه های 
خود درباره مشکلات فراروی صنعت داروســازی و اقدامات بانک ملی 
ایران برای گره گشــایی از مشــکلات تولیدکننــدگان در این بخش 

پرداختند.

31 خرداد؛ پایان مهلت شرکت در جشنواره 
حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک ملت

مهلت افتتاح حســاب یا تکمیل موجودی برای شرکت در قرعه کشی 
سی و هفتمین جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز، پایان روز 

۳۱ خردادماه ۱۴۰۳ اعلام شد.
به گزارش روابط عمومــی بانک ملت، علاقمندان به شــرکت در قرعه 
کشی جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک ملت فقط تا 
۳۱ خردادماه ۱۴۰۳ فرصت دارند تا نسبت به افتتاح حساب یا تکمیل 

موجودی خود اقدام کنند و این زمان تمدید نخواهد شد.
در این جشنواره، ۱۰۰۱ جایزه نقدی ۲۵۰ میلیون تومانی و صدها هزار 

جایزه نقدی دیگر به برندگان اعطا خواهد شد.
همچنین، ســپرده گذاران حســاب هــای قرض الحســنه پس انداز 
بانک ملت علاوه بر شــرکت در قرعه کشــی می توانند از تســهیلات 

قرض الحسنه ۳۰۰ میلیون تومانی طرح نیک وام بهره مند شوند.
بر اســاس این گزارش، حداقل موجودی برای شــرکت در این دوره از 
جشنواره حساب های قرض الحســنه پس انداز برای حساب های ریالی 
دو میلیون ریال و برای حساب های ارزی ۱۰۰ یورو یا معادل آن به سایر 
ارزها تعیین شده اســت و  به ازای هر یک میلیون  ریال در هر روز، یک 

امتیاز برای شرکت در قرعه کشی به مشتری تعلق خواهد گرفت.
در عین حال، برای شــرکت در قرعه کشــی، مفتوح بودن حســاب 
مشــتری و حفظ حداقل موجودی در روز قرعه کشــی الزامی است و 
شــرط اعطای جایزه، حفظ حداقل موجودی طی ســه ماه یا ۹۰ روز 
متوالــی در دوره یا از زمــان آخرین مهلت افتتاح حســاب یا تکمیل 

موجودی تعیین شده است.
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 بازار ملک و املاک در رکود نسبی

نسخه جدید وام میلیاردی مسکن

خریدار  نایب رئیــس اول اتحادیه مشــاوران 
امــلاک تهران بــا بیان اینکــه دولت عــلاوه بر 
پرداخت تســهیلات مســکن باید زمینه را برای 
افزایــش تولید مســکن هم فراهم کنــد، گفت: 
نســخه جدید مجلس می تواند به تقویت قدرت 
خرید متقاضیان مسکن کمک کند به شرطی که 

به سمت رکود تورمی حرکت نکنیم.
 مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی مکتوب 
در راستای درمان معضلات و مشکلات بازار اجاره 
مسکن، پیشنهاد داده که بانک های تامین کننده 
منابع مالی بخش مســکن، به خانه اولی ها معادل 
۶۰ درصــد قیمــت آپارتمــان، وام تک نرخــی 

پرداخت کند.
گروه کارشناســی مجلــس طی یــک گزارش 
مکتوب، طــرح پرداخت وام میلیــاردی به خانه 
اولی ها را پیشــنهاد کرده و در این گزارش نسبت 
به مشکلات اجاره نشــین ها و تبعات تداوم صعود 
قیمت و اجاره بها به سیاســتگذار مسکن هشدار 

داده است.
در این طرح پیشنهاد شده است ۵۰ هزار فقره 
وام خرید مسکن با نرخ سود حمایتی با قدرت 
پوشش دهی ۶۰ درصدی بهای آپارتمان ها )بر 
اساس متوسط قیمت مســکن کشور در سال 
۱۴۰۲(، از محل یارانه های بخش مســکن که 
در اختیار صندوق ملی مســکن قــرار دارد، به 
خانه اولی ها پرداخت شود. با توجه به میانگین 
قیمت مسکن کشور در ســال ۱۴۰۲، وام ۶۰ 
درصــدی، چیزی معادل یــک میلیارد تومان 

خواهد بود.
داوود بیگــی نــژاد نایــب رئیــس اول اتحادیه 
مشاوران املاک تهران در پاسخ به این پرسش که 

آیا نسخه جدید مرکز پژوهش های مجلس برای 
تقویت قدرت خرید متقاضیان مســکن می تواند 
برای بازار مسکن مفید باشــد؟ گفت: مجلس در 
قالب طرح خانه اولی پیشنهاد پرداخت تسهیلات 
یک میلیارد تومانی را به خریداران خانه اولی داده 

است. 
البته باید اذعــان کرد که مجلس پیشــتر هم 
طــرح وام میلیــاردی با قدرت پوشــش دهی 
۴۰ درصد بهای کل یک اپارتمان مســکونی به 
خریداران اشــتراکی ارائه داده بود و به تازگی، 
مرکز پژوهش های مجلس و گروه کارشناســی 
مجلس در قالــب یک گــزارش مکتوب، طرح 
پرداخــت وام میلیــاردی بــه خانه اولی ها را 

پیشنهاد کرده است.
بیگی نژاد افزود: دومین نسخه طرح تقویت قدرت 
خرید خانه اولی هــا در حالی از ســوی یک گروه 
کارشناسی در مجلس شورای اسلامی ارائه شده 
اســت که در گذشته، شــبکه بانکی، پیشنهادی 
مشــابه در این خصوص ارائه کرده بود. پس باید 
در نظر داشته باشــیم که طرح های پیشنهادی 
بتواند مشکلات را حل کند نه اینکه مشکلات بازار 

مسکن را بیشتر کند.
نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران 
در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد نسخه 
جدید مرکز پژوهش های کارشناســی تر باشد؟ 
تاکید کرد: بعد از ارائه نســخه اول تقویت قدرت 
خرید خانه اولی ها از ســوی یک گروه کارشناسی 
در شــبکه بانکی مبنی، بر پرداخت وام مشارکتی 
با قدرت پوشــش دهی ۴۰  درصــد بهای کل یک 
آپارتمان مســکونی حالا مرکز پژوهش ها نسخه 
دوم تقویت قــدرت خرید خانه اولی ها از مســیر 

تامین ۶۰  درصــد بهای خرید مســکن برای ۵۰  
هزار متقاضی خریــد خانه با ۵۰  هــزار فقره وام 
بانکی برخوردار از نرخ ســود حمایتی را پیشنهاد 

کرده است.
بیگی نژاد در پاســخ به این پرســش که در حال 
حاضر و با توجه به آغاز فصــل نقل و انتقالات بازار 
مسکن هنوز هم رکود را شاهد هستیم؟ادامه داد: 
بازار مســکن در حال حاضر در شــرایط رکود به 
ســر می برد پس برای خروج از رکود بازار مسکن 
باید برنامه ریزی ها جهــت افزایش قدرت خرید 
مسکن فراهم شود اما از ســوی دیگر نباید بازار را 
به سمتی هدایت کرد که رکود تورمی ایجاد شود 

و مشکلات بیشتر شود.
وی با اشــاره به اینکه پرداخت تسهیلات ارزان 
قیمت به مســکن و همچنین همــکاری بانک 
ها در پرداخت تســهیلات ودیعه مســکن برای 
مســتاجران افزایش یابــد خاطر نشــان کرد: 
نمایندگان مجلس باید در این روزها نســبت به 
مشکلات اجاره نشــین ها و تبعات تداوم صعود 
قیمت و اجاره بها به سیاســتگذار مسکن هشدار 

دهند.
بیگــی نــژاد تاکید کــرد: دولت باید عــلاوه بر 
پرداخت تســهیلات ارزان قیمت مســکن باید 
زمینه را برای افزایش تولید مســکن فراهم کند. 
پس در این مواقــع نقش بانک ها بســیار مهم و 
حیاتی خواهد بود چرا که همــکاری بانک ها در 
پرداخت تســهیلات مســکن می تواند زمینه را 
برای افزایش تولید مسکن و کاهش فاصله عرضه 
و تقاضا فراهم کند اما این به آن شــرط است که 
تمامی بخش ها در کنار هــم با یکدیگر همکاری 

کنند.

خریدار   بانــک مرکزی با صدور بخشــنامه ای 
اعلام کرد: بانک هــا مکلفند جلســه فوق العاده 
هیأت مدیــره با موضوع بررســی نحــوه رعایت 
نرخ های ســود ابلاغی بانــک مرکــزی را با قید 
فوریت برگزار کنند؛ برنامه یادشــده باید شامل 
تدابیــر و اقدامات اصلاحــی لازم الاجرا حداکثر 
ظرف مدت ۲ هفتــه به منظور اصــلاح و تعدیل 

نرخ های سود ارائه شود.
بــه گــزارش بانــک مرکــزی، ایــن بانک در 
بخشنامه شماره ۶۰۷۵۱ /۰۳ تاریخ ۱۶ خرداد 
ماه ۱۴۰۳، تصمیمات اتخاذ شــده در جلســه 
روســای هیات مدیره بانک ها در زمینه وظایف 
هیات مدیــره و کمیته تطبیــق در رعایت نرخ 
ســود تســهیلات اعطایی و نرخ ســود سپرده 
های ســرمایه گذاری مدت دار را به شبکه ابلاغ 

بانکی کرد.
در ایــن بخشــنامه بــه بخشــنامه شــماره 
 ۱۴۰۱ بهمــن   ۱۰ تاریــخ   ۰۱/ ۲۸۰۳۷۳
موضوع مقررات ناظر بر نرخ های ســود سپرده 
و تســهیلات همچنیــن بخشــنامه شــماره 
۲۹۶۷۱۷ /۰۲ تاریــخ ســوم اســفند ۱۴۰۲ با 
موضوع ضوابــط ناظر بر انتشــار اوراق گواهی 
سپرده مدت دار ویژه ســرمایه گذاری )خاص( 
و جلســه تاریخ ۱۳ خرداد ۱۴۰۳ که با حضور 

معاون نظــارت بانک مرکزی بــا موضوع تاکید 
بــر وظایــف نظارتی رئیــس هیــأت مدیره و 
کمیته هــای تخصصــی هیــأت مدیــره برای 
حصول اطمینــان از رعایت قوانیــن و مقررات 
مزبور در آن بانک /موسســه اعتباری؛ استناد و 
مقرر شده است بر اســاس موارد مطرح شده در 
جلسه مورد اشــاره آن بانک  یا موسسه اعتباری 
با قید فوریت با توجه به مهلت های تعیین شده 

اقدامات زیر را انجام دهد:
۱( جلســه فوق العــاده هیأت مدیره بــا موضوع 
بررسی نحوه رعایت نرخ های ســود ابلاغی بانک 
مرکزی با قیــد فوریت برگــزار و در صورت احراز 
تخطی از مقــررات مزبور در آن بانک /موسســه 
اعتباری، برنامه اصلاحــی لازم مصوب و حداکثر 
تا روز سه شنبه تاریخ ۲۲ خرداد ۱۴۰۳ به معاونت 
نظارت این بانک ارائه شــود. برنامه یادشده باید 
شــامل تدابیــر و اقدامات اصلاحــی لازم الاجرا 
حداکثر ظــرف مدت ۲ هفته بــه منظور اصلاح و 

تعدیل نرخ های سود باشد.
۲( نحــوه تعامل بــا تســهیلات یاران و هرگونه 
اقدامات مربوط به لندتک )LendTech( باید در 
چارچوب ضوابط »الزامات ناظر بر نحوه همکاری 
مؤسســات اعتباری با شــرکت های تسهیلات 
یار«، موضوع بخشــنامه شــماره ۲۵۰۹۵۰ /۰۲ 

تاریخ ۱۳ دی ۱۴۰۲ باشــد و هرگونه اقدام خارج 
از چارچوب مزبــور تخطی از ضوابط محســوب 
می شود. نحوه عمل آن بانک /موسسه اعتباری در 
این زمینه باید به گونه ای باشد که نرخ های سود 
مؤثر تســهیلات فراتر از نرخ هــای اعلامی بانک 

مرکزی نباشد.
۳( در زمینه اوراق گواهی ســپرده مدت دار ویژه 
ســرمایه گذاری )خاص( ۳۰ درصدی، بانک ها و 
مؤسســات اعتباری مکلفند حداکثر ظرف مدت 
۲ هفته از تاریخ ابلاغ این بخشــنامه، مشخصات 
پروژه های مربوط به سپرده های یادشده را که به 
تأیید هیأت مدیره خود رسیده است، به مدیریت 
کل عملیات پولــی و اعتباری این بانک ارســال 
کنند. چنانچه بانک /مؤسســه اعتباری پروژه ای 
را معرفی ننماید، موظف اســت ایــن نوع گواهی 
سپرده را به ســپرده ســرمایه گذاری بلندمدت 
متناظــر و با نــرخ  ســود منطبق با بخشــنامه 

صدرالاشاره تبدیل کند.
۴( رؤســای هیأت مدیره بانک /مؤسسه اعتباری 
مکلفند بر حسن اجرای قوانین و مقررات یاد شده 

به طور ویژه  نظارت کنند. 
همچنیــن در این خصــوص مدیر ارشــد واحد 
رعایــت قوانین و مقــررات )تطبیــق( آن بانک /

مؤسســه اعتباری نیــز موظف اســت گزارش 
عملکرد رعایت نرخ های سود ابلاغی را به کمیته 
رعایت قوانین و مقررات )تطبیق( و هیأت مدیره 

ارائه کند.
براســاس این گزارش، در صورت عــدم رعایت 
مفاد این بخشنامه و نرخ های ســود مقرر، ارجاع 
موضوع به هیــأت انتظامی بانک هــا و یا اقدامات 
مقتضی در چارچوب قوانیــن و مقررات در مورد 
صلاحیت حرفه ای مدیرعامــل، اعضای مرتبط 
هیأت  مدیره و مدیر ارشــد واحد رعایت قوانین و 
مقررات )تطبیق( بانک /مؤسسه اعتباری متخلف 

در دستور کار قرار خواهد گرفت.
خواهشــمند است دســتور فرمایند مراتب به 
قید تســریع و با لحاظ مفاد بخشــنامه شماره 
۱۴۹۱۵۳ /۹۶ تاریخ ۱۶ مرداد ۱۳۹۶به تمامی 
واحدهای ذی ربط آن بانک /مؤسسه اعتباری 
ابلاغ و بر حســن اجــرای آن نظــارت دقیق 

به عمل آید.  
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